
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه با بیان اینکه 
مصــرف گاز در روزهای ســرد اخیر در کرمانشــاه به روزانه 
13 میلیون مترمکعب رسیده، از اعمال محدودیت برای گاز 

برخی صنایع خبر داد.
سیروس شــهبازی ، از کاهش دمای هوای طی چند روز 
اخیر یاد کرد و افزود: این کاهش دما باعث شده میزان مصرف 
روزانه گاز به حدود 13 میلیون مترمکعب برســد. این میزان 
مصرف گاز در حالی است که برخی مشترکین مانند مدارس 
و مراکز دانشگاهی به دلیل شرایط بیماری کرونا تعطیل بوده 

و مصرفی ندارند.
وی ادامه داد: اگرچــه این میزان مصرف رکورد جدیدی 
محسوب نمی شود، اما در شرایط معمول میزان مصرف روزهای 

سرد سال حدود 11.5 تا 12  میلیون مترمکعب است.
مدیرعامل شــرکت گاز استان کرمانشاه با اشاره به اینکه 
در حال حاضر محدودیت گاز برای صنایع در اســتان اعمال 
شده و این واحدها موظف به استفاده از سوخت جایگزین دوم 
هستند، عنوان کرد: از قبل درباره لزوم تهیه سوخت جایگزین 
به صنایع اطلاع داده شــده و معمولا نیز تامین سوخت گاز 

برای این واحدها برای هشت ماه از سال صورت می گیرد.
شهبازی خاطرنشان کرد: با وجود همه این موارد مشکلی 
در زمینه قطعی و یا افت فشار گاز مشترکین خانگی نخواهیم 

داشت و تامین گاز در شبکه پایدار خواهد بود.
وی ادامه داد: در صورت افزایش بیشــتر مصرف، ترتیب 
اعمال محدودیت گاز پس از نیروگاه ها و صنایع سیمان، مربوط 
به ســایر صنایع و یا جایگاه های CNG است و از همین رو 

مشترکین خانگی در آخرین مرحله هستند.
مدیرعامل شــرکت گاز استان کرمانشاه از وجود بیش از 
600 هزار مشــترک گاز در استان کرمانشاه خبر داد که در 
فصل سرما عمده مصرف مربوط به مشترکین خانگی و تجاری  
است و تاکید کرد: در این روزهای سرد نیازمند همکاری بیشتر 

مشترکین برای صرفه جویی در مصرف گاز هستیم.
شــهبازی راهکارهای ساده مانند مسدود کردن درز درب 
و پنجره ها، جلوگیری از خروج هوای گرم از منزل، پوشاندن 
دریچه های کولر و... را از راهکارهایی دانســت که می تواند به 

مدیریت مصرف گاز کمک کند.
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شکست تحریم ها و تجارت آزاد با 
دنیا حق مردم ایران است

روحانی در گفت وگو با خبرنگاران:

از سخنان رئیس جمهوری در نشست خبری روز گذشته او، می توان به سه راهبرد 
دولت دوازدهم در 7 ماه پایانی فعالیت خود پی برد؛ رفع ظلم تحریم و جنگ اقتصادی 
از ملت ایران، اجرای طرح های نیمه تمام تا آخرین هفته فعالیت و درنهایت، پرهیز از 
تنش زایی داخلی یا خارجی. حجت الاسلام حسن روحانی در ابتدای سخنان خود تأکید 
کرد که »دولت نخواهد گذاشت عده ای پایان تحریم را به تأخیر بیندازند.« او یکی از 
خدمات دولت را حفظ برجام دانســت و گفت که »یکی از خدمات دولت این بود که 
نگذاشت برجام نابود شود، دولت برجام را نگه داشت تا بموقع از آن استفاده کند.« آیا 
آن موقع امروز است یا رفع تحریم ها تا پایان دولت روحانی فرا می رسد؟ همه شواهد، 
دست کم امیدواری که روحانی در نشست خبری دیروز از خود نشان داد، گواه این ادعا 
اســت. البته وقتی خبرنگاران رسانه های منتقد دولت، بودجه 1400 بویژه پیش بینی 
فروش دو  میلیون و 300 هزار بشــکه نفت را زیر ســؤال بردند و آن را به خوشبینی 
دولت به دولت آینده امریکا مرتبط کردند، روحانی تأکید کرد که چه تحریم باشد یا 
نباشد، ما بیش از دو میلیون بشکه نفت، در داخل یا خارج خواهیم فروخت. پرهیز از 
ایجاد تنش در سخنان روحانی،به معنای سکوت نسبت به عملکرد دیگر قوا و نهادها 
یا انتقاد نکــردن از آنان نبود. اما روحانی در این بخش ها نیز، بر چارچوب های قانون 

اساسی و ظرفیت های آن برای مانور عملکرد دولت تأکید کرد.
 حتی وقتی خبرنگار الجزیره یا یکی از رســانه های منتقد دولت موضع روحانی را 
نسبت به طرح مجلس موسوم به »رفع تحریم ها« پرسیدند، او با ملاحظه فرآیند، آن 
را قانون خواند، اما گفت از دریچه تفســیر و برداشت دولت آیین نامه های اجرایی آن 
نوشــته می شود. یا وقتی که برخی رسانه ها به اصرار سعی داشتند از روحانی بشنوند 
که عملکرد دولت، ســهم بسیار زیادی در وضع اقتصادی امروز دارد و تحریم ها نقش 
کمرنگی، او نقص مدیریتی را انکار نکرد و البته یادآوری کرد که درآمدهای نفتی دولت 
در سال گذشته، حتی 19 میلیارد دلار هم نبوده است، درحالی که درآمد نفتی کشور 
در ســال 90، 119 میلیارد دلار بوده است. به هر رو، با همه مشقت هایی که بر مردم 
و کشور روا است، اما روحانی که دیروز بود، همان بود که در 92 و 96 بود؛ مصمم به 
رفع تحریم به عنوان اصلی ترین یادگارش برای ملت ایران، آن هم از سوی دولتی که 
به گفته او، فحاشی به آن ارتقای مقام هم می آورد اما کسی نمی تواند به نهادها و قوای 
دیگر همچون دولت خرده بگیرد. دیروز پانزدهمین نشســت خبری روحانی در مقام 
رئیس جمهوری، به دلیل شرایط کرونایی، با حضور نمایندگان 12 رسانه داخلی و 5 
رسانه خارجی برگزار شد. شاید تعداد نمایندگان رسانه ها اندک بود، اما اقتضای جلسه، 

بیش از این نبود، بویژه اینکه نمایندگان 4 رســانه اصلی منتقد دولت فرصت یافتند 
تا دیدگاه های خود را مطرح کنند. این نشست در سالن شهید بهشتی در ساختمان 
ریاست جمهوری، واقع در پاستور برگزار شد. برخلاف دوره های قبل، از وزرا، یا مدیران 
مسئول رسانه ها در صف های نخست خبری نبود؛ رئیس جمهوری بود و اعضای دفتر 
و دو مشاورش و باقی خبرنگاران رسانه های داخلی و خارجی. مهم این بود که حتی در  

8 ماه پایانی دولت دوازدهم هم، مانند 7 سال و
4 ماهی که گذشــته، همه دیدگاه های داخلی و حتی خارجی فرصت داشــتند تا 
سؤالات و نظرات خود را مطرح کنند. دولت نخواهد گذاشت عده ای پایان تحریم را به 
تأخیر بیندازند رئیس جمهوری قبل از طرح پرسش های خبرنگاران در توضیحاتی به 
مهمترین عملکرد های دولت های یازدهم و دوازدهم پرداخت و اولویت و رویکرد دولت 
در ماه های پایانی را نیز خدمت به مردم دانست. او بر همین اساس تأکید کرد که وقت 
این کار را نداریم که به حاشیه ســازی ها توجه کنیم، بسیاری از حرف ها زده می شود 
و پاسخ ندادن ما دال بر جواب نداشتن ما یا ضعف نیست بلکه به خاطر این است که 
فرصت نداریم. رئیس جمهوری افزود: حق هسته ای را به عنوان یک حق قانونی برای 
ملت ایران تثبیت کردیم، کشور را از PMD و از شرایط سخت آژانس رها کرده و اقداماتی 
که در این مدت انجام دادیم یک مدیریت قابل قبول بوده یعنی سال 93 و 94 و 95 
و 96 یک مدیریت اقتصادی داشــتیم که توانســتیم کشور را هم از رکود، هم از تورم 
سخت نجات دهیم و هم در مسائل مهم مورد نیاز مردم خودکفایی ایجاد کنیم. او بر 
همین اساس از خبرگزاری ها و روزنامه ها و رسانه ها خواست تا دستاوردهای این دولت 

را به رغم جنگ اقتصادی دشمنان، با دیگر دولت ها مقایسه کنند. 
رئیس جمهوری همچنین اجرای انتخابات سال 1400 را کار بزرگ پیش رو دولت 
دانست و گفت: امیدواریم این انتخابات شکوهمند و با حضور همه احزاب و گروه ها و با 
یک رقابت بسیار خوبی برگزار شود. روحانی درباره مدیریت بیماری کرونا هم تصریح 
کرد: همه تلاش ما این است که موج سوم را امروز کنترل کنیم، تلاش بعدی ما این 
است که وارد موج چهارم کرونا نشویم و مسأله تهیه واکسن و انجام واکسیناسیون در 
یک زمان نزدیک چه با خرید و چه با تولید واکسن در داخل است. به گفته روحانی یکی 
از خدماتی که دولت بشدت در ماه های باقی مانده از عمر خود دنبال می کند، شکستن 
تحریم است و بسیار امیدوار است که در این زمینه گام های خوبی بردارد. روحانی با 
بیان اینکه پایان تحریم بدان معنا است که مردم به یکی از حقوق حقه خودشان دست 
یافتند، گفت: دولت نخواهد گذاشت عده ای بخواهند پایان تحریم را به تأخیر بیندازند. 

مصرف روزانه گاز 
کرمانشاه به 13 میلیون 

مترمکعب رسید

رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی با بیان اینکه 
امسال به دلیل شیوع کرونا مصرف میوه در شب یلدا نسبت 
به سالهای قبل کاهش دارد، گفت: پیش بینی ما ثبات قیمت 

میوه برای مصارف شب یلدا است.
اســدالله کارگر با بیان اینکه در آســتانه شب یلدا، هیچ 
مشــکلی در بازار میوه نداریم و انواع میوه به میزان فراوان 
عرضه می شود، اظهار داشت: تدابیر لازم برای اینکه یلدای 

آرامی را پشت سر بگذاریم، اتخاذ شده است.
وی با اشــاره به فراوانی عرضه میوه های یلدایی از جمله 
هندوانه و انار و خرمالو گفت: ما یکشنبه هر هفته وضعیت 
بازار و عرضه را رصد و بر این اساس کشف قیمت می کنیم 
که دیروز نیز قیمت های جدید اعلام شــده و تا 30 آذرماه 

نیز این نرخ ها پابرجاست.
کارگــر قیمت هر کیلوگرم هندوانه را در میدان مرکزی 
میوه و تره بار بین 2500 تا 4.000 تومان اعلام کرد و افزود: 
قیمــت هر کیلوگرم خرمالو نیز از 5 هزار تومان تا 20 هزار 
تومان متفاوت است. همچنین قیمت انار دماوند بین 13 هزار 
تا 19 هزار تومان، انار ساوه بین 8 هزار تا 14 هزار تومان و 

انار کوهستان بین 15 تا 21 هزار تومان است.
وی قیمت هر کیلوگرم پرتقال تامسون شمال را 8 هزار تا 
12 هزار تومان، پرتقال رسمی جنوب را 9 هزار تا 12 هزار 
تومان و پرتقال ناول را 13 هزار تا 19 هزار تومان اعلام کرد.

کارگر درباره اینکه پیش بینی می کنید با رشــد تقاضا 
در آستانه شــب یلدا، با افزایش قیمت در شب یلدا مواجه 
باشــیم یا خیر؟، افزود: معمولاً نوساناتی که برای شب یلدا 
اتفاق می افتد موقتی و کوتاه مدت است با این حال ما پیش 
بینی نمی کنیم که امسال با توجه به اقدامات انجام گرفته، 
نوسانی در این حوزه رخ دهد. ضمن اینکه از مردم خواسته 
شده به دلیل شیوع کرونا از شرکت در دورهمی ها اجتناب 
کنند و مردم نیز با توجه به شدت شیوع رعایت می کنند. 

قیمت انواع میوه 
درآستانه یلدا

به دلایل مختلف امکان رد بودجه از سوي مجلس وجود دارد؛ این 
دلایل شــامل غیرواقعي بودن منابع درآمدي و کســري بودجه براي 
ســال آینده و همچنین افزایش هزینه هــاي جاري و غیرواقعي بودن 
قیمت ارز مي شــود. دولت باید به این فکر باشــد که با کمک مجلس 
بودجه را اصلاح کند و بودجه اي را که واقعي و موثر در رشد اقتصادي 
و همچنین موجب افزایش بودجه هاي عمراني اســت و زمینه توسعه 

اقتصادي را فراهم مي کند، تهیه کند تا توســط مجلسي ها رد نشود.
 در لایحه بودجــه 1400، قیمت ارز، درآمدهاي حاصل از فروش 
نفت و بودجه هاي جاري غیرواقعي هستند و بودجه عمراني و زیربنایي 
قابل توجه نیســتند و فکر مي کنم کــه در صورت پذیرش، کمکي به 
سرمایه گذاري در سال آینده نمي کند و همچنین براي اشتغال و کمک 
به اقشار آسیب پذیر کشور ردیف مهمي را در این لایحه شاهد نیستیم 
و احتمال کسري بودجه براي سال آینده دیده مي شود و در آن مستتر 
اســت، اینها از عمده مشکلات لایحه بودجه 1400 به شمار مي روند. 

دولت مقداري خوش بینانه به بودجه نگاه کرده و فکر کرده اســت 
که آمریکا ســال آینده به برجام برمي گــردد و در نتیجه درآمدهاي 
نفتي اضافه مي شــوند، درآمدهاي حاصل از مالیات ستاني نیز افزایش 
پیدا مي کنند و منابع روي هم رفته رشــد خواهند کرد؛ به همین دلیل 

افزایش 47درصدي سقف بودجه را شاهد هستیم. 
به نظــرم دولت درآمدهاي حاصل از فــروش نفت را بیش از اندازه 
قابل تحقق مي داند. فکر مي کنم ناچارا لایحه بودجه توســط مجلس 
یازدهــم که از اول هم موضع ســختي داشــته و ایــرادات جدي که 
برخي درســت و برخي نادرست است، نسبت به اصلاح ساختار بودجه 
گرفته،  رد خواهد شــد. اگر دولت بودجه را مطابق با نظر و توافقي که 
با مجلس خواهد کرد، اصلاح نکند مجلس ناچار اســت یک دوازدهم، 
دو دوازدهم و حتي ســه  دوازدهم آن را به تصویب برساند تا زماني که 
دولت جدید مســتقر شــود. اینکه دولت بعدي مي تواند این بودجه را 
قبول کند بســتگي به این دارد که با مجلس هماهنگ باشد یا نه، اگر 
هماهنگ باشــد که ظاهرا تفاهم خواهند کرد و اگر دولت اصلاح طلب 
روي کار بیاید باید بودجه جدیدي را پي ریزي کند و من فکر مي کنم 
که در آن صورت دولت دســت بالا را دارد. تصور من این اســت که 
اگر دولت با مجلس تفاهم نکند و به وحدت رویه نرســند بودجه هاي 
یک دوازدهم، دودوازدهم و سه دوازدهم با دولت آینده ادامه پیدا خواهد 
کــرد و ناچارا باید صبر کنیم تا دولت جدید ســر کار بیاید. قطعا این 
اقدام به کشــور و به ویژه اقتصاد لطمه خواهد زد؛ یعني به بي ثباتي و 
ناپایداري اقتصاد مي انجامد و آن را در شــرایط ناگواري قرار مي دهد 
و به همین دلیل هم باید تا جایي که ممکن اســت دولت و مجلس به 

حداقل ها اکتفا کنند.



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/26

شماره : 977
 کنترل قیمت ها، مستلزم همراهی سیاستگذاران

سؤالی که این روزها برای خیلی از مردم ایجاد شده این است که آیا گرانی 
کالاها اجتناب پذیر بود و آیا سیاســتگذاران می توانستند جلوی رشد قیمت ها 
را در شــرایط تحریمی کشور بگیرند؟ در پاسخ به ابهامات ابتدا باید بگویم که 

چه عواملی باعث شد که قیمت ها در مسیر رشد قرار گیرند.
یکی از عوامل بسیار مؤثر در رشد تورم که در ده های اخیر به صورت پی درپی 
و بی رویه شاهد آن بودیم، رشد نقدینگی است. رشد نقدینگی سبب رشد تقاضا 
می شــود و این در حالی است که در بخش عرضه رشد نداشتیم یا اگر رشدی 
اتفاق افتاده بسیار کم بوده و هرچند که اکنون میزان عرضه در بخشی از کالاها 
منفی هم شده است. بدین جهت تقاضای شکل گرفته که ناشی از رشد نقدینگی 

است به سمت کالا و خدمات می آید و تورم ایجاد می کند.
دلیل بعدی این اســت که در شــرایط تورمی ارزش پول ملی کاهش پیدا 
می کند؛ این امر بشــدت بر فضای اقتصادی اثر گذار اســت بخصوص اینکه اگر 
کشور نیازمند واردات برخی از کالاها باشد. در حال حاضر 75 درصد نهاده های 
اقتصاد ایران وارداتی اســت. وقتی ارزش پول ملی کاهش پیدا می کند گروهی 
برای حفظ دارایی خود به ســمت خرید دلار می روند، که در این صورت قیمت 
ارز بالا می شود و در پی آن قیمت نهاده های وارداتی هم گران می شود و طبیعتاً 

این گرانی در قیمت تمام شده کالا خود را نشان می دهد.
بروز و ظهور چنین موضوعی نشــان می دهد کــه نظام ما با وجود تأکیدات 
مکــرر رهبــر معظم انقلاب حمایت از تولید را در دســتور کار خود قرار نداده 
است. اگر نیاز وارداتی کشور به حد و اندازه های فعلی نبود به طور قطع قیمت 
ارز نمی توانســت اثر زیادی بر قیمت نهایی کالاها بگذارد. در تمام این سال ها 
نظام تولید مشــکل داشته اســت و این امر همواره در حوزه هایی چون روغن، 
محصولات دامی و طیور دیده شــده اســت. در حقیقت اکثر تولیدکنندگان از 
وضعیــت تأمین و قیمت نهاده های تولید گلایه دارند. از طرفی در بخش هایی 
که واردات نداریم مانند فولاد باز هم دچار چالش های جدی هســتیم. با وجود 
هماهنگی عرضه و تقاضا حداقــل در محصول فولاد بخش های مصرف کننده 
چون تولیدکنندگان لوازم خانگی، از این امر گلایه دارند که محصولات فولادی 
به دســت آنها نمی رسد. وجود چنین گلایه ای نشان دهنده آن است که دلالی 
در کشــور رشد کرده است. مجموعه هایی که فولاد را از راه های غیرمتعارف به 
تولیدکننــدگان لوازم خانگی می دهند عنــوان می کنند که مجموعه خدماتی 
هستند، ولی دراین میان باید تأکید کرد که موضوع دلالی با خدمات فرق دارد. 
ما یکســری خدمات مفید و یکسری خدمات غیرمفید داریم. خدمات غیرمفید 
به منزله دلالی است که البته این امر ناشی از افزایش نرخ بیکاری است. به هر 
ترتیب هر عامل ســودجویانه ای که باعث شود بی دلیل فاصله بین تولیدکننده 
و مصرف کننده نهایی طولانی شود، به ضرر تولید کننده و مصرف کننده تمام 
خواهد شــد؛ چرا که در نهایت قیمت نهایی کالا بالا رفته و تولیدکننده هم از 

رشد قیمت که اتفاق افتاده هیچ نفعی نبرده است.
از آنجا که در کشــور ایجاد شغل آهنگ بسیار کندی دارد و حتی در برخی 
از مواقع شاهد توقف آن هستیم برخی ها برای درآمدزایی و ایجاد کار به سمت 
فعالیت های دلالی می روند و رمق تولید و مصرف کننده را می گیرند. بدین جهت 
سیاســتگذاران با هدف کنترل قیمت ها باید از تعدد واسطه ها بین تولیدکننده 
و مصرف کننده جلوگیری می کردند. متأســفانه روندی که در این حوزه وجود 
دارد با استانداردهای بین المللی فاصله دارد و در سایر کشورها کالاها با کمترین 
واسطه به دست مصرف کننده نهایی می رسد. موضوع دیگری که ضروری است 

به آن اشاره شود، اقتصاد مقاومتی است.
دســتگاه ها مبحث اقتصاد مقاومتی را به انــدازه کافی پیگیری نکردند. اگر 
این امر پیگیری شده بود کشور به واردات برنج، ذرت و... نیاز نداشت. طی سه 
سال اخیر با وضعیت مناسب آب و هوا وزارت جهاد کشاورزی الگوی کشت را 
تغییر نداد. اگر الگوی کشــت از هندوانه، گوجه فرنگی و امثالهم به سمت برنج 
و ذرت تغییر می کرد هم کشــاورزان منفعت می بردند و هم اینکه وابستگی به 
واردات نبود. اکنون می بینیم که حتی وزارت جهاد کشاورزی در تأمین بذر با 

کشاورزان همکاری مناسبی ندارد.
نکته دیگر اینکه مجلس طرح هایی را مصوب می کند که دولت بودجه اجرای 
آن را ندارد. از این رو دولت مجبور به استقراض از بانک مرکزی می شود و این 
رویه تورم زا اســت چرا که پایه پولی رشــد پیدا می کند. در نتیجه گیری باید 
عنوان کرد که اگر می خواهیم سیاســت کنترل قیمت ها بدرستی اجرا شود و 
بتوانیم در برابر قلدری امریکا ایستادگی کنیم بهتر است که به اقتصاد مقاومتی 

و تولید داخلی توجه کنیم.

رییــس جمهوری در جلســه ســتاد 
اقتصــادی دولت گفت: لایحه  هماهنگی 
بودجــه 1400 بر مبنــای ظرفیت ها و 
توانمنــدی ایران تدوین شــده، انکار آن 

نادیده گرفتن این حقایق است.
ریاست  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
والمســلمین  حجت الاســلام  جمهوری، 
حسن روحانی روز سه شنبه در جلسه ستاد 
هماهنگــی اقتصادی دولــت اظهار کرد: 
مقاومت و ایســتادگی ملت ایران در برابر 
فشار تحریم ها و جنگ اقتصادی تمام عیار 
ترامپ علیه ایران واقعیت های بزرگی را به 

جهان و همه بدخواهان ایران نشان داد.
افــزود: ترامــپ  رییــس جمهــوری 
ظرفیت ها و حقایق توانایی های جمهوری 
اســلامی ایــران را اصلا نشــناخت و بر 
مبنــای توهمات خود اقدام کرد و ناکامی 
کاخ ســفید در مواجهه با ایران بعد از دو 
ســال و نیم جنگ اقتصادی تمام عیار در 
کنار شکست سیاست های بین المللی او از 
دلایل شکســت ترامپ در انتخابات اخیر 

این کشور است.
روحانی خاطرنشان کرد: به همه کسانی 
کــه با اقداماتــی نظیر تحریــم به دنبال 
شکســت ایران هســتند، توصیه می کنم 
برای همیشــه این رویکرد غلط و شکست 

خورده را به موزه تاریخ بسپارند.
وی با اشاره به اقتدار و توان اقتصادی 
ایران بــه عنوان دو واقعیت مهم و تعیین 
کننده یادآور شد: اگرچه جنگ اقتصادی 
لطمات و صدمات زیــادی را از جمله به 
معیشت مردم وارد کرد، اما امروز تحریم 

کننــدگان و جنگ طلبان که فروپاشــی 
اقتصاد ایران در کوتاه مدت را پیش بینی 
می کردنــد درحالی کاخ ســفید را ترک 
می کنند که ملت ایران ســرافراز و پیروز 
در یک جنگ نابرابر اقتصادی قدرتمندتر 

از گذشته ایستاده است.

رییس جمهوری در ادامه به ویژگی های 
لایحه بودجه ســال 1400 اشــاره کرد و 
گفت: مبنــای تدویــن و طراحی لایحه 
بودجه سال آینده، ظرفیت های اقتصادی 
کشور و واقعیت های عرصه بین المللی بوده 
است و با تحلیل دقیق داده ها و داشته های 

داخلی ارائه شده اســت. روحانی با بیان 
اینکه برخی منتقدان بودجه ســال آینده 
دچار همان اشتباه راهبردی نادیده گرفتن 
و انکار واقعیت ها و توانایی اقتصادی کشور 
شــده اند، گفت: برخــلاف تصور و تحلیل 
کســانی کــه معتقدند بودجه بــا اتکا به 
اتفاقات بین المللی و نتایج انتخابات آمریکا 
تدوین شــده، باید تاکید کنیم که بودجه 
1400 دقیقا با اتکا و تکیه بر ظرفیت های 

اقتصادی ایران نوشته شده است.
رییس جمهوری تصریح کرد: تلاش و 
برنامه ریزی هــای دولت در طی این مدت 
با این هدف بوده اســت که خسارت های 
جنــگ اقتصــادی را تا انــدازه ای ترمیم 
کند و مشــکلات بوجود آمده ناشــی از 
عوارض شــیوع بیمــاری کووید 19 برای 
اقشــار ضعیف و کم درآمد جامعه را نیز 

کند. مدیریت 
در این جلسه پیرو مباحث قبلی ستاد 
پیشنهادهای  دولت،  اقتصادی  هماهنگی 
دستگاه های مرتبط درخصوص سیاست ها 
و اقدامــات پایــدار و موثــر در تثبیت و 
کنتــرل قیمت اقلام و کالاهای اساســی 
مــورد نیاز مــردم و روش هــای حمایت 
معیشــتی از گروه های کم درآمد مطرح 

و بررسی شد.

لایحه بودجه ۱۴۰۰ بر مبنای توانمندی  ایران تدوین شده است

 
 

 
 

 خبر
 برجسته شدن برخی فسادها نباید باعث شود سلامت نظام اداری 

زیرسوال برود
جلسه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی عصر دوشنبه به ریاست معاون 
اول رییس جمهور برگزار شد. اسحاق جهانگیری در این جلسه با تاکید بر اینکه 
ســلامت نظام اداری کشور نیازمند برخورد ریشه ای با تخلفات و مسدود کردن 
روزنه ها و گلوگاه های فساد است گفت: دولت در همین راستا از چند سال پیش 
ستادی را برای شناسایی گلوگاه های فساد در دولت تشکیل داده است و دستگاه 
های اجرایی نیز مکلف شــده اند کارگروهی را به صورت مستمر برای شناسایی 
و مســدود سازی گلوگاه های فســاد تشکیل دهند. معاون اول رییس جمهور با 
اشاره به گزارش رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور در خصوص نتایج 
طرح ســنجش ادراک جامعه درباره سلامت و فساد اداری در کشور تصریح کرد: 
برجسته شدن برخی موارد فساد در رسانه ها نباید باعث شود که سلامت نظام 
اداری کشــور زیرسوال برود. البته وجود فساد در نظام اداری هر چند کوچک به 
هیچ وجه قابل پذیرش و تحمل نیســت و باید با مفسدین اقتصادی با جدیت و 
قاطعانه برخورد شــود. وی با تاکید بر اینکه باید قدردان زحمات و تلاش های 
مدیران خدوم کشــور به خصوص در شرایط سخت کنونی باشیم، افزود: اگرچه 
ممکن اســت گاهی شاهد تخلف از ســوی یک مدیر باشیم، اما اکثریت مدیران 
کشــور با دلسوزی در تلاش هستند تا خدمتگزاری به مردم را روز به روز ارتقاء 
دهند. معاون اول رییس جمهور ادامه داد: باید با شــفاف سازی و کار فرهنگی، 
ادراک جامعه نســبت به نظام اداری کشــور اصلاح شــود. مردم باید در جریان 
خدمات دستگاه ها و اقدامات مثبت انجام شده برای شفاف سازی و الکترونیکی 
شــدن فرآیندهای اداری قرار گیرند. معاون اول رییس جمهور همچنین پس از 
استماع گزارش دســتگاه های نظارتی و قضایی از جمله وزارت اطلاعات درباره 
برخورد با متخلفین ارزی با اشــاره به اینکه متأسفانه برخی واردکنندگان برای 
واردات دارو و کالاهای اساسی ارز 4200 تومانی دریافت اما کالایی به کشور وارد 
نکرده اند، تصریح کرد: تخلف این گونه افراد به هیچ عنوان قابل اغماض نیست 
چرا که هم تفاوت قیمت ارز 4200 تومانی با ارز آزاد بســیار زیاد اســت و سود 
نامشروعی را نصیب این افراد سوء استفاده گر کرده است و هم کالاهایی که باید 
به کشــور وارد کنند کالاهایی مهم و حیاتی بوده اســت و در این شرایط سخت 
اقتصادی باید به دســت عموم مردم می رسید که لازم است این افراد به صورت 
دقیق شناســایی و با آنها بدون اغماض برخورد شود. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای معاون اول قوه قضاییه نیز در این جلسه با تأکید بر اینکه ادراک 
و احســاس فســاد در جامعه بیش از میزان واقعی فساد است، گفت: لازم است 
بررسی و مطالعه دقیقی در این خصوص انجام شود تا مشخص شود ادراک جامعه 
 از فساد اداری چقدر بیشتر از واقعیت بوده و چه راهکارهایی باید برای اصلاح این

 وضعیت به کار گیریم. قاضی زاده هاشمی، نایب رییس اول مجلس شورای اسلامی 
هم در این نشست با اشاره به گزارش سازمان امور اداری و استخدامی کشور در 
خصوص طرح ســنجش ادراک و تجربه شهروندان درباره سلامت و فساد اداری 
کشــور اظهار داشت: این مطالعات و نظرسنجی ها باید به صورت مستمر انجام 
شود و باید مشخص شود که چه عواملی باعث شده که ادراک جامعه نسبت به 

فساد اداری در کشور بیش از میزان واقعی آن باشد.

وزیر اقتصاد تاکید کرد: اگر نتوانیم پایه های جدید مالیاتی را به نحوی 
که در سال 1400 برای خزانه قابل دسترس باشد، تعریف کنیم و یا بخشی 
از معافیت های مالیاتی را خاتمه ببخشیم، حتما مخالف افزایش درآمدهای 

مالیاتی نسبت به رقم پیشنهاد شده در بودجه هستیم. 
فرهاد دژپســند طی سخنانی در یکصدمین جلسه شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی، افزایش صادرات غیر نفتی کشور در دو ماه اخیر 
درشــرایط همه گیری کرونا را مصداق بارز اثر گذاری جلســات این شورا 
عنوان کرد.وی افزود: شــاید واقعا باور این موضوع قدری دشوار باشد ولی، 
در شرایط کرونایی، رشد اقتصادی کشور بر اساس آمار و ارقام بانک مرکزی، 
چه نفتی و چه غیر نفتی مثبت بوده اســت. این خبر بســیار خوبی است 
که نشــانگر تلاش و جدیت در بخش واقعی اقتصاد کشــور است و ارتباط 
مستقیم نیز با اشتغالزایی دارد که در ابتدای امسال به دلیل شیوع کرونا، 

موجب آسیب هایی شده بود.
دژپسند ادامه داد: خوشبختانه بخشی از اشتغالی که در سه ماه ابتدای 
سال از دســت رفته بود، در ادامه جبران شد و نرخ بیکاری کاهش یافت. 
بنظر می رسد اگر بتوانیم جهت گیریهایی داشته باشیم که بخش خصوصی 
و دولتی، حرکتهای متعامل و هم افزایی بیشــتری داشته باشند، میتوانیم 
حداکثر استفاده را از فرصت های پیش رو داشته باشیم و به سمتی برویم 

که بتوانیم به هدف گذاری های سال جهش تولید برسیم. 

خبر خوش برای فعالان اقتصادی 
وزیر اقتصاد در ادامه با اشــاره به خبر اعلام شــده از سوی رییس اتاق 
اظهار کرد: راه اندازی معاونت بیــن الملل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشــاورزی ایران، خبر خوشــی برای فعالان اقتصادی است.بنابر گزارش 
وزارت اقتصــاد، دژپســند در بخش دیگری از ســخنان خــود به برخی 
ابهامات در خصوص بودجه پیشــنهادی سال 1400 کل کشور با اشاره به 
موضوعاتی نظیر اجرای برخی طرح های رفاه اجتماعی از جمله همســان 
ســازی حقوق بازنشســتگان و افزایش ترمیمی حقــوق کارکنان دولت، 
پاســخ گفت و بر ضرورت صرفه جویــی در هزینه ها تاکید کرد.وی افزود: 
150 هزار میلیارد تومان از ارقام لایحه پیشــنهادی بودجه سال آینده به 
 بازپرداخت اصل و فرع انواع اوراق فروخته شــده توســط دولت در ســال 
1399 اختصاص دارد که در صورت وجود پیش شرطهای لازم در اقتصاد 
کشــور، سالم ترین شــیوه جبران عدم تحقق درآمدهای پیش بینی شده 

دولت محسوب می شود.

درآمدهای مالیاتی نباید بدون تعریف پایه های جدید زیاد شود
دژپسند با بیان اینکه به عنوان وزیر اقتصاد مخالف برخی نظرات اعلام 
شده در خصوص افزایش درآمدهای مالیاتی در بودجه سال 1400 است، 
تصریح کرد: در شرایط عدم تعریف پایه های جدید و یا کاهش معافیت های 

مالیاتی، چنین افزایشی، به معنای افزایش فشار به بخش خصوصی واقعی 
آن هم در شرایط کرونایی است.وزیر اقتصاد با اشاره به عملکرد فوق العاده 
ســازمان امور مالیاتی در ســال 1398 در تحقق بیــش از 102 درصدی 
درآمدهــای مالیاتی و تحقق بیش از 100 درصدیِ هشــت دوازدهمِ این 
درآمدها در ســالجاری، آن هم بدون فشار به اقشار آسیب پذیر و مؤدیان 
خوش حساب گفت: برای تحقق همین درآمدها نیز، ما از طریق سیاست ها 
و تدابیر اتخاذ شده برای وصول معوقات مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی 

اقدام کردیم.

معافیت مالیاتی ۴۰ درصد تولید ناخالص داخلی
وی تأکیــد کرد: اگر نتوانیم پایه های جدید مالیاتی را به نحوی که در 
ســال 1400 برای خزانه قابل دسترس باشد، تعریف کنیم و یا بخشی از 
معافیت های مالیاتی را خاتمه ببخشــیم، حتما مخالف افزایش درآمدهای 

مالیاتی نسبت به رقم پیشنهاد شده در بودجه هستیم. 
وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه حدود  40 درصد GDP کشور، از مالیات 
معاف است، در رابطه با لایحه پیشنهادی بودجه 1400 کل کشور بر اهمیت 
این موضوع که هیچ تعهد هزینه ای جدیدی برای بودجه ایجاد نشود، سقف 
هزینه ها افزایش نیابد، و درآمدهای مالیاتی به گونه ای باشــد که در سال 

1400 در دسترس باشد، تاکید کرد.

طبق آخرین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت(، از ابتدای سال جاری تا پایان آبان 
ماه، از بین 11 محصول منتخب معدنی، هفت محصول 
رشد تولید را نسبت به مدت مشابه سال گذشته تجربه 
کرده است که طی آن شمش آلومینیوم خالص با رشد 
52.5 درصدی، بیشترین میزان افزایش تولید را به خود 
اختصاص داده است.بر این اساس از 11 محصول منتخب 
معدنی مورد بررسی قرار گرفته در این گزارش، طی هشت 
ماه نخست سال جاری، تولید شمش آلومینیوم خالص 
با بیشترین میزان رشد و پس از آن به ترتیب، سیمان، 
محصولات فولادی، فولاد خام، کاتد مس، آلومینا و چینی 
بهداشتی میزان تولیدشان نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد داشته  است. این در حالی است که ظروف 
چینی، شیشه جام، کنسانتره زغالسنگ و ظروف شیشه ای 
کاهش تولید را طی این مدت نســبت به هشــت ماهه 
نخســت سال گذشته تجربه کرده اند.طبق آمار، شمش 
آلومینیوم خالص در مدت مذکور بیشترین درصد رشد 
را به خود اختصاص داده اســت. در هشت ماهه امسال 
این محصول معدنی به میزان 271 هزار و 300 تن تولید 
شده است که نسبت به 177 هزار و 900 تن تولید شده 
در مدت مشابه سال گذشته، رشد 52.5 درصدی داشته 
است.پس از آن ســیمان با 15.8 درصد افزایش تولید 
نسبت به هشت ماه ابتدایی سال گذشته که 41 میلیون 
و 831 هزار تن تولید شــده بود، در هشت ماهه امسال 

میزان تولید 48 میلیون و 447 هزار و 800 تن را به ثبت 
رسانده است.محصولات فولادی، فولاد خام و کاتد مس 
نیز هریک به ترتیب 9.4 درصد، 8.4 درصد و 7.1 درصد 
رشد تولید را در مجموع هشت ماه امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته تجربه کرده اند.در مدت مذکور سال 
جاری 17 میلیون و 195 هزار محصولات فولادی، 19 
میلیون و 166 هزار و 900 تن فولاد خام و 188 هزار و 
900 تن کاتد مس تولید شده است؛ این در حالی است 
که در مجموع هشت ماه ابتدایی سال 1398، به ترتیب 

محصولات فولادی به میزان 15 میلیون و 714 هزار و 
200 تن، فولاد خام 17 میلیون و 667 هزار و 500 تن 

و کاتد مس 176 هزار و 300 تن تولید شده بود.
همچنین آلومینا با 2.3 در صد رشد و چینی بهداشتی 
با 2.2 درشد رشد تولید در هشت ماهه سال جاری نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته روبرو شده اند. از ابتدای سال 
جاری تا پایان آبان ماه، 156 هزار و 900 تن آلومینا و 77 
هزار تن چینی بهداشتی تولید شده است؛ در مدت مشابه 
سال گذشته میزان تولید به ترتیب 153 هزار و 400 تن 

برای آلومینا و 75 هزار و 300 تن برای چینی بهداشتی 
ثبت شــده است.در مقابل اما در مدت مورد بررسی این 
گزارش برای ســال جاری، ظروف چینی 11.6 درصد، 
شیشه جام 3.9 درصد، کنسانتره زغالسنگ 2.3 درصد 
و ظروف شیشــه ای 1.3 کاهش تولید را نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته تجربه کرده اند.در هشت ماهه سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تولید ظروف 
چینی بیشترین آمار کاهش تولید را به خود اختصاص 
داده اســت. در هشت ماهه سال جاری 39 هزار و 600 
تن ظروف چینی تولید شده است که نسبت به 35 هزار 
و 100 تن تولید شده در هشت ماه نخست سال گذشته، 

11.6 درصد کاهش تولید داشته است.
پس از آن شیشــه جام نیز در این مدت سال جاری 
739 هزار و 200 تن تولید شــده اســت که نسبت به 
768 هزار و 800 تن تولید شــده در هشت ماه ابتدایی 
سال 1398 با افت تولید 3.9 درصدی روبرو شده است.

همچنین کنسانتره زغالسنگ با افت 2.3 درصدی از یک 
میلیون و 95 هزار و 100 تن تولید شده در هشت ماهه 
ابتدایی ســال گذشته به یک میلیون و 69 هزار و 500 

تن در مدت مشابه امسال رسیده است.
ظروف شیشه ای نیز با افت 1.3 درصدی از 479 هزار 
و 900 تن تولید شــده در مجموع  هشت ماهه نخست 
سال گذشــته به 473 هزار و 600 تن در مدت مذکور 

سال جاری رسیده است.

عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: تزریق ارز 4200 تومانی به حوزه تولید دارو، منجر به نابودی توســعه و ســرمایه 
گذاری صنعت دارو شده است.

محمود نجفی عرب، در هجدهمین جلسه هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران، اظهار 
داشت: 97 درصد از داروی مورد نیاز کشور در داخل تولید می شود و حداکثر حدود 30 درصد ارز 4200 تومانی در 

حوزه تولید دارو هزینه می شود و بقیه ارز مورد نیاز تولید دارو ارز نیمایی است.
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران افزود: بر این اساس فقط مواد اولیه و مواد اکتیو تولید دارو مشمول ارز 

4200 تومانی می شود و به همین دلیل این موضوع زیان هنگفتی را به حوزه تولید دارو وارد کرده است.
نجفی عرب ادامه داد: از آنجا که تهیه ماشــین آلات و قطعات یدکی تولید دارو و در مجموع ســرمایه گذاری در 
بخش تولید دارو، بر مبنای ارز نیمایی انجام می شــود و در مقابل کالاهایی که در حوزه دارو تولید می شــود باید بر 
مبنای ارز 4200 تومانی فروخته شــود در نتیجه در 2 ســال گذشته نرخ استهلاک سرمایه گذاری به شدت افزایش 
یافته و بنابراین در حوزه تولید دارو هیچ سرمایه گذاری انجام نشده است.عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
گفت: در مجموع ارز 4200 تومانی که در حوزه تولید دارو تزریق می شــود منجر به نابودی توســعه و سرمایه گذاری 
صنعت دارو شــده و آســیب زیادی به این بخش وارد کرده است.وی افزود: بنابراین اگر در بودجه سال 1400 باز هم 

به تولید دارو ارز 4200 تومانی اختصاص یابد مشکلات تولید در بخش دارو به صورت کاملًا جدی افزایش می یابد.

مخالفت دژپسند با افزایش درآمدهای مالیاتی در بودجه ۱۴۰۰

شمش آلومینیوم رکورد زد

ارز ۴۲۰۰ تومانی
صنعت دارو را نابود کرده است

 مزایده های واگذاری »گهردرود« متقاضی نداشته است
بانک ملی اعلام کرد: در سال گذشته سه نوبت مزایده عمومی جهت واگذاری سهام شرکت صنایع غذایی گهر درود برگزار شده که علیرغم اطلاع رسانی و درج آگهی در جراید کثیرالانتشار و تسهیل در شرایط فروش و اعلام مراتب 
به متقاضیان خرید، پیشنهادی در مزایده های برگزار شده واصل نشده است.بانک ملی درباره خبری با موضوع »بانک ملی همچنان مخالف واگذاری یکی از بزرگترین صنایع خاورمیانه« توضیحاتی ارائه کرده که بدین شرح است: »تاکنون 
سه نوبت مزایده عمومی به ترتیب در دی 1398، بهمن  1398 و تیر 1399 جهت واگذاری سهام شرکت صنایع غذایی گهر دورود برگزار شده که علیرغم اطلاع رسانی و درج آگهی در جراید کثیرالانتشار و تسهیل در شرایط فروش و 
اعلام مراتب به متقاضیان خرید، پیشنهادی در مزایده های برگزار شده واصل نگردیده است.همچنین در راستای اجرای تکالیف قانونی مقرر در ماده 16 و 17 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و مقررات مربوطه، مقدمات عرضه مجدد 

سهام بانک در شرکت مذکور براساس گزارش ارزیابی کارشناسان منتخب کانون کارشناسان رسمی دادگستری، در مزایده ماه جاری فراهم که تاریخ و شرایط فروش آن از طریق جراید به اطلاع عموم متقاضیان خرید خواهد رسید.
از این رو اعلام می گردد که ادعاهای مطروحه در خصوص عدم تمایل بانک برای واگذاری سهام شرکت، صحیح نبوده و مطابق واقعیت نیست«.
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ایده روز 
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شماره : 977

نمایندگان در مجلس شــورای اسلامی 
پیشــنهاد نماینده تهران مبنی بر افزایش 
سهم پایتخت از منابع مالیاتی در بودجه را 

مغایر قانون اساسی دانستند.
نمایندگان در جلسه علنی امروز سه شنبه 
در جریان بررسی جزئیات طرح احکام کلی 
بودجه با 159 رأی موافق، 47 رأی مخالف و 
3 رأی ممتنع از مجموع 245 نماینده حاضر 
اخطار »علیرضا سلیمی« نماینده دلیجان به 
پیشــنهاد »سید علی یزدی خواه« نماینده 
مردم تهران، افزایش ســهم تهران از منابع 

مالیاتی در بودجه را وارد دانستند.
سیدعلی یزدی خواه در جریان بررسی 
جزئیات طرح احکام کلــی بودجه 1400 
پیشــنهاد الحاق یک بند به جزء هفتم بند 
الف این طرح گفت: بعد از انقلاب اسلامی 
روحیه کمک به تهران حذف و به سایر نقاط 
معطوف شد در حالی کههزینه های زندگی 
در تهران از جهت حمل و نقل، اجاره مسکن 
و تحصیل بیشتر از سایر استان ها است. اما 
ســهم تهران از دریافت منابــع مالیاتی به 

نسبت پرداخت آن بسیار ناچیز است.

نماینده مردم تهران افزود: 53 درصد از 
منابع مالیاتی در تهران پرداخت می شــود 
اما ســهم تهران از مالیــات در طرح های 
عمرانــی 2.5 درصــد اســت. در ارتباط با 

تخت هــای بیمارســتانی در تهران به ازای 
هر هزار نفر 1.3 تخت وجود دارد در حالی 
که میانگین 1.6 است. همچنین30 درصد 
مدارس آموزشــی تهران نیز فرسوده شده 

و در بحث های امنیتــی در تهران از 185 
کلانتری موردنیاز 80 کلانتری وجود دارد.

یزدی خواه پیشنهاد کرد: میزان منابعی که 
از مالیات به استان ها اختصاص می یابد برای 

استان تهران منابع اعتبارات بیشتری در نظر 
گرفته شود تا بافت های فرسوده ساماندهی و 
از بسیاری از مناطق محرومیت زدایی شود.

»علیرضا سلیمی« با استناد به بندهای 9 
و 12 اصل سوم قانون اساسی گفت: براساس 
این اصل قانون اساسی رفع تبعیضات ناروا 
و ایجاد امکانات عادلانه برای همه در تمام 
زمینه های مادی و معنوی باید محقق شود 
اما با پیشنهاد آقای یزدی خواه محرومیت ها 
برطرف نمی شود و مالیات ها به بخش های 

برخوردار تعلق می گیرد.
»محمدباقــر قالیبــاف« رییس مجلس 
شــورای اسلامی این اخطار نماینده را وارد 
دانســت و گفت: دفاتر شرکت های بزرگ 
در تهران اســت و اگــر 50 درصد مالیات 
به تهــران تعلق گیرد مناطــق برخوردار، 
برخوردارتــر و مناطق محــروم، محروم تر 
می شــوند و این خلاف قانون اساسی است.

هرچند مشکلاتی در کلانشهر مثل حاشیه 
نشینی و آسیب های اجتماعی وجود دارد اما 
این مشکلات را باید از محل منابع عوارض 

جبران کرد نه مالیات.

مجلس با افزایش سهم تهران از منابع مالیاتی مخالفت کرد

 پارادایم شیفت در سیاست گذاری
تجارت ایران که در سال های اخیر درگیر و دار تحریم  های ترامپ به حداقل 
ممکن رســید، امســال با کرونا به وضعیتی به مراتب نامناسب دچار شد. بنابر 
اعلام رســمی گمرک کشور در 8 ماهه ابتدایی سال 99، تراز تجاری کشور به 
منفی یک میلیارد و 600 میلیون دلار رسید. براساس آمار اعلامی در 8 ماهه 
ابتدایی امســال حجم کل تجارت خارجی 97 میلیون و 700 هزار تن کالا به 
ارزش 44 میلیارد و 600 میلیون دلار بوده که از این مقدار 21 میلیون و 800 
هزار تن کالا به ارزش 23 میلیارد و 100 میلیون دلار در بخش واردات و 75 
میلیون تن کالا به ارزش 21 میلیارد و 500 میلیون دلار مربوط به صادرات است.

 با تکیه بر همین آمار در مقایســه با مدت مشــابه ســال گذشته، واردات 
از لحــاظ وزن کمتــر از 1 درصد و از لحاظ ارزش18 درصد کاهش داشــته و 
صادرات نیز 14 درصد از نظر وزنی و 19 درصد از لحاظ ارزش نسبت به سال 
قبل کاهش نشــان می دهد. بدیهی است هرآنچه در اینجا با عنوان صادرات به 
بحث گذاشته می شود، مقصود صادرات غیر نفتی است.  نکته قابل تامل دیگر 
کاهش ارزش هرتن کالای صادر شــده در این بازه زمانی نســبت به سال های 
پیشــین است. به طوری که قیمت متوسط هر تن کالای صادراتی طی 8 ماهه 
ابتدایی ســال های 97، 98 و 99 به ترتیب 399، 305 و 287 دلار است که با 
توجه به نزدیکی آمار حجم تناژ کالای صادر شده در بازه زمانی مورد بحث در 
دو سال 97 و 99 که به ترتیب 75.9 و 75 میلیون تن  است، این کاهش 28 
درصدی قیمت متوســط کالای صادراتی )در برابر کاهش 1 درصدی در وزن( 

جای تحلیل بیشتر از منظر علیّت دارد.
از سوی دیگر باید توجه داشت که در بازه زمانی 8 ماهه ابتدایی سال جاری 
بیش از 69 درصد واردات را کالاهای اساســی به خود اختصاص داده اند. بنابر 
اعلام گمرک از 10 قلم عمده کالای وارداتی غیر از دو قلم کالای ضروری، هشت 
قلم دیگر شــامل کالاهای اساسی است و نشان از سهم اهمیت تأمین کالاهای 
ضروری و اساســی و اقلام مورد نیاز تولید است. در آبان ماه وضعیت به مراتب 
بدتر شد؛ بنابر گزارش اتاق بازرگانی تهران در این ماه شاهد افت 30 درصدی 
صادرات غیرنفتی و کاهش 2 درصدی واردات نســبت به ماه قبل از آن بودیم. 
در بــازه زمانی مورد بحث عــراق و چین با کمی اختلاف و با حدود 5 میلیارد 
و 300 میلیــون دلار در رتبه های اول و دوم، امارات متحده عربی با 2 میلیارد 
و 700 میلیون دلار ســوم، ترکیه با یک میلیارد و 600 میلیون دلار چهارم و 
افغانستان با یک میلیارد و 500 میلیون دلار در جایگاه پنجم مقاصد صادراتی 
ایران قرار گرفتند که ترتیبی همســان با مدت مشــابه در سال گذشته دارد.از 
ســویی در 8 ماه ابتدایی ســال جاری چین با 6 میلیارد دلار، امارات متحده با 
5 میلیــارد و 400 میلیــون دلار، ترکیه با 2 میلیارد و 600 میلیون دلار، هند 
بــا یک میلیارد و 400 میلیون دلار و آلمان با یک میلیارد و صد میلیون دلار، 
به ترتیب مبادی اول تا پنجم واردات کالای کشور بودند که در این بخش نیز 

ترتیب سال گذشته تکرار شده است.
کاهــش میزان مبادلات بر روابط اقتصادی ایران با شــرکای تجاری نیز اثر 
گذاشــته است. به طوری که در واردات به طور متوسط 22 درصد و در صادرات 
17 درصد کاهش مبادله با پنج شــریک اول تجاری خود نسبت به بازه زمانی 
مشابه سال قبل داشتیم. بطوریکه بیشترین تاثیر این کاهش بر مبادلات تجاری 
با ترکیه بوده؛ کاهش 45 درصدی واردات و 41 درصدی صادرات.  تحریم و کرونا 
اگرچه دریک سو به عنوان مولفه های خارجی بر فضای کسب و کار به خصوص 
تجارت ما فشــار می آورند، ولی هر دو تعاملات خارجی ما را به حداقل ممکن 
رســانده  ولی هر دو ظرفیت های اقتصادی ما را در زیر ضربات ســنگین ناکارآ 
کرده اســت، اما در مسیرهای کاملا مجزایی حرکت می کنند. پس از فروپاشی 
توافق برجام و کاهش شدید صادرات نفت ایران، با عدم امکان جذب درآمدهای 
حاصل شده به کشور، محدودیت جدی در تعاملات و سر باز زدن شرکت های 
متوســط و بزرگ در همکاری با طرف های ایرانی، توقف جریان کالا و سرمایه 
به ســمت کشــور، پل های تجارت یک به یک فرو ریخت. حتی کشورهایی که 
در تحریم پیشــین سعی داشتند به بهایی درخور، در کنار ایران قرار گیرند در 

دور جدید فاصله بیشتری گرفتند.
به طور مثال درخصوص وضعیت ایران و ترکیه که بر اساس یک ریشه تاریخی 
و مردمی بر قرن ها تجارت و پیوندهای فرهنگی و تسهیلات یکتا نظیر سفرهای 
بدون ویزای بازرگانان و شــهروندان شــکل گرفته، شرایط به گونه ای است که 
پیش بینی می شــود به سطح مراودات به پایین ترین سطح خود طی پنج سال 
اخیر برسد. از یکسو براساس آمار جهانی مجموع کل تجارت بین ایران و ترکیه 
از سال 2016 تا 2019، 38 درصد کاهش یافته است، از سوی دیگر گذرگاه های 
مرزی دو کشــور که پیش بینی می شد، جور کاهش بار بنادر و فرودگاه ها را در 
دوران تحریم بکشند، به سبب شرایط کرونایی بسته و نتیجه آن توقف جریان 
کالا بین دو کشور شد. تجارت خودش مشتق از شرایط اقتصادی و البته متاثر 
از مولفه های متعددی اســت. از زیر ساخت های مالی، حمل و نقل و لجستیک 
تا روابط سیاســی و حتی فضای کســب و کار داخل همگی بر سخت یا سهل 

بودن فرآیند تجارت موثر است.
طبیعتاً کشــورهایی که دارای زیر ساخت اقتصادی مستحکم و توسعه یافته 
هستند، توان بالاتری در عبور از بحران ها دارند. در مقابل زمانی که شما با فضای 
کسب و کار بی ثبات و دستوری روبه رو هستید، اقتصادی وابسته و ضعیف دارید 
که بدون حمایت حیات نهادهای فعال آن با خطر جدی روبروست.رقابت در بازار 
جهانی و ایفای نقش در جریان منطقه ای و فرامنطقه ای کالا و خدمات نیازمند 
سیاستگذاری درست و بازیگرانی قدرتمند است. از آنجایی که در حال حاضر اهم 
واردات کشور به کالاهای اساسی و غالب صادرات آن به خام فروشی و فروش 
محصولات فاقد ارزش افزوده منجر می شــود، نمی توان انتظار داشت صادرات 
و واردات به عددی با تفاوت معنایی بالا نسبت به شرایط حاضر منتهی شود.

بازار صادرات نیازمند بازارسازی است که در شرایط فعلی، اگرنه غیرممکن 
که نزدیک به آن است. 

بدون بازار، هدف تولیدی نیز در کار نیســت و بدون تولید، واردات در مواد 
خام و کالای نیمه ســاخته، محدود به نیاز داخل است. درخصوص کالای تمام 
شــده نیز واردات به دلیل بازار غیررقابتی و حمایت شدید از تولید عملا وجود 
نــدارد. آن بخش از جامعه که به هــر دلیلی اعم از دلایل کیفی  یا حتی نبود 
کالای مشابه داخلی، متقاضی کالای وارداتی هستند نیز، در زیر سایه سنگین 
قوانیــن محدود کننده، نیــاز خود را از بازار قاچاق تامیــن می کند. در چنین 
شــرایطی کــه هم بازار داخل عطش دارد و هم مــراودات بازرگانی با خارج از 
مرزها ناممکن اســت، صادرات از مازاد مصرف و یا به قیمت اعمال محدودیت 
بر مصرف کننده داخلی است، مدیریت کلان داخلی با آفت بخشی نگری همراه 
بوده و سیاســت گذاری اقتصادی از عدم تمرکز در تصمیم گیری رنج می برد و 
بعضا سیاســتگذاری تجاری و ارزی در دو مسیر متفاوت، متضاد یا در بهترین 
حالت مســیر واگرایی خود را طی می کنند انتظار قوام و دوام و مهم تر از همه 
شناخت یک روند درست، منظم و قابل اتکا جهت شناسایی رفتار و پیش بینی 
وضعیت تجارت کشور برای کوتاه مدت، میان مدت و حتی بلندمدت امکانپذیر 
نیســت. از فضای کســب و کار داخلی نیز گذر کنیم، نقش و موقعیت ما در 
بازار جهانی نیز تابع سیاســت  خارجی اســت. تا زمانی که دو خوان تحریم و 
شفاف ســازی وضعیت ایران در FATF تعیین تکلیف نشود، بازیگران تجارت 
ایران نمی توانند به ثبات برقراری روابط تجاری خود اطمینان داشــته باشند. 
دو ســد بزرگی که درصورت بقا هزینه تمام شده تجارت ایران را به فرض بقا، 

به شدت افزایش خواهند داد.
در سال های اخیر برای شناخت وضعیت تجارت ایران بیش از همیشه نگاشته 
و نوشته شده، نتایج جلسات بسیاری میان فعالان بخش خصوصی و تحلیل های 
تخصصی برگزار و از طریق نهادهای پژوهشی در اختیار مقامات قرار گرفته است.

 
 

 
 

رییس اتاق اصناف ایران گفت: بر اساس پیگیری های انجام شده با وزارت 
بهداشت، صنف آجیل و خشکبار به گروه  شغلی یک اضافه شد و از این پس 

مجاز به فعالیت در شهرهای قرمز هستند.
به گزارش اتاق اصناف ایران، »سعید ممبینی« با بیان اینکه صنف آجیل 
و خشکبار به بند 7 گروه  شغلی یک، )مراکز تولید، نگهداری، توزیع و فروش 
محصولات غذایی و خدمات وابســته( اضافه شده است، اظهار داشت: چندی 
پیش طی رایزنی  با وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، درخواست اضافه شدن 
صنف قنادی، شیرینی فروشی، کافه قنادی و آجیل و خشکبار به گروه شغلی 
یک مطرح شــد که در روزهای گذشته مجوز فعالیت صنف قنادی، شیرینی 

فروشی و کافه قنادی صادر شد و در ادامه با رایزنی های مجدد آجیل وخشکبار 
هم به این گروه اضافه شدند.

وی تصریح کرد: فعالیت صنف آجیل و خشکبار در تمامی شهرستان ها با 
وضعیت قرمز، نارنجی و زرد بلامانع است .

ممبینی تصریح کرد: پیگیری های اتاق اصناف ایران برای بازبینی فهرست 
گروه های شغلی بر اساس اولویت دو محور سلامت و ضرورت فعالیت مشاغل 

صنفی در جامعه انجام می شود.
ویروس کرونا از اسفندماه سال 98 در ایران شیوع یافت وهمسو با تعطیلی، 

محدودیت هایی را بدنبال داشت.
اکنون با توجه به مرحله ســوم اوج گیری کرونا در کشور و افزایش قدرت 

انتقال آن به 10 برابر، ستاد ملی مقابله با کرونا دستورالعمل های جدیدی را 
برای آن از آذرماه جاری اعلام کرده که شامل تعطیلی دو هفته ای در مناطق 

قرمز و اعمال محدودیت در شهرهای نارنجی و زرد است.
اصناف در این مدت در چهار گروه شــغلی تقســیم شدند و اصنافی که 
نیازهای روزمره شهروندان را تامین می کنند در گروه نخست جای گرفته اند 
که اجازه فعالیت در مناطق قرمز را دارند و تغییراتی نیز  در دسته بندی های 

اصناف انجام شده است.
تعداد مشــاغل گروه اول افزایش پیدا کرده که بر اســاس آن، تعمیرات 
لوازم خانگی، یدکی و واحدهــای خدماتی اجازه فعالیت در روزهایی اعمال 

محدودیت را دارند.

صنف آجیل و خشکبار مجاز به فعالیت در شهرهای قرمز شدند

شیب افزایش قیمت کالاهای اساسی تندتر شد
جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که از بین انواع 
برنج،  گوشــت و شکر که وضعیت قیمت آن ها در آبان 
ماه امســال منتشر شده، قیمت تمام کالاها بین 20 تا 
107 درصد نســبت به آبان سال قبل افزایش داشته و 
مقایســه این آمار با گزارش های ماه های قبل حاکی از 
این اســت که شــیب افزایش قیمت کالاهای اساسی 

تندتر شده است.
بر اســاس این آمار بیشترین افزایش قیمت در آبان 
امسال مربوط به برنج پاکستانی باسماتی درجه یک بوده 
که قیمت آن با 107.4 درصد افزایش از 11 هزار و700 
تومان در آبان ســال قبل به 24 هزار و 300 تومان در 

ماه مشابه سال جاری رسیده است.
البته قیمت برنج تایلندی، طارم اعلا و داخلی هاشمی 
درجه یــک در این مدت به ترتیب 88، 40.2 و 39.7 
درصد افزایش داشــته و در آبان امســال به حدود 14 
هــزار و 500 تومان، 31 هزار و 900 تومان و 31 هزار 

و 300 تومان رسیده است.
قیمت گوشت مرغ هم با 85.2 درصد افزایش از 13 

هزار تومان در آبان ســال قبل به حدود از 24 هزار و 
200 تومان در آبان امسال رسیده است.

قیمت شــکر سفید و شکر بسته 900 گرمی نیز در 
آبان امســال به ترتیب 64.7 و 53.7 درصد نسبت به 

ماه مشــابه سال قبل افزایش یافته، به طوری که قیمت 
هر کیلوگرم شــکر سفید و هر بسته 900 گرمی شکر 

در آبان امسال به حدود 8400 تومان رسیده است.
در ایــن میــان کمترین افزایش قیمــت مربوط به 

گوشت گوسفندی و گوساله است که قیمت هر کیلو از 
ایــن دو محصول با 21.4 و 20.3 درصدافزایش قیمت 
در آبان امســال به حدود 111 هرار تومان و 95 هزار 
تومان رسیده است. قیمت هر کیلو گوشت گوسفندی 
و گوساله در ماه مشابه سال قبل حدود 92 هزار تومان 

و 79 هزار تومان بوده است.
بررسی قیمت این اقلام اساسی طی یک ماه نیز نشان 
می دهد قیمت همه اقلام یاد شده در آبان امسال نسبت 
به ماه قبلش افزایــش یافته و میزان افزایش قیمت ها 
طی یک ماه هم بین 0.8 درصد )شــکر سفید( تا 23 
درصد )گوشت مرغ( بوده است. از طرف دیگر مقایسه 
این آمار با گزارش های ماه های قبل حاکی از این است 
که شــیب افزایش قیمت کالاهای اساسی تندتر شده، 
چرا که در مهر ماه امســال از بین انواع برنج،  گوشــت 
و شــکر، قیمت تمام کالاها به جز گوشــت گوســاله 
بیــن چهار تا 112 درصد نســبت به مهر ســال قبل 
 افزایش یافته بود. این در حالی اســت که روز گذشته 
دبیرستاد تنظیم بازار از آرامش حاکم بر بازار کالاهای 

اساسی خبر داده بود.

 رییس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه برای مقابله با کرونا از هیچ کمکی 
دریغ نخواهیم کرد، از کمک  دو هزار و 500 میلیارد تومانی این بنیاد از زمان 

آغاز شیوع کرونا تا امروز خبر داد.
به گزارش بنیاد مستضعفان، »سید پرویز فتاح« در حاشیه جلسه با رییس 
و مسوولان ستاد کرونای شهر تهران با اشاره به همکاری بنیاد مستضعفان 
با سیستم بهداشت و درمان کشور و ستاد کرونای شهر تهران، اظهار داشت: 
این بنیاد تلاش کرده تا از هیچ کمکی برای پاسخگویی به خواسته های ستاد 

کرونا دریغ نکند. 
وی گفت: در نخستین اقدام، بنیاد مستضعفان با تامین و تجهیز تعدادی 
آمبولانس و همراه کردن ســه شیفت راننده، آنها را برای خدمت رسانی به 

مردم در اختیار ستاد کرونا قرار داد که تا امروز در حال خدمت رسانی هستند.
این مقام مســوول با بیان اینکه بنیاد مستضعفان از امکانات اقامتی در 
اختیارش برای مهیا کردن فضای قرنطینه و اسکان کادر درمان استفاده کرده 
است، افزود: علاوه بر اسکان، بدون هیچ محدودیتی تامین وعده های غذایی 

برخی بیمارستان های درگیر را عهده دار شدیم.
وی، با اشاره به تامین برخی تجهیزات بیمارستانی از سوی بنیاد مستضعفان، 
ادامه داد: در آخرین اقدام انجام شده و به دنبال درخواست وزیر بهداشت، بنیاد 
مستضعفان تامین چند دستگاه اکسیژن ساز بیمارستانی و خانگی را بر عهده 
گرفت.فتاح خاطرنشان کرد: در حال بررسی تامین تجهیزات مورد نیاز کلینیک 
یک هزار تختخوابی بیمارستان امام خمینی )ره( و دیگر درخواست های مطرح 

شده از سوی ستاد کرونا و وزارت بهداشت هستیم.
وی با اشاره به اقدامات غیرمستقیم بنیاد مستضعفان برای مبارزه با کرونا 
و کاستن از تبعات اقتصادی شیوع این ویروس، گفت: طبق آخرین آمارها، 
بنیاد مستضعفان تا امروز بیش از دو هزار و 500 میلیارد تومان برای حمایت 
از کادر درمان، مردم و کاستن از تبعات منفی کرونا اختصاص داده و البته با 
توجه به اذن رهبر معظم انقلاب از هیچ کمکی مضایقه نخواهیم کرد. بنیاد 
مستضعفان از ابتدای شیوع کرونا در کشور با امکانات در اختیار خود، خدماتی 
را برای تامین محل اسکان پزشکان، پرستاران و کادر درمان بیمارستان های 
درگیر مبارزه با کرونا ارائه داد و علاوه بر امکان اســکان شبانه روزی، طبخ و 

توزیع غذای گرم کادر درمان را نیز برای برخی از بیمارستان ها فراهم کرد.

۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان کمک بنیاد مستضعفان از آغاز کرونا

بازاریان تهران در حالی در میانه نبرد با کرونا با ممنوعیت صدور چک در 
وجه حامل روبرو شدند که »چک« عنصر جدانشدنی از اقتصاد بازار بخصوص 

اصناف توزیعی و تولیدی در کلانشهر تهران به شمار می رود.
بانک مرکزی در مرحله جدید اجرای قانون چک، از روز 22 آذرماه صدور 
برگه های جدید چک در وجه حامل را ممنوع و اعلام کرد: »لازم است تمام 
صادرکنندگان چک، چک های جدید را تنها در وجه گیرنده مشــخص اعم از 

شخص حقیقی یا حقوقی صادر کنند.«
این بدان معناست که دیگر نمی توان با چک حامل در بازار کسب و کار و 
تجارت کرد و یا اینکه با ثبت دو امضا در پشــت برگه چک، مالکیت آن را به 

شخص ثالث انتقال داد؛ کاری معمول و مرسوم در ادبیات بازاریان.
برای بررسی دقیق تر موضوع آن هم در تهران به عنوان پایتخت سیاسی و 
اقتصادی کشور بهتر است نگاهی به سهم این استان در صدور چک داشته باشیم؛ 
بر اساس آخرین آمار بانک مرکزی که مربوط به مهرماه امسال است، در ماه مهر 
30.5 درصد تعداد چک های مبادله ای کل کشور مربوط به این استان بوده 
است. این میزان از نظر ارزش صدور چک ها به سهم 48.9 درصدی می رسد.

ذکر این نکته خالی از لطف نیست که در ماه نخست پاییز در کل کشور 8.9 
میلیون فقره چک به ارزش 2170 هزار میلیارد ریال یعنی 217 هزار میلیارد 

تومان صادر شده که نزدیک نیمی از این رقم مربوط به استان تهران است.
البته این همه ماجرا نیست؛ روی دیگر سکه صدور چک، »چک برگشتی« 
به عنوان پدیده ای است که در دهه های اخیر علاوه بر تبعات اقتصادی، لطمات 
اجتماعی هم به دنبال داشته و سبب افزایش تعداد زندانیان ناشی از چک های 

برگشتی شده است.
شــاید به همین دلیل بود که نگارندگان قانون جدید چک، ســعی کردند 
اعتبارســنجی مشــتری را نزد بانک ها افزایش دهند تا تنها مشتریان دارای 
اعتبار اقتصادی بالا بتوانند از این ابزار برای مبادلات تجاری خود بهره بگیرند.

همین امر یکی از نکاتی است که بانک مرکزی در اطلاعیه خود تاکید کرده 
است؛ یعنی اعتبارســنجی صادرکننده چک و شناخته بودن دریافت کننده 

آن برای جلوگیری از فرار مالیاتی، پولشــویی و مشکلات و سوء استفاده های 
احتمالی از چک.

نگاهی به آمار چک های برگشتی در استان تهران طی مهرماه گذشته نشان 
می دهد که بیش از 2.5 میلیون فقره چک صادره به ارزش 963 هزار میلیارد 
ریال در این اســتان وصول شده که از نظر تعداد 92.8 درصد و از نظر ارزش 

90.7 درصد از کل چک های وصولی بوده است.
با این اوصاف در مدت یاد شده بیش از 194 هزار فقره چک به ارزش حدود 
99 هزار میلیارد ریال برگشت داده شده که از نظر تعداد 7.2 درصد و از نظر 

ارزش 9.3 درصد از کل چک های برگشتی کل کشور است.
آنطور که بانک مرکزی آمار داده، کسری یا فقدان موجودی علت برگشت 

خوردن 94.7 درصد از چک ها در مهر ماه در این استان بوده است.
با بررسی اجمالی این آمار، جایگاه چک در اقتصاد استان تهران به وضوح 
نمایان می شود؛ اینکه نیمی از ارزش چک های صادره و یک سوم تعداد آنها 

در اختیار فعالان اقتصادی این استان است.
البته این آمار چندان بیراه نیست؛ استان تهران در تولید نزدیک یک چهارم 
تولید ناخالص داخلی کشور نقش دارد. برای مثال می توان به نقش بازار تهران 
در نظام توزیعی کشــور اشاره کرد که توانسته جایگاه خود را در توزیع کالاها 
به اقصی نقاط کشور در طول سالیان متمادی حفظ کند و توسعه واحدهای 
صنفی و مگامال ها و مراکز خرید نیز از قدرت و تاثیرگذاری آن نکاسته است.

اثبات این مدعا کار چندان سختی نیست؛ کافی است صبح زود پیش از آغاز 
ساعت طرح ترافیک گشتی در خیابان های محدوده بازار تهران بزنید؛ کامیون 
ها، وانت ها و کامیونت ها در حال تخلیه بار و حمل آن توسط باربران به سمت 

مغازه های مستقر در بازار هستند.
این شرایط در هنگامه عصر نیز تکرار می شود و با غروب آفتاب چرخداران 
بازار، کالاها را به سمت باربری ها می برند تا به استان ها و شهرهای مختلف 
ارسال شود.همین جایگاه اقتصادی که در طول سالیان متمادی به دست آمده، 
سبب شده تا به قول بازاریان قدیمی »اعتبار« حرف نخست را معاملات روزانه 

آنها بزند. »حاج مصطفی« یکی از همین قدیمی های بازار تهران است که در 
زمینه توزیع ظروف پلاســتیکی و یکبار مصرف فعالیت دارد؛ او می گوید که 
کسب و کارش را با یک »تلفن« راه می اندازد؛ هر روز به دفعات از استان های 
مختلف سفارش کالا می گیرد، به تولیدکننده سفارش خرید می دهد و آنها را 

به شهرستان ها ارسال می کند.
او نزدیک 60 ســال است که در بازار تهران کسب و کار دارد، قدیمی های 
مثل او زیاد هســتند؛ البته خودش می گوید که بیشتر داد و ستدش با چک 
است؛ بابت سفارش کالا به تولیدکننده چک می دهد و از خریداران شهرستانی 
هم چک می گیرد.این موضوع در راسته های قدیمی بازار نمود بیشتری دارد؛ 
در بازار فرش تهران که از نظر جذب مشــتری با بازار تبریز و اصفهان رقابت 
دارد، شرایط به همین منوال است؛ اغلب حجره داران بازار فرش، به بافندگان 
سفارش فرش می دهند و برای تضمین چک مدت دار می کشند؛ از آن سو 
وقتی بحث فروش عمده پیش می آید و ارقام نجومی می شــود، باز هم پای 

چک در میان است.
آقای مقدم یکی از همین فعالان بازار فرش است که می گوید در سال های 
اخیر که قیمت هر مترمربع فرش میلیونی شده، خریدار چه عمده باشد و چه 
مشتری جزء با دسته چک به بازار می آید؛ بسیاری از هم صنفی های ما هم 

ترجیح می دهند جنس خود را چکی بفروشند تا اینکه در بازار نگه دارند.
از این طرف چک می گیرند و از آن طرف با همین چک ها سفارش جدید 

تولید فرش می دهند.
وی از او درباره قانون جدید چک می پرسم، از جزئیات آن اظهار بی اطلاعی 
می کند اما می گوید، اغلب فروشنده ها چک حامل از مشتری می گیرند تا 

راحت در بازار نقد کنند؛ نگه داشتن چک برای یک بازاری صرفه ندارد.
آقای موحدی که در صنف پوشــاک فعال است نیز سخنان مشابهی برای 
گفتن دارد؛ می گوید که اغلب تولیدی ها مواد اولیه را با چک می خرند، کالا را 
تولید می کنند و برای فروش به بازار می آورند؛ در بازار هم بابت فروش جنس 

خود از خریدار عمده چک می گیرند و چرخ کار به همین شکل می گردد.

قانون جدید چک با کسب و کار بازاریان تهران چه خواهد کرد؟
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/26

شماره : 977
  تدوین برنامه توسعه اقتصادی و اشتغالزایی ۸۰ روستای یزد

یزد استاندار یزد گفت: تاکنون برنامه توسعه اقتصادی و اشتغالزایی 80 روستا 
تهیه شده است.

»محمدعلی طالبی« در کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری استان که 
به منظور بررســی برنامه های توسعه و اشتغالزایی روستاهای شهرستان خاتم و 
میبد، تشریح دستورالعمل های اجرایی معشوق بیمه ای سهم کارفرما و بررسی 
درخواســت متقاضیان مجوز پشتیبان مشاغل خانگی حوزه فرهنگ و ارشاد که 
با حضور ویدیو کنفرانســی مدیران مربوطه در سالن کوثر استانداری برگزار شد، 
با اشــاره به ظرفیت بالای روســتاهای استان برای تولید و گردش چرخ اقتصاد، 
گفت: تاکنون برنامه توســعه اقتصادی و اشــتغالزایی 80 روستا تهیه شده و در 

برخی از آنها طی دو مرحله به اجرا درآمده است.
وی افــزود: امیدواریم با تــداوم اجرای این طرح  شــاهد برنامه محوری در 
فعالیت های اقتصادی و اشتغالزایی روستاها و به خدمت گرفتن ظرفیت روستاها 
برای تولید و ایجاد اشتغال باشیم.طالبی با اشاره به اجرای این طرح در روستاها، 
بــر ضرورت ارزیابــی اقدامات و فعالیت های انجام شــده تاکیــد و عنوان کرد:  
بخشداران  و دیگر مدیران محلی مربوطه موظفند به طور جدی بر اجرای برنامه 
توســعه اقتصادی و اشتغالزایی روستاها نظارت و گزارش های منظم دوره ای را 
به سازمان مدیریت و برنامه ریزی و حوزه اقتصادی استانداری ارائه کنند.استاندار 
در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه در روستاهای استان ظرفیت های 
خوبی در حوزه های مختلف وجود دارد، اظهار کرد: روســتاهای اســتان و اقلیم 
آن ها متفاوت تر از روســتاهایی است که صرفا توان فعالیت در بخش کشاورزی 
و دامپروری را دارند.وی کارکرد چندگانه روستاهای استان در حوزه های مختلف 
اقتصادی و نزدیکی آن ها به مراکز جمعیت شهری را ظرفیت بسیار مناسبی برای 
ایجاد اشتغال و توسعه روستایی در بخش های مختلف دانست.به گزارش روابط 
عمومی استانداری یزد، طالبی در بخش پایانی سخنان خود به طرح مشوق بیمه 
ای کارفرمایان و مزایای آن اشاره کرد و گفت: دولت در دستورالعمل جدید این 
طرح، شرایط را تسهیل کرده و باید با اطلاع رسانی مناسب و فراهم سازی زمینه 

های لازم، شاهد افزایش استفاده کنندگان از این طرح باشیم.

 خسارت 2۰۰۰ میلیاردی سیل آذر به کشاورزان ۵ استان
مدیــرکل مدیریت بحران و کاهش مخاطرات وزارت جهاد کشــاورزی گفت: 
ســیل اواخر هفته دوم آذر امسال به بخش کشاورزی در 5 استان، حدود 2000 
میلیارد ریال خسارت زد. سید محمد موسوی سه شنبه 25 آذر در جلسه بررسی 
وضعیت خسارت های سیل امسال به بخش کشاورزی فارس، که در شیراز برگزار 
شــد، گفت: ســیل اخیر60 درصد به زیربخش زراعت، 20 درصد به زیر ساخت 
های بخش کشــاورزی،  15 درصد به باغبانی و 5 درصد به دام و طیور و آبزیان 

خسارت وارد کرد.
این مقام مســئول ادامه داد: سیل آذرماه، 43 درصد به کشاورزی خوزستان، 
26 درصد به کشــاورزی اســتان فارس، 26 درصد به استان بوشهر و 11 درصد 
هم به کشاورزی استان های چهارمحال و بختیاری و هرمزگان خسارت وارد کرد.

موســوی در ادامه خاطرنشان کرد: تاکنون از محل تصویبنامه قبلی دولت، مبلغ 
2400 میلیارد ریال، بار مالی امهال تســهیلات بانکی خسارت دیدگان از سیل 

اخیر تامین و جدول توزیع استانی آن به وزارت کشور ارائه شده است.
وی با اشاره به اینکه 80 میلیارد ریال به امهال تسهیلات بانکی خسارت دیدگان 
اســتان فارس از سیل اخیر تخصیص داده شده اســت، افزود: سهم استان های 
خوزستان 70 میلیارد ریال و استان های بوشهر، چهارمحال و بختیاری و هرمزگان 

هر کدام 30 میلیارد ریال است.

 تولید ۸۰ هزار تن سیب درختی در باغات کرمانشاه
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه از تولید حدود 80 هزار 

تن سیب درختی در استان خبر داد.
 منصور احمدی  ســطح باغات ســیب استان کرمانشاه را 3295 هکتار اعلام 
کرد و افزود: از این سطح 307 هکتار آن نهال و مابقی بارور است.احمدی گفت: 
امســال 79 هزار و 822 تن ســیب درختی در استان تولید شد که 25 درصد از 

تولیدات باغی استان را شامل می شود.
مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشاورزی اســتان کرمانشاهبا بیان اینکه هفت 
درصد باغات اســتان کرمانشاه باغ سیب اســت، گفت: در اکثر شهرستانها بجز 
شهرســتان های گرمسیری استان سیب کشت می شود، هرچند بیشترین سطح 

باغات سیب استان در شهرستان های دالاهو، صحنه و کرمانشاه است.
احمدی ارقام ســیب تولیدی باغات اســتان را شــامل گلدن، رد دلیشــز، 
رد اســتارکینگ، گرانی اســمیت، گالا، دلبار اســتیوال، فوجی، برابرن، گلاب 
کرمانشاهی،گلاب کهنز و ... اعلام کرد.وی اشاره ای هم به در برنامه بودن توسعه 
باغات ســیب استان داشت و گفت: توسعه باغات با اســتفاده از ارقام پاکوتاه را 

در برنامه داریم.

 تقاضای جهانی نفت احیا می شود
تقاضا جهانی برای نفت خام پس از ماه نوامبر امســال و با افزایش مصرف در 

آسیا و آمریکای جنوبی دوباره بهبود می یابد.
بــه گزارش بلومبرگ، تقاضــای جهانی نفت پس از کاهــش قابل توجه ماه 
گذشــته میلادی روند بهبود را پشت ســر می گذارد، زیرا مصرف شدید کنونی 
این کالای راهبردی در آســیا و آمریکای جنوبی، همراه با بهبود تقاضا در اروپا، 
نه تنها علائم جدید ضعف تقاضا در ایالات متحده آمریکا را جبران می کند، حتی 

سبب بهبود می شود.
بررســی رفت وآمد کشــورهایی که بیش از 70 درصد مصرف جهانی نفت را 
تشکیل می دهند، نشان داد که پس از تزلزل تقاضا در ماه نوامبر - هنگامی که چند 
کشور اروپایی دوران تازه ای از قرنطینه را برای مقابله با شیوع ویروس همه گیری 
جهانی کرونا اعمال کردند - تقاضا برای بنزین و گازوئیل دوباره شتاب گرفته است.

تقاضا برای نفت خام هفته گذشته به بالاترین سطح در دو ماه گذشته بازگشت 
و نشان داد تأثیر تازه ترین قرنطینه ناشی از همه گیری ویروس کرونا بر تقاضای 

جهانی نفت اکنون به پایان رسیده است.
تردد در جاده ها هفته گذشته در مقایسه با سطح پیش از شیوع ویروس کرونا 
24 درصد کمتر بود، این رقم نســبت به اواســط ماه نوامبر سال جاری میلادی 
که بیانگر 30 درصد کاهش تقاضا پیش از شیوه ویروس همه گیری جهانی کرونا 

بود، پیشرفت خیره کننده ای است.
مصرف بنزین و گازوئیل هم اکنون در چین، هند، ژاپن و برزیل بالاست. اکنون 
رانندگان اروپایی با کاهش قرنطینه در کشــورهایی از جمله انگلیس، اســپانیا و 
فرانســه دوباره وارد جاده ها شــده اند. افزون بر این، برای کامل شدن موجودی 
شرکت ها و آغاز خریدهای کریسمس، حمل ونقل جاده ای به شدت بالا رفته است.

افزایش تقاضا، همراه با ورود پول های داغ به بازار کالاها، کمک کرد شاخص 
نفت خام برنت، برای نخســتین بار از ماه مارس، در روز پنجشنبه )21 آذرماه( 

بیش از 50 دلار برای هر بشکه معامله شود.
این بهبود، ائتلاف ســازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش 
)اوپــک پلاس( را خوش بین خواهد کرد که بــازار  که هنوز از ضعف تقاضا رنج 
می برد  می تواند تا مدتی در ســال آینده این شــرایط را پشــت سر گذارد و در 
این مدت تولید واکسن کرونا کمک بیشتری به بهبود مصرف نفت خواهد کرد.

بازار نهاده های دامی رو به تعدیل است
یک مقام مســئول از تعدیل بازار نهاده 
های دامی خبر داد و گفت: عمده تخصیص 
ارز کنجاله سویا از شهریور به بعد بوده که 

هنوز وارد کشور نشده است.
محمــد مهدی نهاونــدی، عضو هیئت 
مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام 
و طیور در نشستی خبری با بیان اینکه از 
نظــر فنی غیرممکن اســت واردکنندگان 
بتواننــد بدون نامه و مجــوز وزارت جهاد 
کشــاورزی کالای خود را ترخیص کنند، 
گفت: حتی اگر واردکننده ای به شــکلی 
بتواند ایــن کار را انجام دهد، تعهد ارزی 
آنان برطرف نمی شود، بنابراین امکان اینکه 
ما بتوانیم کالا را جز به کســانی که وزارت 
جهاد کشــاورزی تعیین و مشخص کرده 
بفروشــیم وجود ندارد و واردکننده هیچ 
نقشــی در تعیین مشتری، ترخیص کالا و 

تعیین قیمت آن ندارد.
وی اضافه کرد: حتی واردکنندگانی که 
سال گذشــته به دلیل شرایط ایجاد شده 
کالای خود را پیش فروش کردند از خرداد 
امسال امکان این را نداشتند که خودشان 
کالا را به کســانی کــه پیش فروش کرده 

بودند تحویل دهند.
عضو هیئت مدیره اتحادیه واردکنندگان 
نهاده هــای دام و طیور با اشــاره به اینکه 
توزیــع این حجــم نهاده بیــن این همه 
مرغداری و دامداری در کشور کار راحتی 
نیست، گفت: در حال حاضر واردکنندگان 
کمتــر از 300 نفر هســتند اما حدود 30 
هــزار بهره بردار در ایــن زمینه داریم که 
انصافاً ساماندهی این بهره برداران، تطبیق 
نیاز آنها با میزان واردات کار راحتی نیست 
که وزارت جهاد کشاورزی انجام می دهد. 
برخــی از بهره برداران اصــلًا به اینترنت 
دسترســی ندارند یا اینکــه نیاز به توجیه 
و آموزش های فنی در ایــن زمینه دارند. 
وزارت جهاد کشــاورزی همه این کارها را 
باید انجام دهد. نهاوندی با اشاره به اینکه 
بنا بر این احتمال اینکه در سیستم توزیع 
خطاهایی به وجود بیاید دور از ذهن نیست، 
گفت: یکی از دلایل نشــتی نهاده ها نیز به 
دلیل اشکالاتی بوده که در سیستم توزیع و 
سامانه بازارگاه وجود داشته که خوشبختانه 
این مشکلات به تدریج در حال اصلاح است 
و در حال حاضر نیز شاهد هستیم که هم 
قیمت ها به تعادل بیشــتری رسیده و هم 
به  نسبت  بیشتری  تولیدکنندگان رضایت 

گذشته دارند.
وی اضافه کــرد: به عنوان مثال قیمت 
کنجاله سویا از حدود 15 تا 16 هزار تومان 
به حدود 10 تا 11 هزار تومان رسیده که 
این نشان دهنده رفع بخش عمده مشکلات 
ســامانه بازارگاه در کنــار افزایش تأمین 

نهاده ها است.

ایــن فعال بخش خصوصــی در بخش 
دیگری از ســخنان خود با اشاره به فرآیند 
راســتی آزمایــی تولیدکننــدگان گفت: 
فــرد تولیدکننــده بــه درگاه مربوطه در 
مانیتورینگ وزارت جهاد کشاورزی مراجعه 
می کند و اســناد و مدارک خود را در آنجا 
ارائه می کند. وقتی که بررسی ها و راستی 
آزمایی انجام شــد، او وارد بخش خریدار 
می شــود و خوشــبختانه در حال حاضر 
زنجیره های تولید مرغ گوشــتی به صورت 
هوشــمند به هم متصل هستند و همزمان 
با خرید جوجه یکروزه توسط تولیدکننده 
اطلاعات او وارد ســامانه می شود و بر این 
اساس مســئولان وزارت جهاد کشاورزی 

راستی آزمایی می کنند.
نهاوندی در پاسخ به پرسش مهر مبنی 
بر اینکــه برخی از تولیدکننــدگان نهاده 
را دریافت می کننــد و بعد از آن اقدام به 
معدوم سازی جوجه ها و فروش این نهاده ها 
در بازار آزاد می کنند، گفت: این اطلاعات 
دقیق نیست و اگر چنین اتفاقی افتاده، به 
دلیل گپ و تفاوت زمانی اســت که میان 
جوجه ریزی مرغدار با دریافت ســهمیه او 
وجــود دارد. به عنوان مثــال تولیدکننده 
زمانــی جوجــه ریزی انجــام می دهد که 
سهمیه او هنوز نرســیده و بنابراین ناچار 
اســت که از فرد دیگری نهــاده بگیرد و 
وقتی ســهمیه او تحویل داده می شــود، 
جوجه ریزی تمام شده و تولیدکننده دیگر 
نیازی به این سهمیه ندارد، بنابراین آن را 
به شــخص دیگری واگــذار می کند و این 
گپ باعث نارســایی هایی می شد که اخیراً 
با هوشمندسازی بخش عمده ای از سامانه 

بازارگاه این فاصله زمانی بســیار کوتاه تر 
شده و همین منجر به تعدیل قیمت ها در 

بازار شده است.

 سه دلیل کاهش ترخیص کنجاله 
سویا

این مقام مسئول با اشــاره به اینکه تا 
21 آذرماه امســال ثبت سفارش کنجاله 
سویا نسبت به سال قبل حدود 90 درصد 
افزایش یافته اســت، گفت: تخصیص ارز 
و تأمیــن ارز این محصــول به ترتیب 29 
درصد و 20 درصد افزایش یافته در حالی 
که ارزش ترخیــص آن 28 درصد کاهش 

داشته است.
نهاونــدی با اشــاره بــه دلایل کاهش 
ترخیص کنجاله سویا گفت: عمده تخصیص 
ارزی کــه برای واردات این محصول انجام 
شده از شهریور به بعد بوده که خریدها هم 
انجام شــده ولی هنوز وارد نشده و در راه 
است. همچنین افزایش 20 درصدی قیمت 
جهانــی کنجاله در این زمینه مؤثر بوده و 
بخشــی از ارزهایی که در ماه های گذشته 

تأمین شده بود، قابلیت انتقال نداشتند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به رسوب حدود 800 هزار تنُ نهاده 
دامی شــامل جو، ذرت و کنجاله سویا که 
عمدتاً نیز جو و ذرت هستند، در گمرکات 
کشــور گفت: از اواخر ســال 98 تا همین 
هفته گذشــته این محموله ها وارد شده و 

منتظر تأمین ارز هستند.
نهاوندی با بیان اینکه در برخی رسانه ها 
و محافــل این بحــث شــکل گرفت که 
واردکنندگان کالاهای اساســی رسوبی به 

عمد محصولات خود را ترخیص نمی کنند 
و منتظر فرصتی هستند تا با قیمت گران تر 
آنها را بفروشــند، گفت: متأسفانه دوستان 
گمــرک و ترخیص کننده نیز دچار چنین 
سوءتفاهمی شدند و مقررات متروکه شدن 
برای این کالاها اعمال کردند، این در حالی 
است که برای کالاهایی که منتظر تخصیص 
ارز هستند نباید چنین مقرراتی اعمال شود 
چرا که به شدت به واردکنندگان خسارت 
وارد می کند و امکانات واردات مجدد را از 

آنان می گیرد.
این فعال بخش خصوصی با اشــاره به 
اینکه حدود یک ماه پیش تقسیم وظایفی 
بین وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت 
در زمینه واردات نهاده ها انجام شد، گفت: 
ما لیســت کالاهای رسوبی را برای وزارت 
جهاد کشــاورزی فرستادیم ولی متأسفانه 
هنوز اطلاع نداریم لیست به بانک مرکزی 
رفته باشد و این مسئله برای تأمین نهاده 

در ماه های آینده ایجاد نگرانی می کند.

 وابستگی ۸۰ درصدی در تأمین 
نهاده های دامی 

در ادامه این نشست، عباس حاجی زاده 
دبیــر اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام 
و طیور نیز با اشــاره به اینکه نیاز کشور به 
نهاده های دامی حدود 14 میلیون تن است، 
گفت: 80 درصد نیاز کشور از طریق واردات 

تأمین می شود.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته میزان 
واردات کنجاله ســویا افزایش یافته بود و 
حتــی این کالا به زیر نرخ مصوب در بازار 
عرضه می شد، گفت: به دلیل شرایط خوبی 

که سال قبل داشتیم، متأسفانه در 5-4 ماه 
نخست امسال مسئولان مربوطه در اعلام 
اسامی واردکنندگان به بانک مرکزی تعلل 
کردند و شــرایط کرونا نیز باعث تشــدید 
این مسئله شــد، ضمن اینکه افرادی هم 
که به بانک مرکزی معرفی شــده بودند به 
دلیل مشکلاتی که بانک با آنها مواجه بود، 
ارزهای غیرقابل انتقال دریافت کرده بودند 
و همین مسئله باعث شد تا اواخر تابستان 
قیمت کنجاله سویا به 5 برابر نرخ مصوب 

برسد و بازار بحرانی شود.

 ۸۹ دام  امور  پشتیبانی  شرکت   
درصد ارز کنجاله سویا را گرفت

وی ادامــه داد: زمانی که دولت متوجه 
وخامت اوضاع شــد، از همه خواســت که 
وارد عمل شــوند تا بتوانند این مشکل را 
حل کنند و در این میان ارز بسیار زیادی 
به شرکت پشــتیبانی امور دام اختصاص 
پیدا کرد تا تأمین نیاز متراکم بازار را انجام 
دهد و تاکنون 89 درصد ارز کنجاله سویا 

را بخش دولتی گرفته است.
این مقام مســئول اشــاره کرد: ســهم 
شــرکت پشــتیبانی امور دام در واردات 
نهاده های دامی قبل از ســال 96 کمتر از 
8 تا 10 درصد بوده ولی الان به 36 تا 37 
درصد رسیده اســت. حاجی زاده با اشاره 
به میزان واردات نهاده های دامی در ســال 
98 گفت: ســال 98 چهار میلیون تن جو، 
8.9 میلیون تن ذرت و دو میلیون و 228 
هزار تن کنجاله سویا وارد کشور شده که 
مجموع این ارقام 15 میلیون و 147 هزار 
تن می شود و تا 21 آذر امسال کل واردات 
نهاده هــای دامی به عــلاوه روغن خام و 
دانه هــای روغنی 11 میلیون و 339 هزار 
تن بوده که 11 درصد نسبت به مدت مشابه 

سال قبل کاهش دارد.
وی با اشاره به اینکه در بخش تخصیص 
ارز خواستار شفاف سازی ضوابط تخصیص 
از سوی مسئولان مربوطه هستیم، گفت: در 
سال 98 چهارصد شرکت متقاضی واردات 
نهاده های دامــی بودند که بین 70 تا 80 
شــرکت عضو اتحادیه هستند و نزدیک به 
80 تا 85 درصد واردات نهاده ها را همین 
80 شرکتی که عضو اتحادیه هستند انجام 
می دهنــد. بــه گفته حاجــی زاده، تعداد 
متقاضیان واردات نهاده های دامی به دلیل 
شــرایطی که امسال ایجاد شده از بیش از 
400 شرکت به کمتر از 150 رسیده است.

وی درباره کاهش تولید مرغ در کشور 
نیز توضیح داد: میانگین جوجه ریزی 110 
میلیــون قطعه در ماه بوده که نســبت به 
سال گذشــته تفاوت زیادی نداشته است 
امــا اتفاقی که افتــاده در حوزه راندمان و 

ضریب تبدیل بوده است.

خراسان جنوبی عاری از آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 
اقدامات پیشگیرانه و همه جانبه در زمینه مبارزه با 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در خراسان جنوبی باعث 
شــده است که این استان پنجمین سال متوالی عاری 

از این بیماری باشد.
استان خراسان جنوبی با حدود هزار میلیارد تومان 
ســرمایه گذاری در حــوزه طیور یکــی از کامل ترین 
زنجیره های موجود در کشور را در اختیار دارد و صیانت 
از این سرمایه یکی از اولویت ها در این استان بوده است.

رصد و پایش دقیق مجتمع ها، مرغداری ها و دیگر 
مکان های وابسته می تواند تا حد قابل توجهی از شیوع 
این بیماری ویروسی جلوگیری کند اما همراهی مردم 
در این زمینه برای تحقق سلامت زنجیره طیور اجتناب 

ناپذیر است.
از سویی وجود تالاب کجی نمکزار نهبندان به عنوان 
یک مجموعه زیستی طبیعی که هر سال از فصل پاییز 
آبگیری و میزبان پرندگان مهاجر می شود، در کنار این 
زنجیره می تواند به وجود آورنده کانون آنفلوآنزا باشــد 
که با رصد و پایش مرتب دامپزشکی و حفاظت محیط 

زیست، خیلی از دغدغه ها برطرف شده است.
پایش مرتب و ســازمان یافتــه مرغداری ها جلوی 
شیوع ویروس آنفلوآنزا فوق حاد پرندگان را به راحتی 
می گیرد هرچند برخی مرغداران اقدام به جوجه ریزی 
غیر قانونی و غیر بهداشــتی می کنند که می تواند یک 

زنجیره غذایی را به نابودی بکشاند.
گزارش های اداره کل دامپزشــکی خراسان جنوبی 
حاکی از رعایت مرغداران در این زمینه اســت اما باید 
بدانیم که حتی یک اشــتباه کوچک جزئی از ســوی 
مرغداران و دستگاه های دست اندرکار می تواند تبدیل 

به رویداد غیر قابل برگشت شود.

 تالاب کجی نمکزار نهبندان هنوز پاک است
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراسان جنوبی 
گفت: با توجه به مشکوک بودن برخی تالاب های کشور 
به آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان با پایش مشترک ادارات 
کل دامپزشکی و حفاظت محیط زیست استان تاکنون 
موردی از این بیماری در تالاب کجی نمکزار نهبندان 

مشاهده نشده است.
حســن اکبری افزود: با توجه به کاهش دما و آغاز 
فصل مهاجرت پرندگان و به منظور پیشگیری از شیوع 
بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان و مراقبت از حیات 
وحش و پرندگان آبزی و مهاجر، پایش و بازدید از تالاب 

کجی نمکزار به صورت مستمر در حال انجام است.
وی گفــت: در پایش های صــورت گرفته تاکنون 
هیچ مورد مشکوکی از ابتلای پرندگان به این بیماری 

مشاهده نشده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراسان جنوبی 
اظهار داشت: اردک سرسبز، خوتکا، فلامینگو، پلیکان 
و کاکایی از مهمترین پرندگانی هســتند که در مسیر 
برگشــت از مناطق جنوبی و عزیمت به سمت شمال 
در تالاب کجی نهبندان فرود می آیند و الان اردک های 

سرسبز مهمان این تالاب هستند.
وی بــا بیان اینکه تالاب کجی یــک تالاب نمکی 
و فصلی اســت که معمولا اواســط پاییز تا اواسط بهار 
آبگیری می شود گفت: مهم ترین منبع تامین کننده آب 
تالاب کجی، ریزش باران و جاری شــدن سیلاب های 

حوزه آبریز نهبندان و چشمه های کرانه تالاب است.
اکبری افزود: تالاب کجی نمکزار در ادوار دور یکی از 
تالاب های دایمی ایران بوده و پرندگان مهاجر در تمام 
فصول در این منطقه حضور داشته اند، اما با گذر زمان 
و خشکســالی های به وجود آمده این تالاب به صورت 

فصلی آبگیری می شود.
پناهگاه حیات وحش تالاب کجی نمکزار با 22 هزار 
هکتار شامل تالاب و محدوده جنگلی است که در 75 
کیلومتری شــهر مرزی نهبندان و در حاشــیه جاده 

ارتباطی بیرجند - زاهدان قرار دارد.

 رعایت بهداشت و مرغداری سالم
پاک بودن یک استان از بیماری خطرناک طیور به 
طور اتفاقی محقق نشده و نتیجه مرغداری سالم است 
کــه مدیرعامل تعاونی مرغداران خراســان جنوبی در 

این باره گفت: رعایت بهداشــت توسط قریب به اتفاق 
مرغداران در این استان نتیجه مرغداری سالم است که 
این دستاورد مهم جز با همکاری و همراهی دامپزشکی 

محقق نمی شود.
محمدحســن محمدزاده افــزود: تمامی موازین و 
دســتورالعمل های بهداشــتی ابلاغی از دامپزشــکی 
در مرغداری های خراســان جنوبی انجام می شــود و 
مرغداران رعایت این دســتورالعمل ها را نه تنها هزینه 
محســوب نمی کنند بلکه به عنوان یک سرمایه گذاری 

به آن نگاه می شود.
وی گفــت: تمامی خودروهایی کــه قصد ورود به 
مرغداری ها را دارنــد باید از حوضچه های آهک عبور 
کنند و توسط متصدی امور کارواش کاملا ضد عفونی 

شوند.
این فعــال صنعت طیور تصریح کرد: رفت و آمدها 
در مرغداری های اســتان به حداقل رسیده است و جز 
موارد ضروری غیر از کارگران که آموزش های بهداشتی 

لازم را فرا گرفته اند، فردی وارد مرغداری نمی شود.
وی افزود: موارد بهداشــتی نسبت به دان مصرفی 
هم به خوبی رعایت می شــود و استفاده از فورمالین و 
آب و آهک برای ضد عفونی همه جانبه در دستور کار 

تمامی مرغداران استان قرار دارد.
محمدزاده گفت: تداوم این همکاری بین دستگاه های 
ذیربط و مرغداران همواره خراسان جنوبی را عاری از 
آنفلوآنــزا نگه خواهد داشــت و علیرغم یکه تازی این 

ویروس در استان های همجوار زیانی به چرخه مرغداری 
استان وارد نخواهد شد.

 تعامل در پیشگیری و پنج سال پاکی
مدیرکل دامپزشــکی خراســان جنوبی تعامل به 
وجود آمده بین دستگاه های ذیربط و فعالیت کارگروه 
پیشگیری از آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در استان را 
زمینه ساز پاکی خراسان جنوبی از بیماری طیور دانست 
و گفت: خراســان جنوبی برای پنجمین سال متوالی 

عاری از هرگونه آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان است.
محمد اصغرزاده افزود: با وجود زنجیره کامل طیور 
در خراسان جنوبی و میزبانی از پرندگان آزادپرواز در 
پنج سال گذشته هیچ آزمایش مثبتی مبنی بر وجود 

آنفلوآنزا در استان نداشته ایم.
وی با بیان اینکه تاکنون نمونه های گرفته شــده از 
پرندگان مشکوک به تهران فرستاده  شده است تصریح 
کرد: با تامین زیرساخت های لازم کمتر از سه ماه آینده 

این آزمایش در استان انجام خواهد شد.
مدیرکل دامپزشکی خراســان جنوبی گفت: پاک 
بودن خراســان جنوبی در حالی اســت که بسیاری از 
استان های همجوار درگیر آنفلوآنزای فوق حاد هستند 
و به طور قطع در تحقق این دســتاورد مهم مرغداران 
و ســایر بخش های مربوطه سهیم هستند و البته باید 

آن را حفظ کرد.
وی افزود: در زمینه نمونه گیری از پرندگان آزادپرواز 
در تالاب ها، آبگیرها و ســدهای استان تعاملات خوبی 
با اداره کل حفاظت محیط زیست و سایر دستگاه های 
ذیربــط صورت گرفته اســت و نمونه گیری به صورت 

مرتب انجام می شود.
اصغرزاده با بیان اینکه الزامی برای واکسیناســیون 
آنفلوآنزای فوق حاد در استان وجود ندارد اظهار داشت: 
ورود هرگونه پولت به استان باید با برگه واکسیناسیون 

آنفلوآنزای فوق حاد باشد.
وی گفت: تحکیم این وضعیت نیازمند رعایت همه 
جانبه است که مرغداران باید امنیت زیستی، بهداشت، 
استفاده از وسایل ضد عفونی شده همچون شانه تخم 

مرغ و حمل و نقل بهداشتی را مد نظر قرار دهند.
وی ابــراز امیدواری کرد کــه با ادامه این وضعیت، 
عاری بودن خراســان جنوبی در ارتباط با آنفلوآنزای 
فوق حاد پرندگان تثبیت و تحکیم شــود تا زیانی به 

این زنجیره در استان وارد نشود.
استان خراسان جنوبی دارای 778 واحد مرغ گوشتی 
با ظرفیــت 10 میلیون و 800 هزار قطعه و 62 واحد 
تخمگذار، 2 واحــد مرغ مادر، 95 واحد ماکیان و 61 

واحد پرورش شتر مرغ است.
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شماره : 977
 احیای بسیار کند تقاضا برای نفت در سال آینده

اوپــک در جدیدترین گزارش ماهانه خود پیــش بینی کرد به دلیل پیامد 
طولانی پاندمی ویروس کرونا، روند بهبود تقاضای جهانی برای نفت در ســال 

2021 بسیار آهسته تر از پیش بینی قبلی خواهد بود.
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( در آخرین گزارش ماهانه سال 
2020 خود پیش بینی کرد تقاضا برای نفت در ســال 2021 به میزان 5.90 
میلیون بشــکه در روز رشد کرده و به 95.89 میلیون بشکه در روز می رسد. 
این رقم 350 هزار بشــکه در روز کمتر از پیش بینی ماه پیش این ســازمان 
است. اوپک در ماههای اخیر پیش بینی رشد تقاضا در سال 2021 را به طور 

پیوسته پایینتر برده است.
اوپک اکنون انتظار دارد تقاضای جهانی برای نفت در سال 2020 به میزان 
9.77 میلیون بشــکه در روز کاهش پیدا کرده و به 89.99 میلیون بشــکه در 
روز برســد در حالی که در گزارش نوامبر میزان تقاضای امسال را بیش از 90 

میلیون بشکه در روز پیش بینی کرده بود.
در این بین، تولید نفت اوپک در نوامبر نســبت به اکتبر 707 هزار بشــکه 
در روز افزایش یافت و عمده این افزایش مربوط به لیبی بود که از شرکت در 
توافق کاهش تولید اوپک پلاس معاف است. همچنین افزایش تولید در امارات 
متحده عربی )75 هزار بشکه در روز(، ایران )39 هزار بشکه در روز( و ونزوئلا 

)25 هزار بشکه در روز( مشاهده شد.
اوپک به همراه متحدانش موافقت کرده اســت تولیدشان را از ابتدای سال 
میــلادی آینده مجموعا 500 هزار بشــکه در روز افزایش دهند و سیاســت 
تولیدشان را بر مبنای ماهانه و بر اساس شرایط بازار مورد ارزیابی قرار دهند.

لیبــی اعلام کرده که قصد دارد تولیدش را افزایش دهد و پیش از این تاکید 
کرده بود تا زمانی که به ســطح تولید 1.7 میلیون بشــکه در روز برسد، هیچ 
ســهمیه تولیدی را نخواهد پذیرفت. این کشــور اکنون 1.108 میلیون بشکه 

در روز تولید دارد.
بر اساس گزارش اویل پرایس، ایران هم اعلام کرده که تولیدش را از 1.986 
میلیون بشــکه در روز به 2.3 میلیون بشــکه در روز افزایش خواهد داد.طبق 
پیش بینی اوپک، تقاضا برای نفت این گروه در ســه ماهه اول سال 2021 به 
26.32 میلیون بشکه در روز، در سه ماهه دوم به 27.52 میلیون بشکه در روز 
می رســد و میانگین تقاضا برای نفت اوپک در ســال 2021 به میزان 27.17 

میلیون بشکه در روز خواهد بود.
در این بین، عرضه نفت غیراوپک به 62.54 میلیون بشــکه در روز در سه 
ماهه اول و به 62.97 میلیون بشکه در روز در سه ماهه دوم می رسد و برای 
کل ســال آینده 63.52 میلیون بشکه در روز خواهد بود که 850 هزار بشکه 

در روز بالاتر از سال 2020 است.

 عقبگرد نفت در پی اوج گیری نگرانی های کرونایی
قیمت نفت در معاملات روز ســه شــنبه بازار جهانی تحت تاثیر تشــدید 
قرنطینه ها در اروپا و پیش بینی احیای کندتر تقاضا در سال آینده که خوش 
بینی به تاثیر واکسیناســیون کووید 19 بر بهبود تقاضا را تحت الشــعاع قرار 

داد، با کاهش روبرو شد.
بهای معاملات آتی نفت برنت 40 ســنت معادل 0.8 درصد کاهش یافت و 

به 49 دلار و 89 سنت در هر بشکه رسید.
بهای معاملات آتی وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا 36 سنت معادل 0.8 
درصد کاهش یافت و به 46 دلار و 63 ســنت در هر بشــکه رسید و بخشی از 

رشد روز گذشته را از دست داد.
لندن در پی رشــد چشمگیر روزانه نرخ ابتلا محدودیتهایی که رستورانها و 
بارها را ملزم می کند تعطیل کنند، افزایش داده اســت و این مسئله به تقاضا 
برای ســوخت در کوتاه مدت لطمه می زند. ایتالیا هم اعلام کرده که در حال 
بررسی وضع محدودیتهای شدیدتر در ایام تعطیلات کریسمس است. در آلمان 
هم اکثر فروشگاهها دستور یافته اند تا 10 ژانویه تعطیل کنند که چشم انداز 

تسهیل محدودیتها در سال نو را کوچک کرده است.
تحلیلگران گروه ANZ در یادداشــتی نوشتند: در حالی که بازار با عرضه 
واکســنهای کووید 19 رونق گرفته بود، مســیر به ســمت عادی شدن تقاضا 
دشــوار مانده اســت. اوپک در تازه ترین گزارش ماهانه خود پیش بینی خود 
از میزان رشــد تقاضای جهانی برای نفت در ســال 2021 را 350 هزار بشکه 
در روز به دلیل تاثیر ماندگار پاندمی کاهش داد اما اعلام کرد عرضه ســریع 
واکســنها در اقتصادهای بزرگ دنیا پتانسیل رشد بالاتر از میزان پیش بینی 

شده را فراهم می کند.
تحلیلگران انتظار دارند گزارش هفتگی موسســه امریکن پترولیوم و اداره 
اطلاعات انرژی آمریکا رشد ذخایر بنزین به میزان 1.6 میلیون بشکه در هفته 
گذشــته را نشان دهد. همچنین پیش بینی کردند ذخایر سوختهای تقطیری 

به میزان 400 هزار بشکه افزایش پیدا کرده است.
اداره اطلاعــات انرژی آمریکا در گزارش ماهانه خود پیش بینی کرد تولید 
نفت مناطق شــیل این کشور در ژانویه حدود 136 هزار بشکه در روز کاهش 
پیدا کرده و به 7.44 میلیون بشکه در روز می رسد که پایینترین میزان از ژوئن 
ســال 2020 خواهد بود. بر اساس گزارش رویترز، قیمت نفت از هدف حمله 
قرار گرفتن یک نفتکش در بندر جده عربســتان سعودی که تنشها در منطقه 
را تشدید می کند، حمایت شدند. با این حال وزارت انرژی عربستان سعودی 

اعلام کرد این حادثه هیچ تاثیری روی عرضه نفت این کشور نداشته است.

 برگزاری دیدارهای هفته جاری اوپک پلاس به تاخیر افتاد
اوپک پلاس برگــزاری دیدارهای کمیته فنی مشــترک و کمیته نظارتی 
مشــترک وزیران که قرار بود چهارشنبه و پنج شنبه هفته جاری برگزار شوند 

را به تاخیر انداخت.
تاریخ جدید برگــزاری دیدارهای کمیته فنی مشــترک و کمیته نظارتی 
مشــترک وزیران اوپک پلاس سوم و چهارم ژانویه )14 و 15 دی( اعلام شده 
است. بر اساس گزارش رویترز، عبدالمجید عطار، وزیر انرژی الجزایر و رییس 
دوره ای اوپک روز یکشنبه اعلام کرده بود نشست کشورهای عضو اوپک پلاس 
چهارم ژانویه برگزار می شــود تا به بررسی وضعیت بازار پس از تصمیم برای 
افزایش تدریجی تولید به میزان 500 هزار بشکه در روز از ابتدای سال میلادی 
آینده بپردازند. تحت توافق تصویب شده نشست دسامبر وزیران اوپک پلاس، 
این گروه تولیدش را در ژانویه 500 هزار بشکه در روز افزایش می دهد و پس 
از آن وزیران هر ماه برای بررســی شــرایط بازار و تغییر احتمالی مفاد پیمان 
محدودیــت عرضه دیدار خواهند کرد. پیش بینی می رود اوپک پلاس هر ماه 
500 هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه کند تا مجموع این افزایش در آوریل 
ســال 2021 به دو میلیون بشــکه در روز برسد. با این حال طرح مذکور باید 

مورد تایید کمیته نظارتی وزیران اوپک پلاس قرار گیرد.

 نفت سنگین ایران گران شد
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشان داد قیمت نفت سنگین ایران در ماه 
میلادی گذشته دو دلار و 64 سنت معادل 6.6 درصد نسبت به اکتبر افزایش 
پیدا کرد. قیمت نفت ســنگین ایران در نوامبر به 42 دلار و 88 ســنت در هر 
بشــکه رسید که در مقایسه با قیمت 40 دلار و 24 سنت در اکتبر، دو دلار و 
64 سنت معادل 6.6 درصد افزایش داشت. میانگین قیمت نفت سنگین ایران 
از ابتدای ســال 2020 تاکنون 39 دلار و 98 سنت در هر بشکه در مقایسه با 
61 دلار و 768 سنت در مدت مشابه سال 2019 بوده است. ارزش سبد نفتی 
اوپک پس از دو ماه کاهش متوالی، در نوامبر دو دلار و 53 سنت معادل 6.3 

درصد در مقایسه با اکتبر رشد کرد .

آمادگی ایران برای سازگاری با تغییرات آب و هوایی
وزیر نیــرو گفت: آمادگی های لازم برای 
سازگاری با شرایط حدی آب و هوایی ناشی 
از تغییر اقلیم در مجوعه وزارت نیرو در حال 
فراهم شدن است و امید که در سازمان برنامه 
و بودجه نیز این موضوع در لحاظ کردن منابع 

مورد توجه قرار گیرد.
»رضا اردکانیان « در حاشیه مراسم افتتاح 
2 هــزار و 670 میلیــارد تومان پروژه های 
صنعت آب و برق برای سه استان کشور به 
صورت ویدئو کنفرانسی در محل ستاد وزارت 
نیرو و در پاسخ به سووال خبرنگار اقتصادی 
ایرنا افــزود: موضوع مهندســی رودخانه و 
لایروبی رودخانه ها باید در بودجه عمومی 

مورد توجه بیشتری  قرار گیرد.
وی در باره آمادگی برای مواجه با احتمال 
سیلاب های هفته آتی هم ادامه داد: اکنون 
آمادگی ها نســبت به سال های قبل بیشتر 
شده است و همکاری نزدیک تری هم بین 
ســازمان هواشناسی و وزارت نیرو در بخش 

پیش بینی ها وجود دارد.
وزیر نیرو خاطرنشان ساخت: سال گذشته 
و امســال پنج برابر سال های پیش لایروبی 
رودخانه ها انجام و نتیجه این اقدام آن شد 
که در سیلاب های جنوب و شرق کشور که 
در زمستان 98 و بهار 99 و نیز پاییز امسال 
داشتیم میزان خسارت کم بود و حداکثر بهره 

برداری از این منابع هم شد.
اردکانیان گفت: با توجه به اینکه کم کم 
پذیرفته می شود که ما بیشتر با شرایط حدی 
مواجه خواهیم بود به این معنا که ســیلاب 
های مکرر و گاها خشکسالی های پی در پی 
آمادگی برای آن درحال انجام شــدن است 
و برنامه ریزی ها هم با این شــرایط جدید 

صورت می گیرد.
وزیر نیرو با بیان اینکه ســازمان برنامه و 
بودجه نیز به این امر توجه بیشتری داشته 
باشد خاطرنشان ساخت: شرکت های آب و 
فاضلاب که مواجه بیشــتری با این شرایط 

خواهند داشت به طور عمده متکی به منابع 
دولتی هســتند و بایــد در بودجه عمومی 
موضوع مهندســی رودخانــه و لایروبی آن 

مورد توجه باشد.
وی به دستمایه خوبی که به لحاظ علمی 
در کشــور ایجاد شــده و آن گزارش هیات 
رسیدگی به ســیلاب ها که پارسال شکل 
گرفت اشاره کرد و گفت: خلاصه این هیات 
در یــک مجموعه ای اکنون در اختیار همه  

شرکت ها قرار گرفته است. 
اردکانیان افــزود: برای حدود 14 تا 15 
ســازمان راهکارهایی در ایــن گزارش قید 
شده که رییس جمهوری بر دنبال کردن آنها 

توسط این سازمان ها تاکید کرد.
وزیر نیــرو ادامه داد: اکنــون امیدواری 
زیادی در افزایش همکاری بین دســتگاهی 
ایجاد شــده زیرا مدیریت سیلاب یک کار 

بین بخشی است.

وی افــزود: هرچه در این بــاره تمرین 
بیشتری باشــد به طور طبیعی سیل برای 

مانفع بیشتری خواهد داشت.
اردکانیــان گفت:  موفقیت صنعت آب و 
برق در سال های اخیر که همزمان با تحریم 
ها شد در تامین آب و برق برای بخش های 
مختلف  به خصوص در سال جهش تولید که 
امکان سپری شدن تابستانی بدون خاموشی 
را فراهم کرد و تعهدات برای صادرات انرژی 
به طور کامل جواب گویی شــد و نیز یازده 
درصد انرژی بیشــتری به تولید کنندگان 
عرضه شــد ناشی از فعالیت همه ارکان این 

بخش بود.
وزیر نیرو ادامه داد: براین اســاس تنوع 
بخشــی به منابع مالی محقق شد به گونه 
ای که امروز صنعت برق اتکای بسیار بسیار 

ناچیزی به منابع دولتی دارد .
وی بابیان اینکه بخش آب هنوز نیمی از 

اتکای به منابع دولتی دارد گفت: از سرمایه  
گذاری مســتقیم بخش خصوصــی که از 
صندوق توســعه ملی تسهیلات گرفته و در 
طــرح های آب و برق ســرمایه گذاری می 
کند و از فایناس داخلی و خارجی و تسهیلاب 
بانک توسعه اسلامی  و از سازو کارهای بودجه 

در سال های مختلف استفاده شده است.
اردکانیان افزود: این امر ســبب شد در 
دولــت تدبیر و امید حدود 60 هزار میلیارد 
تومان منابع غیر بودجه عمومی و 6.7 میلیارد 

یورو سرمایه جذب شده است.
وزیر نیرو به محدودیت منابع اشاره کرد و 
مصداق آن را قرارگیری منابع داخلی صنعت 
آب و بــرق ذیل تبصره 14 قانون بودجه که 
دسترسی به آن را محدود کرده بود برشمرد.

وی افزود: منابعی که حاصل از پرداخت 
های قبــض بود در اثر اجــرای این تبصره 
مستقیم در اختیار صنعت قرارنمی گرفت و 

با تاخیر همراه شده بود که مشکلات جدیی 
هم سبب شده بود.

اردکانیان ادامه داد: مشکلات ذکر شده 
ســبب شــده بود بدهی هــای وزارت نیرو 
به موقع تادیه نشــود کــه در لایحه بودجه 
1400 دولــت تصوب کرد منابع داخلی آب 
و برق از مکانیزم تبصره 14 خارج شــود که 
اتفاق بزرگی است و با تصویب آن در مجلس 
شورای اسلامی سال آینده وزارت نیرو را قادر 
خواهد ســاخت طرح ها را سریعتر اجرایی 
کند. وزیر نیرو گفت: این موضوع همچنین 
سبب خواهد شد وزارت نیرو تعهدات خود 

را نیز سریعتر پرداخت کند.
وی در باره میزان بدهی های وزارت نیرو 
گفت: بدهکار قابل اعتماد و خوش حسابی 
هستیم به گونه ای که از سال 96 که شروع 
به فعالیــت در وزارت نیرو کردم عدد قابل 

توجهی مطالبات وجود داشت.
اردکانیان افزود: با روش های مختلف از 
جملــه تادیه بدهی ها از طریق تهاتر به این 
معنــا که دولت بایت مابه التفاوت نرخ تمام 
شده و تکلیفی حدود 40 هزار میلیارد تومان 
بدهکار اســت  که با ساز و کارهای بودجه 

بخشی از این تهاتر شد. 
وزیر نیرو گفت: بخشــی خصوصی هم 
بدهی هایی در زمینه مالیات و دیگر سرفصل 
ها دارد که توانستیم این چرخه رابه گونه ای 
به یک دیگر وصل شود که مشارکت بخش 
خصوصی را رقم زده است. وی ابراز امید واری 
کرد با تصویب لایحه بودجه سال آینده در 
مجلس شورای اسلامی صنعت آب و برق از 
نخستین روزهای سال آینده شاهد گشایش 
در همکاری بیشتر با بخش خصوصی برای 

اجرای بیشتر کارها باشد.
اردکانیان معوقــه وزارت نیرو به بخش 
خصوصی را 30 هزار میلیار تومان اعلام کرد و 
گفت: امید که سال اینده سال گشایش بیشتر 

در پرداخت معوق ها باشد.

چه خبر از گزارش ملی سیلاب؟

مخاطبان عزیز سازمان تامین اجتماعی در سامانه خدمات غیر حضوری ثبت نام کنند

 بازدید معاون علمی و فن آوری رئیس جمهور از 6 واحد تولیدي
 دانش بنیان در شهرك هاي صنعتي اراك و خیر آباد

بروز سیلاب های سهمگین در پاییز امسال، دوباره توجهات را به گزارشی 
که پارســال تحت عنوان گزارش ملی ســیلاب به دستور رییس جمهوری 
تهیه شده بود معطوف کرد و این سوال را پیش کشید که نتایج آن گزارش 
به کجا رســیده و چرا با وجود ابلاغ، هنوز اجرایی نشــده است؟ اسفند سال 
1397 و به دنبال ســیلاب های عظیمی که در کشورمان به وقوع پیوست و 
خســارت های مالی فروانی که از خود برجای نهاد، رئیس جمهوری دستور 
تشکیل کمیته ملی ریشه یابی سیلاب را داد و 20 روز بعد از دستور رئیس 
جمهوری و گذشت حدود یک ماه پس از وقوع سیل در کشور، روز بیست و 
هفتم فروردین 98 این کمیته با حضور 20 چهره علمی و استاد دانشگاه در 

رشته های مختلف تشکیل شد.
رئیس دانشگاه تهران و رئیس هیأت ویژه گزارش ملی سیلاب ها نوزدهم 
اسفندماه پارسال در باره این گزارش گفت: هیأت وظیفه خود می دانست به 
رغم شــرایط خاص کشور به دلیل شیوع ویروس کرونا، گزارش نهایی را به 

اطلاع مردم ایران و رئیس جمهوری برساند.
وی ادامه داد: وظیفه هیأت پاســخگویی به سوالاتی بود که توسط نهاد 
ریاست جمهوری برای هیأت ارسال شده بود و هیأت نیز در دی ماه 98 پاسخ 
به سوالات را برای ریاست جمهوری ارسال کرد. اما هیأت تصمیم گرفت که 
یک گزارش نهایی تهیه کند. البته محتوای گزارش فقط برای ریاست جمهوری 
ارســال شده و پس از دریافت نظر وی، در خصوص شیوه انتشار برای مردم 

تصمیم گیری می شود.نیلی با ارائه توضیحاتی در خصوص این گزارش گفت: 
در گزارش نهایی، یافته های هیأت، خلاصه مدیریتی، روایت ســیل که البته 
پیش از این در یک گزارش مفصل ارسال شده بود، گزارش تحلیل، ارزیابی 
و آسیب شناسی وجود دارد. همچنین سازماندهی، مقررارت، استانداردهای 
و دستورعمل ها، فرآیندها، تجهیزات و فناوری، آموزش، توانمندسازی، نتایج، 
فرماندهی، تحلیل های اجتماعی و اقتصادی از دیگر بخش های گزارش است.

وی افزود: این گزارش حاصل تلاش محققان و کارشناســان کشور است 
و امید اســت با مطالعه دقیق این گزارش دیگر شاهد آسیب ها و خسرات ها 

در کشور نباشیم.
رئیس دانشگاه تهران 6 بهمن ماه پارسال گفت: گزارش به همه دستگاه ها 
ارســال و نظرات آنها گرفته شد و آنهایی که درست بودند، اعمال شد. البته 
ممکن است هنوز نهادهایی این آمار را تحویل نداده باشند، ولی باید گزارش 
را به ریاســت جمهوری ارسال می کردیم و نمی توانستیم منتظر نظرات این 

دستگاه ها بمانیم.
نیلی احمدآبادی گفت: زمانی که این سیل رخ داد، مسائل و پرسش ها زیادی 
در ذهن شکل گرفت. از جمله چگونگی حریم رودخانه ها، آمادگی کشور برای 
تاب آوری در سیل، تأثیر اجتماعی آثار خسارت سیل، مناسب ترین شیوه برای 
جبران خسارت به کسب و کارها در سیل، چگونگی بازگشت به حالت عادی، 
چگونگی مواجهه با شــرایط اضطراری، شفافیت و عملکرد رسانه ها از جمله 

عناوین کلی سوالات بود که باید هیأت به آنها پاسخ می داد.
ایــن مقام مســؤول افزود: در گزارش تنظیم شــده، یافته ها، راهکارها و 
دستگاه هایی که باید پیگیر به سرانجام رساندن سیلاب ها شوند، ذکر شده است.

»محمد فاضلی« مشاور وزیر نیرو در روزهای اخیر در یکی از شبکه های 
اطلاع رســانی خود در باره این گزارش نوشت: بزرگی سیلاب های فروردین 
98 که چندین اســتان کشور را در بر گرفت، به حدّی بود که »هیأت ویژه 
گزارش ملی سیلاب ها« با صدور حکم رئیس جمهوری برای بیست نفر از اساتید 

دانشگاه های کشور به منظور بررسی همه جانبه پدیده سیلاب تشکیل شد.
وی ادامــه داد: هیأت ویژه گزارش ملی ســیلاب ها گــزارش خود را در 
اســفند 1398 در هفده جلد و 7600 صفحه به رئیس جمهوری ارائه کرد و 
رئیس جمهــوری نیز چند ماه بعد طی احکامی برای 14 تن از وزرا، معاونان 
رئیس جمهوری و رؤسای سازمان های دولتی، اقدام های اصلاحی برای بهبود 

مدیریت کشور در برابر سیلاب را ابلاغ کرد.
فاضلی افزود: چند روز اســت که سیلاب چند استان و به ویژه شهرهایی 
در خوزستان را در بر گرفته است. من چند روز است انتظار می کشم تا ببینم 
آیا رســانه صدا و سیمای کشور یک برنامه تخصصی اجرا می کند که در آن 
بگویند بالاخره در این کشور که هفت هزار صفحه درباره سیلاب، توسط 20 
نفر استاد دانشگاه و حدود 700 نفر همکارشان »گزارش ملی سیلاب ها« نوشته 

شده، مشکل کشور برای تاب آوری در برابر سیل چیست.

بیمه شدگان، مستمری بگیران و کارفرمایان برای استفاده از 30 خدمت 
غیرحضوری در سامانه Eservices.tamin.ir ثبت نام فرمایند.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی 
استان مرکزی به نقل از خبرگزاری صدا و سیما، مدیر کل تامین اجتماعی استان 
مرکزی با اشاره هدف سازمان مبنی بر گسترش خدمات غیر حضوری و کاهش 
مراجعات گفت: به منظور کاهش حضور مردم در محدودیتهای کرونایی، سازمان 
تامین اجتماعی طرح گسترش خدمات غیرحضوری را که به طرح 3070 معروف 

است به اجرا گذاشته است.
وی افزود در این طرح 30 خدمت سازمان تا کنون به صورت حضوری ارایه 

می شد، تا بهمن ماه 99 کاملا غیر حضوری خواهد شد.
حسینی بیان کرد: پرداخت کمک هزینه ازدواج، غیرحضوری شده و از این 
بعد بیمه شدگانی که ازدواج می کنند برای اخذ کمک هزینه ازدواج نیاز به 
مراجعه و حتی نیاز به درخواست ندارند، زیرا با ثبت احوال در تعامل هستیم 
و ازدواج های ثبت شده و احراز شرایط به صورت سیستمی انجام و همان روز 

پرداخت انجام می شود.
وی ادامه داد: خدمت دیگر این است که تحت تکفل بودن یا نبودن فرزندان 

اناث به صورت غیر حضوری استعلام می شود.

حســینی افزود: از دیگر طرحهای بهره برداری شــده تا امروز می توان به 
درخواست تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت کسری از ماه، ثبت نام 
غیرحضوری افراد تبعی توسط بیمه شده اصلی، استعلام ارتباط بیمه ای بیمه 
شدگان در سامانه خدمات غیرحضوری سازمان تامین اجتماعی، استعلام وضعیت 
دریافت مستمری در سامانه خدمات الکترونیکی سازمان، ابلاغ مفاصاحساب ماده 
)38(قانون تامین اجتماعی، ابلاغ غیرحضوری احکام مطالباتی و انعقاد قرارداد 

بیمه اختیاری اشاره کرد.
مدیر کل تامین اجتماعی استان مرکزی  با بیان اینکه هدف گذاری ما این 
اســت که 30 خدمت اصلی را به صورت کاملا غیرحضوری ارائه کنیم گفت: 
اکنون 96 میلیون مراجعه در کشور داریم که با اجرای این طرح 70 میلیون 
مراجعه کاهش می یابد.  بخش دیگر از مراجعات با طرح نســخه الکترونیک 

کاهش پیدا خواهد کرد.
حسینی با اشاره به شعار طرح 3070 تحت عنوان »دوشنبه های دیجیتالی 
با طرح 3070«  عنوان کرد: تا بهمن ماه و هر دوشنبه، یک یا چند سرویس 

غیرحضوری خواهد شد.

 اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، سورنا 
ستاري روز  شنبه در سفر به استان مرکزي، از واحدهاي 
تولیدی »صنایع فرآور آذین فلز« و »خرد صنعت اروند« 
در شهرک صنعتي شماره یک اراک و واحدهاي تولیدی 
»فرافن کسري«، »پروشات در مرکزي«، »صنایع فراتوسعه 
کیاسا« و »ماهد آلومینیوم« در شهرک صنعتي خیرآباد 
بازدیــد و از نزدیک در جریان توانمندي ها و مســائل و 
مشکلات شــرکت هاي دانش بنیان صنعتي کشور قرار 

گرفت.
شرکت دانش بنیان »صنایع فرآور آذین فلز« در زمیني 
به مســاحت 2 هزار و 866 مترمربع در شهرک صنعتي 
شــماره یک اراک واقع اســت که با سرمایه  گذاري 200 
میلیارد ریال و اشتغالزایي براي 15 نفر، ظرفیت تولید بیش 

از 2 هزار عدد شیرآلات ایمني در سال را دارد.
شــرکت دانش بنیان »خرد صنعت اروند« در شهرک 
صنعتي شماره یک اراک نیز در زمیني به مساحت 3 هزار و 
177 مترمربع با سرمایه گذاري 450 میلیارد ریال و ایجاد 

22 نفر فرصت شغلي، بیش از 5 هزار دستگاه تأسیسات 
درون چاهي در سال را تولید مي کند.

همچنین شرکت دانش بنیان »فرافن کسري« تولید 
کننده واشــر فولادي کم کربن با ظرفیت تولید بیش از 
20 تن در سال در شهرک صنعتي خیر آباد است که در 
زمیني به مســاحت 300 مترمربع و سرمایه  گذاري 50 
میلیارد ریال، براي 8 نفر فرصت شغلي فراهم کرده است.

شرکت دانش بنیان »پروشات در مرکزي« در زمیني 
به مســاحت 4 هزار و 13 مترمربع در شــهرک صنعتي 
خیرآباد واقع است که با سرمایه  گذاري 200 میلیارد ریال 
و اشتغالزایي براي 20 نفر، ظرفیت تولید 450 هزار مترمربع 

درهاي اتوماتیک در سال را دارد.
شــرکت دانش بنیان »صنایع فراتوســعه کیاسا« در 
شهرک صنعتي خیرآباد نیز در زمیني به مساحت 4 هزار 
و 898 مترمربع با سرمایه گذاري 350 میلیارد ریال و ایجاد 
36 نفر فرصت شغلي، بیش از دو هزار دستگاه موتورهاي 

صنعتي تراکمي در سال را تولید مي کند.
همچنین شرکت دانش بنیان »ماهد آلومینیوم« تولید 

کننده مقاطع آلومینیومي با ظرفیت تولید بیش از 2 هزار 
تن در سال در شهرک صنعتي خیر آباد است که در زمیني 
به مساحت 7 هزار و 528 مترمربع و سرمایه  گذاري 500 
میلیارد ریال، براي 56 نفر فرصت شغلي فراهم کرده است.

 پنج هزار و ۶۰۰ شرکت دانش بنیان در کشور 
به ثبت رسیده است

معاون علمی و فنآوری رئیس جمهور در حاشیه بازدید 
از شرکت هاي دانش بنیان در شهرک هاي صنعتي شماره 
یک اراک و خیر آباد در جمع خبرنگاران اظهار داشت: پنج  
هزار و 600 شــرکت دانش بنیان در نقاط مختلف کشور 
به ثبت رسیده که از فعالیت این واحدهای فنآور بیش از 

300 هزار فرصت شغلی ایجاد شده است
سورنا ســتاری افزود: اســتان مرکزی در راه  اندازی 
شرکت های دانش  بنیان سرآمد است و در بازدیدی که  از 
برخی واحدهای فنآور این خطه به عمل آمد، ظرفیت های 
ازشمندی در آن ها نهفته است که باید مورد استفاده قرار 
گیرد.وی اضافه کرد: ارتباط هدفمند و گسترده شرکت های 

خصوصی و دولتی باعث جذب نوآوری می شود و دولت نیز 
تلاش می کند با راه  اندازی یک اکوسیستم جدید، واحدهای 
تولیدی و شرکت های دانش بنیان را در تولید محصولات 

تحریمی حمایت کند.
معاون علمی و فنــآوری رئیس جمهور ادامه داد: اگر 
نوآوری در صنعت محقق نشود، تنوع محصولات، کیفیت 
در روش تولیــد و امــکان رقابت  پذیــری در بازار اتفاق 
نمی افتد و این مهم باعث بروز مشکلات و مسائل کارگری 
در واحدهای صنعتی بزرگ می شود؛ بنابراین نگاه نوآورانه 

در صنعت باید نهادینه شود.
ستاري بیان کرد: واحدهای تحقیق و توسعه و فنی قلب 
شرکت های صنعتی هستند و باید به تناسب نوع فعالیت و 
جایگاه شان در راستای بهبود مرزهای دانشی و فنی نوین 
گام بردارند.استان مرکزی با بیش از 3 هزار و 300 واحد 
صنعتي کوچک و متوسط مستقر در شهرک ها و نواحي 
صنعتي و بیش از 2 هزار واحد تولیدی بهره بردار، قطب 
دوم صنایــع مادر تخصصی و پیمانکاری و کانون چهارم 

صنعت کشور است.
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شماره : 977

 راه اندازی 2 واحد فرآوری زیتون در استان
یک مسئول: از خام فروشی زیتون در کرمانشاه فاصله گرفته ایم

مدیر صنایع تبدیلی و تکمیلی ســازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه از 
راه اندازی دو واحد فرآوری زیتون در استان خبر داد.

 سعید کریمی ، با اشاره به راه اندازی دو واحد فرآوری زیتون در استان طی 
امســال، گفت: یکی از این دو واحد با ظرفیت فرآوری 1500 تن در ســال در 
شهرستان دالاهو و دیگری با ظرفیت فرآوری 500 تن در شهرستان سرپلذهاب 
راه اندازی شده است.کریمی اضافه کرد: این دو واحد صنعتی در زمینه فرآوری 
زیتون به شکل زیتون شور، پرورده،  بدون هسته و ... کار می کنند که البته واحد 

شهرستان دالاهو یک خط روغن گیری زیتون هم دارد.
مدیر صنایع تبدیلی و تکمیلی سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه ادامه 
داد: پیش از این واحدهایی با مجوز مشاغل خانگی در حوزه فرآوری زیتون در 
استان فعال بودند، اما عمده زیتون تولیدی در استان برای فرآوری به شهرهای 
شــمالی ارسال می شــد که با راه اندازی این دو واحد فرآوری امسال بالای 60 

درصد زیتون تولیدی استان در داخل استان فرآوری شد.
کریمی با اشاره به بازدهی بالای کار کردن در حوزه فرآوری زیتون در استان، 
گفت: هنوز هم برای راه اندازی واحدهای جدید فرآوری زیتون در استان جای 
کار داریم. وی ابراز امیدواری کرد: با توسعه واحدهای فرآوری زیتون در استان 
ظرف چند سال آینده شاهد فرآوری بخش زیادی از زیتون تولیدی در شهرهای 
شــمالی کشور در داخل استان کرمانشاه باشیم که این موضوع خواهد توانست 
ارزش افزوده بالایی را از قبَِل فرآوری زیتون برای استان به همراه داشته باشد.

کریمی اشاره ای هم به میزان تولیدات سالانه زیتون در استان داشت و گفت: هم 
اکنون سالانه 3500 تن زیتون در استان تولید می شود که قرار است این میزان 
در دو تا سه سال آینده به چهار هزار تن برسد.این مسئول در پایان با اشاره به 
وجود واحدهای راکد فرآوری زیتون در استان، گفت: هم اکنون دو واحد فرآوری 
زیتون در شهرک های صنعتی شهرستان کرمانشاه با مجوز سازمان صمت وجود 
دارد که هردو این واحدها که هرکدام 1500 تن ظرفیت فرآوری دارند، سالهاست 

راکد بوده و تعیین تکلیف هم نشده اند.
 

 ۷۰۰ راهدار در جاده های استان کرمانشاه مستقر شدند
  مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای کرمانشــاه با اشاره به فعالیت 44 
راهدارخانه در استان گفت: 700 نفر راهدار بصورت آماده باش در قالب اکیپ های 

مختلف جاده ای در محورهای مواصلاتی استان مستقر شدند.
فریبرز کرمی ، اظهار داشــت: تیم های خدمات رســان در طرح زمستانی با 
هدف تســهیل عبور و مرور و کاهش تلفات جاده ای در ایام زمستان در سطح 
محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه نهایت تلاش خود را به کار خواهند گرفت.

وی آغــاز فعالیت نیروهای راهداری و حمل و نقل جاده ای را همزمان با اولین 
بارندگی اعلام کرد و بیان داشــت: به این منظور کلیه تجهیزات جانمایی شده 
است اما آنچه همیشه در راه ها مشکل ساز بوده کمبود اکیپ های راهداری در 
سطح استان است.کرمی با بیان اینکه آمادگی راهداری برای فصل سرما رسما از 
اول آبان ماه شروع شده است، گفت: 44 اکیپ در 44 راهدارخانه ثابت و سیار را با 
477 ناوگان سبک و سنگین با 504 نیرو و 200 نفر پشتیبان برای خدمات رسانی 
در فصل زمستان به کار گرفته شده اند.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
کرمانشاه در ادامه افزود: با اقدامات ایمنی صورت گرفته از جمله نصب تابلوهای 
اخطاری، انتظامی، تعمییر، نو کوبی گاردریل ها، نصب نیوجرسی و ایمن سازی 
حاشیه جاده ها شاهد کاهش سوانح جاده ای در استان هستیم.کرمی عنوان کرد؛  
خط مقدم خدمات رسانی در تمامی بحران ها هستیم  یکی از مشکلات موجود 
را فرسوده بودن تجهیزات و ماشین آلات موجود عنوان کرد و گفت: برای ارایه 
خدمات بهتر نیازمند نوسازی ناوگان راهداری و امکانات هستیم.وی گفت: 66 
نقطه حادثه خیز با اولویت بالا داریم که از ابتدای سال جاری 24 نقطه پرتصادف 
را با اصلاح هندسی، ایمن سازی و آشکار نمایی توانسته ایم رفع کنیم و یکی از 

مشکلات ما در این زمینه سرقت علایم هشداری است.

 بیش از ۶۱۸ هزار هکتار از اراضی ملی کرمانشــاه در ســامانه 
»کاداستر« ثبت شد

معاون حفاظت و امور اراضی منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان کرمانشاه 
گفت: این اداره کل در کمترین زمان در راستای تحقق پیام مقام معظم رهبری 
و رسیدن به اهداف سازمانی خود 618 هزار و 200 هکتار از اراضی منابع ملی 

را در قالب 513 پلاک در سامانه »کاداستر« ثبت کرد.
محمدحسین رستمی افزود: از این میزان اراضی 418 هزار و 500 هکتار آن 
منجر به صدور سند تک برگ شده است که دستاورد و جهشی ارزشمند است 
لذا می طلبد با تمامی توان با تخصیص اعتبارات لازم تا کاداستر و تبدیل اسناد 

تمامی اراضی منابع ملی ادامه داشته باشد.
وی توضیح داد: کاداستر اراضی در حقیقت سیستم مدیریت الکترونیکی املاک 
است که در آن با مکانیزه کردن خدمات، ثبت های سنتی را به سمت ثبت نوین 
هدایت می کند.معاون حفاظت و امور اراضی منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
کرمانشاه در ادامه گفت: کاداستر اراضی کاهش جرایم مربوط به امور ملکی مانند 
سندسازی، تصرفات غیرمجاز و سرعت عمل در رسیدگی به پرونده ها و پاسخگویی 
به طرفین دعواهای حقوقی را به همراه دارد.رستمی افزود: با توجه به اهمیت منابع 
طبیعی در حفظ آب و خاک، سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور امسال 
تسریع در اجرای کاداستر اراضی ملی را در راس اهداف طرح ابلاغی 9 در 99 به 
ادارات منابع طبیعی استان ها ابلاغ کرد که این مهم در استان با تعاملات بعمل 
آمده فی مابین ما و ادارات ثبت روندی افزایشی را طی کرد.استان کرمانشاه 2 
میلیون و 499 هزار هکتار مســاحت دارد که 70 درصد آن را عرصه های منابع 
طبیعــی با بیش از 527 هزار هکتار جنــگل و یک میلیون و 192 هزار هکتار 
مرتع تشکیل داده است.این استان دارای سه منطقه حفاظت شده شامل منطقه 
حفاظت شده بیستون که 54 هزار هکتار است، بوزین و مرخیل در پاوه 23 هزار 
هکتار و قلاجه هم حدود 43 هزار هکتار است.یک پناهگاه حیات وحش بیستون 
نیز در منطقه ورمنجه در جاده سنندج وجود دارد و در مجموع استان کرمانشاه 
دارای چهار منطقه شکار و تیراندازی ممنوع به مساحت 161 هزار هکتار است.

 ساخت دستگاه ونتیلاتور تنفسی با مکانیزم جدید
 اراک - خبرنگار آوای اقتصاد/با پاندمی شدن بیماری کووید19 در جهان و 
کشور ما نیاز به ونتیلاتورهای تنفسی بسیار احساس می شود. از این رو با همکاری 
دانشــجویان درس دینامیک ماشین آقایان تاج آبادی و عارف قاسمی دستگاه 
ونتیلاتور تنفسی با مکانیزم جدید لنگ و لغزنده اسکاچ یوک ساخته شد. قیمت 
تمام شده این دستگاه زیر 20دلار است. در فاز بعدی به سیستم پایش سلامت 

بیمار مجهز خواهد شد. استاد درس دکتر گهری از دانشکده مکانیک هستند.

 تقدیر رییس دانشــگاه علوم پزشکی استان مرکزی از مخابرات 
منطقه مرکزی

رییس دانشگاه علوم پزشکی وخدمات بهداشتی درمانی استان مرکزی با اهداء 
لوح تقدیر از مدیر مخابرات منطقه مرکزی تقدیر کرد.

اراک - خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه 
مرکزی، دکتر ســید محمد جمالیان، رییس دانشــگاه علوم پزشکی وخدمات 
بهداشتی درمانی استان مرکزی با حضور در مخا برات منطقه مرکزی با اهداء لوح 
تقدیر از تلاش ها و زحمات مدیر وکارکنان مخابرات منطقه مرکزی به جهت راه 
اندازی خط تلفن 3839 که پاسخگوی متقاضیان اطلاعات وراهنمایی در خصوص 

پیشگیری وکنترل بیماری کووید 19 می باشد ،تقدیر وتجلیل به عمل آورد.

اصفهان-محسن راعی-رئیس شورای 
اطلاع رسانی استان اصفهان گفت: با وجود 
مشکلات و تحریم ها این استان در سال جاری 
نسبت به سال گذشــته در زمینه اشتغال، 
صنعت و تولید وضعیتی خوبی داشته است.

به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، حیدر 
قاســمی روز دوشــنبه در بیستمین جلسه 
شورای اطلاع رسانی استان در سالن جلسات 
استانداری افزود: همواره هدف حکومت ها و 
دولت ها ایجاد آرامش و امنیت برای جامعه 
است تا رضایتمندی جامعه و تقویت اعتماد 
عمومی را با روان ســازی امور، پاسخگویی و 

شفاف سازی بوجود آورند.
وی ادامه داد: مردم از روند کارها و فرآیند 
امور باید مطلع شــوند تا دسترسی بهتری 
به خدمات داشــته و با سهولت کارها را به 

انجام برسند.
رئیس شورای اطلاع رسانی استان اصفهان 
بیان کرد: باید از ظرفیت ها در راستای انجام 
ماموریــت و اهداف اســتفاده کنیم تا مایه 
امید و دلبســتگی مــردم و تقویت اعتماد 

اجتماعی است.
وی با تاکید بر اینکه اقدامات و برنامه ها 
در ســال جاری باید کیفی تر برگزار شوند، 
اظهار داشت: کیفی سازی برنامه ها باید در 

دستور کار باشد.
قاســمی تاکید کرد: باید بــا هماهنگ 
سازی میان دستگاه های اجرایی با محوریت 

صداوسیما برنامه های مناسبی حاصل شود.
وی با اشاره به اثرگذاری ورزش در جامعه 
و در سطوح مختلف سنی گفت: از این رو باید 
توجه بیشتری به حوزه ورزش صورت بگیرد.

رئیس شورای اطلاع رسانی استان اصفهان 
افزود: ورزش تنها سرگرمی و سلامت جسمی 
را به دنبال ندارد بلکه در بخش هویتی، غرور 
ملی و منطقه ای نمود دارد همچنین باعث 

بوجود آمدن انسجام و نشاط می شود.
وی خاطرنشان کرد: یکی از اقدامات اخیر 
دانشــگاه علوم پزشکی و بسیج با محوریت 
فرمانداری ایجاد قرارگاه سلامت مردمی بود 
که ظرف هفته های آینده اثرات آن مشخص 

می شود.
قاسمی از فضای مجازی به عنوان ظرفیت، 
فرصــت و تهدید یاد کــرد و افزود: فضای 

مجازی ابزاری برای بخشی از منویات شخصی 
یا مطالبه گری خاص و محدود شخصی شده 

است که باید مورد توجه قرار بگیرد.
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
اصفهان گفت: باید دســتگاه های اجرایی تا 
حد امکان فعالیت خــود را در فضا و دولت 

الکترونیک انجام دهند.
معتمدی  رمضانعلــی  الاســلام  حجت 

در حاشــیه همین جلســه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: دستور کار جلسه امروز 
دســتورالعمل بودجه دائمی بند چ ماده 37 
بود که دستگاه های اجرایی بودجه ای برای 
معرفی خدمات، فعالیت و برنامه های آموزشی 

به مردم در اختیار دارند.
وی ادامــه داد: همچنیــن زمینه اطلاع 
رسانی و خدمات رسانی را برای مردم تبیین 
کنند تا مردم هم از فعالیت  دستگاه ها مطلع 
شــوند و هم خدمات بهتری را از دســتگاه 

دریافت کنند.
معتمدی در بخشی دیگر از صحبت های 
خود اظهار کرد: از ابتدای شیوع کرونا سامانه 
کارا تعیین شد که اصحاب فرهنگ و هنر و 
رســانه در این زمینه متحمل خسارت هایی 

شدند در این سامانه ثبت نام کنند.
وی اضافه کرد: تا بتوانند با توجه به نیاز 
وامی و اعتباری را درخواســت کنند در این 
زمینه اســتان اصفهان از ابتدای کار اطلاع 
رســانی را انجام داده و هنرمندان و اصحاب 

فرهنگ نیازمند تسهیلات ثبت نام کردند.
به گفته مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان اصفهان، 19 هزار میلیارد تومان اعتبار 
و تسهیلات 12 درصدی برای حوزه فرهنگ 
و هنر در ستاد ملی کرونا به تصویب رسیده 
است.استان اصفهان بیش از پنج میلیون نفر 
جمعیت دارد ه در 24 شهرستان و 105 شهر 

ساکن هستند.

 رئیس شورای اطلاع رسانی استان اصفهان عنوان کرد:

صنعت، اشتغال و تولید اصفهان با وجود مشکلات رشد داشته است

 
 

اجرای 9۰درصد شبکه فاضلاب شهرستان مبارکه اصفهان
اصفهان-محســن راعی-مدیرشــرکت آب و 
فاضلاب شهرستان مبارکه اعلام کرد: با اجرای 334 
کیلومتر شبکه فاضلاب در شهرهای مبارکه، کرکوند، 
زیباشهر و دیزیچه بیش از 90 درصد شبکه فاضلاب 

شهرستان مبارکه عملیاتی شد.
مرتضی یادگاری افزود: به منظور برخورداری مردم 
شهرستان مبارکه از خدمات شبکه فاضلاب احداث 6 
ایســتگاه پمپاژ در دستورکار قرار گرفت و هم اکنون 
ایستگاه پمپاژ صفائیه و کرکوند در مدار بهره برداری 

قرار دارند.
وی افزود: احداث ایستگاه های پمپاژ سورچه سیاه 
بوم، دهنو و زیبا شــهر تکمیل شده و اکنون عملیات 
اتصال این ایســتگاه های پمپاژ بــه کلکتور فاضلاب 

دردستور کار قرار دارد .
یادگاری با اشــاره به جمعیــت 170 هزار نفری 
شهرســتان مبارکه ادامه داد: طی ســال های اخیر 
21 هزار انشعاب فاضلاب به متقاضیان در شهرستان 
مبارکه واگذار شــده که این رقم بیانگر تحت پوشش 

قرار گرفتن بیش از 60 درصد جمعیت این شهرستان 
از خدمات شبکه فاضلاب است.مدیر آبفا مبارکه با بیان 

اینکه در طول شــبانه روز 420 لیتر در ثانیه پســاب 
در تصفیه خانه فاضلاب مبارکه تولید می شود اظهار 

داشت: پس از انعقاد قرار داد بیع متقابل میان شرکت 
آبفا استان اصفهان  با شرکت فولادمبارکه هم اکنون 
200 لیتر در ثانیه پســاب از تصفیــه خانه فاضلاب 
مبارکه در اختیار شرکت فولادمبارکه قرار می گیرد. 
یادگاری اعلام کرد: با عملیاتی شدن  30 کیلومتر 
دیگر، شبکه فاضلاب شهرستان در مبارکه تکمیل می 
شود و صد درصد شبکه فاضلاب در این شهرستان اجرا 
می گردد. لازم به یادآوری است، در سال 92 قرارداد 
بیع متقابل ساخت تاسیسات فاضلاب شهرستان های 
مبارکه و لنجان میان شرکت فولاد مبارکه اصفهان و 
شــرکت آبفا استان اصفهان با سرمایه گذاری 1200 
میلیارد ریال منعقد شد که به موجب آن مقرر گردید 
در ازای تخصیص پساب، قریب به 500 کیلومتر شبکه 
فاضلاب در این شهرســتان ها  توسط شرکت فولاد 
مبارکه اجرا شود که با توجه به افزایش اجرای تاسیات  
فاضلاب در شهرهای زیبا شهر و دیزیچه و سایر موارد، 
سهم سرمایه گذاری در شهرستان مبارکه از محل این 
قراردادها به میزان  بیش از 2 هزار میلیارد ریال رسید. 

 توسط مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( خوزستان

 از مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان تقدیر شد
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان خوزستان با امضاء و اهدای 
لوح تقدیر و یک جلد کلام الله مجید از زحمات و خدمات  مدیرعامل شرکت 

بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان قدردانی کرد .
این لوح تقدیر که توسط جمال شیبه مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
)ره( خوزستان امضاء گردیده به پاس خدمات و توجهات مدیرعامل شرکت 
بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان در اکرام ایتام و توجه به مشکلات 
افــراد کم برخــوردار و بی بضاعــت جامعه و توزیع 2840 بســته کمک 
معیشــتی غذایی و بهداشتی و همچنین 3600 بســته نوشت افزار میان 
دانش آموزان و خانواده های کم برخوردار شــهرهای حوزه ی عملیاتی و 
در جهت عمل به مســئولیت های اجتماعی این شــرکت به نیابت از وی 
 توســط رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( مسجدســلیمان به مهندس

 قباد ناصری اهداء گردید .
رییــس کمیته امداد امام خمینی )ره( مسجدســلیمان در جلســه ای 
کــه بدین منظــور در دفتر مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان برگزار گردید ضمن تقدیر از توجهات مهندس قباد ناصری 

به حوزه ی مسئولیت های اجتماعی در این شرکت اظهار داشت : با اجرای 
طرح توزیع بســته های غذایی و بهداشــتی و همچنین بسته های نوشت 

افزار میان افراد کم برخوردار ، لبخند رضایت و شــادی را بر لب بچه ها و 
والدین نشاندید و امیدوارم همواره در این راه خیر فعال و پیشرو باشید .

ز  ا همچنیــن  نیــا  ر  منصــو ن  مــا پژ   
فعالیت های انسان دوستانه و خداپسندانه آقایان غلامرضا امینی ، سهراب 
ترکیان و عبدالصمد یراحی از پرســنل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدســلیمان در اجرای طرح حمایت از ایتام و اهدای ملزومات مختلف 

تقدیر و تشکر کرد .
مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز مسجدســلیمان نیز طی 
ســخنانی با اشــاره به اجرای طرح های مختلف در این شرکت در جهت 
عمل به مســئولیت های اجتماعی گفت : همه ی تلاش بنده و همکارانم 

در این شرکت که با
حمایت های جناب مهندس محمدی مدیرعامل محترم شــرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب همراه اســت ، ارایه خدمت به شــهروندان و کسب 
رضایتمندی آنان و در نهایت بهبود شــرایط و وضعیت این شــهر بعنوان 

زادگاه نفت کشورمان  می باشد .

 
 

مهندس حمید رضا پیرپیران مدیر عامل شرکت توزیع برق اصفهان  گفت : مانور سراسری 
اصلاح ولتاژ شبکه در محدوده امور برق منطقه 10 شرکت توزیع برق اصفهان در پل تمدن 

خیابان شهید خزائی خیابان کوشش روز پنج شنبه 27 آذر اجرا خواهد شد 
وی در ادامه گفت :این مانور در سراسر کشور در روزهای 27 و 28 آذر ماه به منظور سنجش 
میزان آمادگی پرسنل شاغل در صنعت برق با رعایت پروتکل های بهداشتی اجرا خواهد شد 
و اصفهان نیز به عنوان یک بخش بزرگی در این مانور حضور جدی و پررنگ خواهد داشت. 
مدیر عامل و رییس هیات مدیره  شرکت توزیع برق اصفهان در ادامه تصریح کرد : اصلاح 
ساختار و بهینه سازی شبکه های توزیع ،اصلاح و بهبود ولتاژ شبکه های توزیع برق ،ایجاد 
ظرفیت جدید به منظور نیرو رســانی به مشترکین منطقه ،اصلاح سیستم روشنایی معابر 
،متعادل سازی بار ترانســفورماتورهای توزیع موجود ،افزایش قابلیت اطمینان شبکه ،ارتقا 
سطح آمادگی پرسنل به منظور مقابله با بحران های احتمالی ،کاهش خاموشی ها و انرژی 
توزیع نشده ،استفاده هدفمند از بودجه و اعتبارات و آراستگی ظاهری شبکه و مبلمان شهری 

از اهداف برگزاری این مانور بوده است .
وی با بیان اینکه این مانور از ساعت 8:30دقیقه روز پنج شنبه 27 آذرماه آغاز می شود 
گفت : در این پروژه اصلاح شــبکه ،تبدیل شــبکه سیم به کابل خود نگهدار ،احداث پست 
هوایی،اصلاح سیســتم روشنایی معابر ،تعویض کابل سرویس ،اصلاح انشعاب،اصلاح ولتاژ و 

تعادل بار و نصب سیستم اتصال زمین شبکه انجام می شود .
این مقام مسئول خاطر نشان کرد :در این مانور 5 اکیپ مشارکت می کنند  که شامل 4 
اکیپ خط سرد و یک اکیپ خط گرم دربرق منطقه 10 می باشد و 8 اکیپ در دیگر مناطق 

مشارکت خواهند داشت .
وی به ملاحظات ایمنی اجرا اشاره کرد و گفت :کامل بودن لوازم ایمنی فردی ،گروهی خود 
نمادی از اهمیت جایگاه ایمنی در اجرایی شدن تمام پروژه های فنی و مهندسی  می باشد .

وی ابراز داشت :در برگزاری این مانور سازمانها و نهادهایی از جمله پلیس راهور و اورژانس 
حضور خواهند داشت.

محمد جعفر صالحی معاون خرید ذوب آهن اصفهان در خصوص بازدید روز گذشته وزیر صنعت ، معدن وتجارت از 
این شرکت گفت : این بازدید  و آغاز عملیات پیش گرم کوره بلند شماره یک ذوب آهن اصفهان ، قدیمی ترین کوره 
بلند کشور ، موجب ایجاد بارقه هایی از امید گشته و سخنان دلگرم کننده مقام عالی وزارت مسئولیت ذوب آهن و ذوب 
آهنی ها و به ویزه حوزه تامین و تدارک را دوچندان نموده است.وی افزود : سخنان وزیر صمت و به ویژه این عبارت » 
ذوب آهن اصفهان بانی تمام توفیقات صنعت فولادکشور« ، هر ذوب آهنی را به وجد می آورد و به چنین پیشینه ای 

افتخار می کند. لذا روشن نگه داشتن این مشعل  پر افتخار شانه هایی قوی و همتی بلند می خواهد .
صالحی اظهار داشت : اینجانب به عنوان متولی حوزه تامین و تدارک )حوزه خرید( ضمن قدردانی از دکتر علیرضا رزم 
حسینی و هیات همراه ، حضور پربارشان را به ذوب آهن ارج نهاده و اعلام می دارم که با همت و همراهی همه عزیزان 
و مسئولین مرتبط ،  شاهد ایجاد ثبات نسبی در مواد اولیه مورد نیاز هستیم .وی افزود : تداوم و پایداری تامین مواد 
اولیه ، مرهون تلاش و همراهی جمعی معادن دولتی و بخش خصوصی بوده و زمینه را برای جهش تولید در سالی که 
با درایت و تدبیر مقام عظمای ولایت به سال جهش تولید مزین شده فراهم می نماید.معاون خرید ذوب آهن اصفهان 

گفت : اطمینان داریم که با تدبیر بلند و همت عالی وزارت صمت ، ارجاع امور مرتبط با ذوب آهن اصفهان به ایمیدرو 
، ایجاد کمیته کارشناسی جهت بررسی و صحت سنجی نیازهای ذوب آهن ، مشکلات مبتلابه ، توسعه و پیشروی و 
استخراج زغال سنگ بیش از پیش وارد تصمیم سازی کارشناسی و تصمیم گیری مبتنی بر آن شود تا از فرصت سوزی 
جلوگیری گردد.وی ذوب آهن اصفهان را با ظرفیت تولید 3میلیون و 600 هزار تن چدن در زیر ســقف ، برخوردار از 
مستعدترین شرایط برای جهش تولید دانست و گفت : این شرکت امکان تولید بیش از نیاز داخل و تخصیص مازاد آن به 
صادرات و تامین ارز مورد نیاز کشور علاوه بر نیاز خود را دارد ضمن اینکه با تدابیر اندیشیده  شده نورد های ذوب آهن به 
ظرفیت کامل تولید خواهدرسید و نگرانی و دغدغه های به جای دولت در مورد تثبیت قیمت را نیز مرتفع خواهد کرد.

صالحی یادآور شد : کوره بلند شماره یک ذوب آهن با ظرفیت 800 هزار تن تولید چدن در سال ، پتانسیل کافی 
جهت ایجاد جهش در تولید ذوب آهن اصفهان را دارد . امیدواریم با تداوم تامین مواد اولیه و همچنین نیازهای وارداتی 
، بتوانیم گامهایمان را در جهت مقاوم تر کردن پایه های اقتصادی کشــور عزیزمان  محکم تر برداریم تا خیال خام 

بیگانگان را باطل کنیم .

همزمان در سراسر کشور برگزار می شود
مانور سراسری اصلاح ولتاژ شبکه توزیع برق اصفهان

معاون خرید ذوب آهن اصفهان
رویکرد سازنده وزیر صمت به رفع نیازهای ذوب آهن اصفهان
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پرسپولیس آسیا را غافلگیر می کند

کمیته فنی کاراته و جای خالی تفکرات جدید
اعضای کمیته فنی فدراسیون کاراته در حالی با حضور 
باتجربه ها و البته افراد قابل پیش بینی تشکیل شد که جای 

خالی قهرمانان نواندیش در آن به وضوح دیده می شود.
سیدحســن طباطبایی رییس فدراســیون کاراته در 

احکامی اعضای کمیته فنی فدراسیون را مشخص کرد.
بر این اســاس، محمدباقر آقامیــر به عنوان رییس و 
علیرضا احسانی، کیکاوس سعیدی، محسن رشیدی نژاد، 
جمال الدین نکوفر، غلامرضا دباغیان، اشرف امینی، محمد 
علی مردانی و محمد بهرامی به عنوان اعضای کمیته فنی 
معرفی شدند.حال سوالاتی در ذهن علاقمندان به این رشته 
پرمخاطب از مسوولان فدراسیون کاراته ایجاد شده است.

 1- دلیل تشــکیل کمیته فنــی در این مقطع زمانی 
چیست؟ در حالی که تمام تمرکز فدراسیون در دو سال 
اخیر تنها به تیم ملی بزرگسالان معطوف شده و تیم های 
پایه به دســت فراموشــی سپرده شــده اند؛ کمیته فنی 
می خواهد تمرکز خود را به عملکرد کدام تیم معطوف کند. 
تیم ملی مردان ایران که در بهترین شرایط است، نیازی به 
رصد دارد. اگر اینگونه است بهتر نبود فردی کارکُشته بعنوان 

مدیر تیم ملی بزرگسالان گزینش می شد؟
2- آیــا اعضــای کمیته فنی نقش مشــورتی دارد یا 
تصمیم برای انتخاب کادر فنی تیم های ملی به طور کامل 
در اختیار آنان اســت؟ همه می دانیم در کاراته تعصبات 
سَــبکی نقش اول را در اظهار نظرات و انتخابات می زند و 
امیدوارم در کمیته فنی فعلی این اتفاق رخ ندهد. هرچند 

کمیته فنی چندسال قبل انتخاب صحیحی را انجام داد و 
»شهرام هروی« را در رقابت با یک مربی باتجربه به عنوان 
سرمربی تیم ملی برگزید اما اهل فن به خوبی می دانند که 
در انتخاب هروی نیز تلاش های دیگر زیادی از بیرون کمیته 
فنی صورت گرفت وگرنه فرد دیگری سرمربی می شد که 
شاید کاراته ایران افتخارات سال های اخیر را در خواب هم 

به دست نمی آورد.
 3- آیا قرار اســت کمیتــه فنی نظر نهایی را بدهد یا 
نقش مشورتی خواهد داشت. امیدواریم شرایط به گونه ای 
باشد که این افراد باتجربه تنها نظر مشورتی داشته باشند 
و مسوولان فدراسیون خودشان انتصاب ها را انجام دهند. 
چراکه نباید تعصبات سَبکی جای شایسته سالای را بگیرد. 

نظر دادن در خصوص دان ها و احکام، شرایط کمیته مربیان، 
کمیته داوران و سایر موارد هم بهتر است در همان ابتدای 

کار شفاف سازی شود.
 4- سوال اصلی. همه این افراد از بزرگان و پیشکسوتان 
کاراته و افرادی قابل احترام هستند که توانشان برای هیچ 
فردی پوشیده نیست. اما جای قهرمانان و مربیانی چون 
جاســم ویشــگاهی، علیرضا کتیرایی، حسن شاطرزاده، 
احمدصافی و .... در کمیته فنی کجا است؟ آیا نمی خواهیم 
کمــی تفکرات جوان و نواندیش را به کاراته تزریق کنیم. 
چند روز قبل استاد سلیمی از بزرگان این رشته به عنوان 
مشاور رییس فدراسیون انتخاب شد و آیا نباید کمی هم 

به جوانان میدان داد.
 5- آیا انتصاب مشــاور و معرفی کمیته فنی فرار روبه 
جلوی مسوولان فدراسیون است؟ همه آرزو داریم کاراته 
ایران با پتانسیل بالایی که دارد برای موفقیت در اولین و 
شاید آخرین حضور در المپیک مهیا شود، اما بنظر می رسد 
این اقدامات در این راستا باشد که اگر خدایی نکرده نتیجه 
مورد نظر کاراته در توکیو به دســت نیامد، توپ به زمین 
کمیته فنی بیفتد و فدراسیون نشین ها بار را از روی دوش 
خود خالی کنند.هرچند حضور »کیکاووس ســعیدی« 
دبیرکل کمیته ملــی المپیک در کمیته فنی را می توان 
به فال نیک گیریم اما در نهایت امیدوارم این اقدامات به 
موفقیت کاراته ایران منجر شود تا در آینده حسرت نخوریم 

و دوباره ای کاش ها جای منطق را نگیرد.

ســرمربی اسبق تیم ملی ایران و باشگاه 
پرسپولیس گفت: تیم پرسپولیس با تلاش 
کادرفنــی و بازیکنان با غیرت خود این بار 
آسیا را غافلگیر خواهد کرد و قهرمان لیگ 
قهرمانان آســیا می شــود. افشین قطبی 
سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس که 
همــراه با این تیم در لیگ هفدهم قهرمان 
ایران شد و سال ها در فوتبال کره جنوبی، 
ژاپــن و چین ســابقه مربیگــری دارد در 
خصوص حضور پرسپولیس در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا و دیدار با اولسان کره جنوبی 
و سایر مسایل این تیم، حرف های جالبی را 
در گفت و گو اختصاصی با ایرنا مطرح کرد 
که در زیر می خوانید. در ابتدا صحبت های 
خود را در خصوص تیم اولســان و حضور 
این تیم در فینال لیگ قهرمانان آسیا شروع 
کنیم نظر شما در خصوص صعود این تیم 
به فینال چیست؟ اولسان از تیم های بسیار 
خوب کره اســت که در این فصل از لیگ 
بسیار درخشانی داشت.  قهرمانان عملکرد 
می توانســتیم حضور این تیم را در فینال 
پیش بینی کنیم. اولسان تیم بسیار هجومی 
و بابرنامه ای است که در تمام دیدارهای خود 
در لیگ قهرمانان هجومی بازی کرده است.

 به نظر می رسد این تیم در خط 
دفاع با مشکلاتی روبرو باشد. آیا خط 

دفاع اولسان ضعف دارد؟
به نظر من هم خط دفاع اولسان نسبت 
بــه خط هافبک و حملــه این تیم کیفیت 
پایین تری دارد اما ایــن را در نظر بگیرید 
تیمی که راهی فینال لیگ قهرمانان شــده 
اســت حتما قدرتمند بوده و حریف آسانی 

برای هیچ تیمی نخواهد بود.

 نقطه قوت اولسان به نظر شما در 
چه مناطقی از زمین است؟

همانطور که گفتم اولســان در کارهای 
هجومی بســیار قدرتمند است. این تیم در 
خط هافبک بازیکنان طراح بسیار خطرناکی 
دارد و در خط حمله نیز قدرتمند است اما 
خوشبختانه پرسپولیس هم در این پست ها 
بسیار قوی است و در کنار این مساله توانایی 
این را دارد که به خط دفاعی شکننده حریف 

آسیب برساند.

 شما در فوتبال کره و تیم ملی این 
کشور کار کرده اید ویژگی فوتبال این 

کشور چیست؟
آنها بسیار سرعتی و هماهنگ هستند و 
ایــن موضوع نقطه قوت فوتبال کره جنوبی 

است.

 فکر می کنیم خاطره تلخ شما هم 
از دیدار با کره جنوبی و شکست مقابل 
این تیم در وقت های اضافه و جدایی از 

تیم ملی ایران باشد؟
فوتبال همین است. شاید اگر در آن بازی 
مهم ما در وقت های اضافه گل می زدیم به 
فینال می رسیدیم و امروز همه از موفقیت ما 
حرف می زدند. شکست در وقت های اضافه 
بســیار تلخ است و این هم یکی از خاطرات 

بسیار تلخ من از فوتبال است.

صحبت  پرســپولیس  خصوص  در 
کردید متاســفانه در این بازی ســه 
بازیکن اصلی تیم در اختیار نیســتند 

آیا این موضوع آسیبی به پرسپولیس 
خواهد رساند؟

تمام مربیان دنیا دوســت دارند با تمام 
نفرات خود در مســابقه بزرگی چون فینال 
لیگ قهرمانان حاضر شوند. متاسفانه یحیی 
گل محمدی در این مســابقه ســه بازیکن 
بســیار تاثیرگذار خود را در اختیار ندارد و 
این دســت او را بسته است. یحیی در چند 
بازی اخیر بدون این ســه بازیکن به میدان 
رفته و عملکرد بســیار خوبی هم داشــته 
اســت. مطمئن باشید او و پرسپولیس آسیا 
را غافلگیر خواهند کرد. بی تردید بازیکنان 
جایگزین با دوندگی بالای خود جای غایبن 

را پر خواهند کرد.

 در خصــوص گل محمدی حرف 
زدید به نظر می رســد به موفقیت او 

اعتقاد دارید؟
شــک نکنیــد او یک مربی جــوان و با 
شــخصیت اســت که در تمام این سال ها 
برای جایــگاه امروزش جنگیده اســت. او 
لیاقت بهتریــن بودن را دارد و با حضور در 
فینال آسیا نشــان داد توانایی های بزرگی 

دارد. خوشحالم پرســپولیس با یک مربی 
ایرانی، پرسپولیســی و با انش توانســت به 

فینال آسیا برسد.

 نقطه قوت پرسپولیس را در کدام 
پست می دانید؟

کار کردن با بازیکنان ایرانی عجیب است. 
آنها کارهایی انجام دهند که از پس هیچکس 
بر نمی آید. معنای غیرت در بازیکنان ایرانی 
است. شما به رقبای پرسپولیس نگاه کنید که 
چقدر برای تیم های خود هزینه کرده بودند 
امــا همه آنها مقابل غیرت ایرانی زانو زدند. 
کار کردن با بازیکنان ایرانی لذت بخش است 
آنها می توانند خواسته های شما را بالای 100 
درصد انتظار شما انجام دهند و این برای هر 

مربی فوق العاده است.

 شــما این کار را ســال ۸۶ با 
پرسپولیس انجام دادید.

دقیقا. حضور در پرســپولیس و در جمع 
هواداران این تیم برای من فراموش نشدنی 
اســت. در آن سال شــیرین ترین خاطرات 
فوتبالی هــواداران را رقم زدیم. شــما در 

بازیکنان فوق العاده،  پرســپولیس در کنار 
هوادارانی را دارید که به شما عشق می دهند 
و عاشــقانه فوتبال و پرسپولیس را دوست 
دارند. تمام مربیان بزرگ دنیا دوست دارند 
در تیمی کار کنند که چنین هوادارانی داشته 
باشــد اما باور کنید پرسپولیس با هر تیمی 
در دنیا تفاوت دارد چون هواداران این تیم 

بی نظیر هستند.

 آیا جدایــی برخی بازیکنان می 
تواند به پرســپولیس در فینال آسیا 

ضربه بزند؟
تیمی که به فینال لیگ قهرمانان می رسد 
شــخصیت بســیار بالایی دارد و با جدایی 
چند بازیکن اصلا آســیب نخواهد دید. این 
پرسپولیس دل شــیر دارد از درون دروازه 
که حامد لک بی نظیر جای علیرضا بیرانوند 
را پر کرده اســت تا سید جلال حسینی که 
به معنای واقعی یک کاپیتان با غیرت است. 
در کنار سیدجلال بهترین مدافعان آسیا در 
پرسپولیس حضور دارند. در خط هافبک و 
حمله پرســپولیس در نبود احسان پهلوان، 
وحید امیری و عیثی آل کثیر ســتاره های 
بی نظیری هستند. دیدیم مهدی عبدی جوان 
مقابل النصر چگونه جای آل کثیر را پر کرد.

 خیلی ها شانس اولسان را بیشتر 
از پرسپولیس می دانند نظر شما در این 

رابطه چیست؟
با ایــن حرف موافق نیســتم هر 2 تیم 
شــانس برابر برای پیروزی در این مسابقه 
دارند و مــن اطمینان دارم غیرت بازیکنان 
پرسپولیس دلیل برتری آنها در این مسابقه 
خواهد بود. در پرسپولیس همه ستاره هستند 
و یک تیم برای رقم زدن یک موفقیت بزرگی 
راهی زمین می شود و همه همدل هستند.

 و صحبت پایانی.
می دانــم تمام مردم ایــران در فینال 
لیگ قهرمانان آســیا با انرژی مثبت خود 
همراه پرســپولیس هستند و همین مساله 
باعــث پیروزی ما خواهــد بود. دعای همه 
 هــواداران در طول مســابقه فینال همراه

 پرسپولیس است.

 

 

نگاه ویژه ای به کسب ورودی المپیک دارم

ایران بخش بزرگی از ورزش قاره کهن است

 از لواندوفسکی درس یاد می گیرم
مهاجم بوروسیا دورتموند به ستایش از لواندوفسکی پرداخت و تاکید کرد که 

این بازیکن را زیر نظر دارد و از او درس یاد می گیرد.
به گزرش اسپورت، ارلینگ هالند در فصل نقل و انتقالاتی زمستان قبل راهی 
بوروسیا دورتموند شد.این مهاجم نروژی خیلی سریع در دورتموند جا افتاد و نمایشی 
خیره کننده در این تیم داشته تا جایی که حتی عنوان جوان طلایی فوتبال اروپا 
را هم به دست آورد.او درباره کسب این جایزه گفت: من به خود بسیار افتخار می 
کنم. این جایزه انگیزه بسیار خوبی به من می دهد تا بهتر و بهتر ظاهر شوم.من 
تنها یک ســال است که در دورتموند بازی می کنم و قول می دهم که تلاشم را 

در این تیم بیشتر کنم.
او درباره لواندوفسکی گفت: او از بهترین مهاجمان جهان است. من بازی های 
لواندوفسکی را زیر نظر دارم و از او درس یاد می گیرم. در بین ما رقابتی نزدیکی 
برای آقای گلی وجود دارد و من دوست دارم که برنده این رقابت باشم.هالند درباره 
مینو رایولا گفت: او بهترین مدیر برنامه بازیکنان فوتبال در جهان است. رایولا تا 
کنون کمک زیادی به من کرده اســت. می خواهم که بازهم در کنار او بهترین 

تصمیم ها را بگیرم و پیشرفت کنم.
مهاجم بوروسیا دورتموند در پایان درباره احتمال حضورش در دورتموند گفت: 
من هیچ وقت نگفتم که به یوونتوس نزدیک شدم. من بازیکن دورتموند هستم و 

تمام تمرکزم را روی موفقیت تیم می گذارم.
دورتموند در چند دیدار  اخیر خود هالند را به خاطر آسیب دیدگی در اختیار 
نداشــته است که همین باعث نتایج ناامید کننده تیم شد و در نهایت هم که به 

اخراج لوسیان فاوره سرمربی تیم منجر شد.

 رویارویی با بارسلونا یک چالش بزرگ برای ما است
کاپیتان پاری سن ژرمن از رویارویی با بارسلونا در مرحله حذفی لیگ قهرمانان 
آسیا به عنوان یک چالش بزرگ برای تیمش یاد کرد و از نقش تاثیر گذار نیمار 

برای پیروزی در این بازی گفت.
به گزارش لوپاریزین، قرعه کشی مرحله حذفی لیگ قهرمانان اروپا انجام شد و 
در یکی از حساس ترین و جذاب ترین بازی ها دو تیم بارسلونا و پاری سن ژرمن 
بــه مصاف هم خواهند رفت. مارکینوش درباره این قرعه گفت: تیم ما باتجربه تر 
شده و نسبت به قبل تغییر زیادی کرده است. من بی صبرانه در انتظار این بازی 
هستم. رویارویی با بارسلونا یک چالش بزرگ برای ما به شمار می آید و می خواهیم 

که بهترین عملکرد را داشته باشیم.
او ادامه داد: یک جنگ تمام عیار در انتظار ما است. باید خود را به خوبی آماده 
کنیم. داســتان بزرگی بین ما و بارســلونا وجود دارد که به هیچ وجه به سود ما 
نیست)اشاره به آن شکست سنگین 6 بر یک(. می خواهیم که این داستان را به 

شکل دیگری تغییر دهیم و این بار به سود ما باشد.
مارکینوش درباره نیمار گفت: او می تواند در دیدارهای بزرگ سرنوشــت ساز 
ظاهر شود. نیمار دیگر بازیکن بارسلونا نیست بلکه در پاری سن ژرمن بازی می 

کند و برای موفقیت تیم نهایت تلاشش را به کار خواهد گرفت.

 کومان فروشی نیست
رئیس باشگاه بایرن مونیخ به تلاش شیاطین سرخ برای جذب کومان واکنش 

نشان داد و تاکید کرد که این بازیکن فرانسوی فروشی نیست.
به گزارش کیکر، کینگسلی کومان از بهترین های فصل جاری در ترکیب بایرن 
مونیخ بوده اســت.او در فصل جاری 13 بازی برای بایرن مونیخ انجام داد که در 

همه آنها یا گل زده و یا پاس گل داده است.
کومان در بین هواداران بایرن مونیخ بسیار محبوب شده است چرا که فصل قبل 
توانست گل پیروزی را برابر پاری سن ژرمن در لیگ قهرمانان اروپا به ثمر رساند 

تا بایرن برای دومین بار در تاریخ خود فاتح سه گانه شود.
کومان مورد توجه منچستر یونایتد قرار گرفته است و حتی سولسشایر هم به 

ستایش از این بازیکن پرداخت است.
کارل هاینس رومنیگه، رئیس باشگاه بایرن مونیخ در واکنش به فروش کومان 
گفت: کینگســلی بدون شــک از بهترین های حال حاضر فوتبال جهان است. او 
بازیکنی بســیار ارزشمند برای بایرن مونیخ اســت. او نشان داده که چه بازیکن 
سرنوشت سازی است و می توانیم در دیدارهای بزرگ حساب ویژه ای روی  این 

بازیکن کنیم. کومان فروشی نیست.
او ادامه داد: کومان فصل قبل زیاد مصدوم شــد و من او را در آغوش گرفتم و 
گفتم که آسیب دیدگی بخشی از فوتبال است. به کومان گفتم که کادر پزشکی 
برای او نهایت تلاش را به کار خواهد گرفت تا از شر این آسیب دیدگی های پیاپی 

نجات یابد و خوشبختانه اینگونه هم شد.

 نمی خواهم مردم بگویند قبلا فوق العاده بودم و اکنون کند هستم
ستاره پرتغالی که دوست دارد همیشه در بالاترین سطح باشد، اعلام کرد نمی 

خواهد مردم بگویند قبلا فوق العاده بوده و اکنون کند است.
به گزارش بی ساکر، کریستیانو رونالدو یکی از ورزشکارانی است که قدرت بالای 
ذهنی دارد. باید یک کاراکتر قوی داشت تا بتوان سال ها در بالاترین سطح ماند. 
مهاجم پرتغالی از این موضوع آگاه است. بازیکن یوونتوس در مستند »جهان موازی« 
درباره این که چگونه زندگی اش عوض شــد صحبت کرد. او به گنادی گلوکین، 
بوکسور قزاقستانی گفت: هر دو در محیط و فرهنگ متفاوتی بزرگ شدیم. دوران 
ســختی بود چون  وضع مالی خوبی نداشتیم و ثروتمند نبودیم. به همین خاطر 
برای زندگی کردن باید می جنگیدیم. من در جزیره مادیرا متولد شدم و در یازده 
سالگی باشگاه اسپورتینگ با پدر و مادرم صحبت کرد. آن ها به ماد و پدرم گفتند 
که به من علاقه مند هستند اما باید برای زندگی به لیسبون بروم. کاپیتان تیم ملی 
پرتغال افزود: ترک کردن خانواده ام سخت ترین تصمیم زندگی ام بود. زمانی که 
می خواستم نقل مکان کنم و با پدر و مادرم صحبت کردم مادرم گریه کرد و به من 
گفت: »پسرم، اگر می خواهی بروی، برو.« من رفتم و روز ها گریه می کردم چون 
دلتنگشان بودم. سخت ترین دورانم آن روز ها بودند و همچنین زمانی که پدرم را 
از دست دادم. به نظرم داشتن احساسات خوب است  و من هرگز چیزی که هستم 
را پنهان نمی کنم. مردم می گویند مردان گریه نمی کنند اما چه کسی این حرف 
را زده است؟ همه ما احساس داریم و باید آن را بروز دهیم . رونالدو درباره اهمیت 
سن اظهار کرد: تابستان سال گذشته در دوبی با آنتونی جاشوا صحبت کردم. در 
33 ســالگی به این موضوع فکر می کنید که از این به بعد افت خواهید کرد. من 
می خواهم به فوتبال خود ادامه دهم. مردم من را نگاه خواهند کرد و خواهند گفت: 
»کریستیانو بازیکن فوق العاده ای بود اما اکنون کند شده است.« من این را نمی 
خواهم. می توانید خیلی مراقب بدنتان باشید اما مشکل آن نیست. بستگی به فکر 
و انگیزه و تجربه تان دارد. آن از همه چیز پیچیده تر است. در ورزش با پختگی 
می توانید برنده باشید. به راجر فدرر در تنیس نگاه کنید. او 37 سال دارد یا 38 و 
همچنان در قله به سر می برد. در بوکس هم چند نمونه داریم. دوست دارم بهترین 

بازیکن جهان باشم اما از همه مهم تر این است که انسان خوبی باشم. 
مهاجم پرتغالی درباره علاقه اش به بوکس گفت: فوتبال بازی کردن به من شور 
و هیجان می دهد اما ترجیح می دهم ورزش های دیگری را از تلویزیون تماشــا 
کنم. اگر بخواهم بین تماشای مسابقه فوتبال یا مبارزه بوکس یکی را انتخاب کنم 
آن بوکس خواهد بود. تصور نمی کنم  می توانســتم بوکسور باشم. خیلی رشته 
سختی است. باید برای آن متولد شده باشید. من برای فوتبالیست حرفه ای شدن 
متولد شده ام. به همین خاطر این فرصت را از دست ندادم. در بوکس شرایط کمی 
ســخت تر اســت چون زمان مبارزه تنها هستید. زمانی که در باشگاه تمرین می 
کنید تیم خود را دارید اما سپس آن ها در کنارت مبارزه نخواهند کرد و تنها با تو 
تمرین می کنند. در فوتبال متفاوت است و رشته سرگرم کننده تری است چون 

تمرین می کنیم و می خندیم.

بهنام شیری می گوید خود را برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا آماده 
می کند و پس از آن نیز به دنبال کسب سهمیه المپیک توکیو است.

فدراسیون دوومیدانی برای برخی از ورزشکاران که شانس کسب سهمیه 
المپیک یا مدال آوری در آسیا را دارند، اردو در نظر گرفته است. بر این اساس 
مهدی پیرجهان و میلاد ناصح جهانی با مربیگری ایوب دادروان در کیش اردو 
زده اند و بهنام شیری، علی ثمری و علی فتحی گنجی نیز با مربیگری هادی 

سپهرزاد تمرینات خود را در تهران پیگیری می کنند.
بهنام شــیری، نایب قهرمان پرتاب دیسک آسیا در مورد وضعیت اردوی 
آماده ســازی خود به ایســنا گفت: تمریناتم را از دو ماه قبل شروع کرده ام و 
اکنون چند روزی است که در تهران اردو زده ایم. این اردو 45 روز ادامه دارد 

و بعد از آن با نظر مربی به کیش یا بوشــهر می رویم. خوشبختانه همه چیز 
خوب است و امیدوارم که رکورد خوبی ثبت کنم.

او در مورد وضعیت آمادگی خود بیان کرد: همه موارد مد نظر مربی از نظر 
قدرتی و سایر مسائل را انجام می دهم و روی بدنم کار می کنم. خوشبختانه 

شرایط تمرینی و آمادگی بدنی خوبی دارم.
شیری به محل اسکان خود اشاره کرد و گفت: فدراسیون برایمان هتل تهیه 
کرده است که محل آرامی است و پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنند. 
از آقای صیامی تشکر می کنم که شرایط خوبی را فراهم کرده است. امیدوارم 
این روند ادامه داشــته باشد.او در مورد مسابقاتی که قصد شرکت در آنها را 
دارد، گفت: خودم را برای مسابقات قهرمانی آسیا که اردیبهشت 1400 برگزار 

می شود، آماده می کنم و پس از آن هم نگاه ویژه ای به کسب ورودی المپیک 
دارم و امیدوارم این اتفاق بیفتد.

نایب قهرمان پرتاب دیسک آسیا به بازدید مهدی علی نژاد از مجموعه ورزشی 
آفتاب انقلاب گفت: آقای علی نژاد روز گذشته)دوشنبه( از آفتاب انقلاب بازدید 
کرد و ما هم آنجا مشغول تمرین بودیم. او به ما روحیه داد و گفت هر چه نیاز 
دارید، بگویید.شیری در پایان گفت: از آقای رحتمی )مدیرعامل شرکت پلیمر 
خلیج فارس خرم آباد( و آقای صیامی تشکر می کنم که این اردو را  تدارک 
دیدند و حمایتمان می کنند. علاوه بر این از هادی سپهرزاد هم تشکر می کنم 
که جانانه از ما حمایت می کند تا رکوردهای خوبی ثبت کنیم. هر روز در دو 

نوبت تمرین می کنیم و آقای سپهرزاد هم کنارمان حضور دارد.

رییس شورای المپیک آسیا در دیدار با رییس کمیته ملی المپیک ایران، 
گفت: ایران بخش بزرگی از ورزش آســیا اســت و هیچ گاه نمی توان ورزش 

ایران را نادیده گرفت.
شیخ احمد الفهد الصباح  این اظهارات را در حاشیه مجمع عمومی شورای 
المپیک آسیا در مسقط عمان به سیدرضا صالحی امیری اعلام کرد و افزود: 
کمک به کمیته ملی المپیک، ورزش و ورزشکار ایرانی کمک به شورای المپیک 
آسیاست و از ورزش ایران حمایت می کنیم و هر مساله که وجود داشته باشد 

در شورای المپیک آسیا در خدمت ورزش کشورتان هستیم.
رییس شــورای المپیک آســیا گفت: تمامی دغدغه های شما از طریق 
همکاران تان به شورای المپیک آسیا اعلام شده است و برخی پیگیری شده 

یا در حال بررسی است.
شیخ احمد از مسوولان ورزش ایران در مسقط عمان برای شرکت در نشست 
هیات اجرایی و مجمع عمومی شورای المپیک آسیا تشکر کرد و اظهارداشت: 
ایران را از خودم می دانم و کمیته المپیک ایران همیشــه، همکاری خوبی با 
شورای المپیک آسیا داشته است. بارها به ایران سفر کردم و بازهم خواهم آمد؛ 
میزبانی ایران برای هیات اجرایی شورای المپیک آسیا به قوت خودش باقی است 

و به محض کنترل شرایط کرونا زمان آن و میزبانی ایران مشخص خواهد شد.
رییس کمیته ملی المپیک ایران هم در هشــتمین دیدار رسمی خود از 
حمایت های شیخ احمد از ورزش ایران قدردانی کرد و افزود: شیخ احمد فقط 
برای جامعه ورزش و مدیران ورزش چهره شناخته شده نیست بلکه بواسطه 
خدمات ارزشمند و حمایت ها و کمک هایش، تمام مردم علاقه مند به ورزش 
ایران هم وی را می شناسند و ارتباط بسیارخوبی بین کمیته ملی المپیک 
ایران و شورای المپیک آسیا وجود دارد که این ارتباط خوب را مدیون نگاه 

ها و سیاست گذاری های خوب شیخ احمد هستیم.
صالحی امیری گفت: کشورمان از حمایت های ویژه شورای المپیک آسیا و 
همکاری بخش های مختلف این شورا و از خدمات حسین مسلم دبیراجرایی 
شورای المپیک آسیا تقدیر می کند و ما نیز تمام تلاشمان را بکار گرفتیم تا 

یکی از بهترین همکاری ها را با شورای المپیک آسیا داشته باشیم.
وی به حذف کاراته از المپیک پاریس و علاقه مندی میلیونی کاراته در ایران 
اشاره کرد و از شیخ احمد درخواست کرد تا در شورای المپیک آسیا و آنوک 
به کنفدراسیون کاراته آسیا و فدراسیون جهانی کاراته کمک کند و از کمپینی 
که در این رابطه در حال راه اندازی اســت، حمایت کند. اگرچه کارســختی 

است و به المپیک 2024 نمی رسد اما این مهم برای المپیک های بعدی قابل 
پیگیری خواهد بود.صالحی امیری از شیخ احمد خواست تا برپایی رویدادها و 
نشست های سولیداریتی، همبستگی و آموزشی در تمام بخش های مختلف 
برای مربیان، داوران و ورزشکاران ایرانی را بیشتر کنند تا بتوانیم علم جامعه 

ورزش را با حضور در این دوره ها افزایش دهیم.
شیخ احمد چهارماه پس از انتخاب صالحی امیری به عنوان رییس کمیته 
ملی المپیک به تهران سفر کرد.رییس کمیته ملی المپیک تاکنون با حیدر 
فرمان  مدیر بخش رویدادها و بازی های آسیایی شورای المپیک آسیا، ذی 
یزن بن هیثم بن طارق آل سعید وزیر فرهنگ، ورزش و جوانان عمان، محمد 
جلود دبیرکل فدراسیون جهانی وزنه برداری، عدنان دیر وزیر ورزش و سلمان 
محمودی راد همتای عراقی خود و ناصر الرزوقی رییس کنفدراسیون کاراته 
آســیا و امارات، شیخ جوعان بن حمد بن خلیفه آل ثانی همتای قطری شیخ 

احمد الفهد الصباح رییس شورای المپیک آسیا دیدار و گفت و کرده است.
»سیدرضا صالحی امیری« رییس کمیته ملی المپیک به منظور شرکت 
در مجمع عمومی و نشست هیات اجرایی شورای المپیک آسیا 23 آذر ماه 

عازم مسقط پایتخت عمان شد.
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 اولین نتایج غیر رســمی از تراشــه A14X؛ قلب تپنده ی 
مک های آینده

انتظــار می رود اپل هفته ی آینده از مک های مبتنی بر آرم رونمایی کند. 
حــال نتایج منتشرشــده از پردازنده ی A14X، از قــدرت فوق العاده ی آن 

حکایت دارد.
 اپــل  زمان برگزاری رویداد ویژه ی خود با شــعار One More Thing را 
ساعت 20:30 بیستم آبان اعلام کرد. احتمال می رود این رویداد به رونمایی 

مدل های جدید مک مبتنی بر آرم  اختصاص داشته باشد.
طبق شایعات منتشرشده از زنجیره ی تأمین محصولات اپل، کوپرتینویی ها 
از A14X به عنوان قلب تپنده ی اولین مک های مبتنی بر آرم استفاده خواهند 
کرد؛ این تراشه با آخرین فرایند ساخت شرکت TSMC برای استفاده در آیپد  

پرو و مک های مبتنی بر آرم ساخته شده است.
براساس بنچمارک های منتشرشده تراشه ی A14X از فرکانس پایه ی 1٫8 
گیگاهرتزی و فرکانس بیشینه ی 3٫10 گیگاهرتز بهره می برد؛ بدین ترتیب، 
A14X نخستین تراشه ی اپل با فرکانس بیش از 3 گیگاهرتز به حساب می آید.

نتایج منتشرشده نشــان می دهند که A14X مانند نسل گذشته ی خود 
)A12X( از 8 هســته ی پردازشی استفاده می کند. پردازنده ی جدید اپل در 
آزمون تک هســته ای GeekBench امتیاز بســیار خوب 1634 و در آزمون 
چند هسته ای امتیاز فوق العاده ی 7220 را کسب کرده است؛ برای مقایسه 
پردازنده ی A14 مورد اســتفاده در آیفون ها امتیاز 1583 و 4198 را کسب 
می کند و همچنین مک بوک 16 اینچی 2019 با پردازنده ی Core-i9 اینتل 
به امتیاز تک هسته ای 1096 و امتیاز چند هسته ای 6869 را در بنچمارک 
کراس پلتفرم گیک بنچ دســت می یابد؛ پردازنده ی جدید اپل با اختلاف از 

هر دوی آن ها قوی تر است.
گزارش های منتشرشــده در بنچمارک Geekbench 5 و روی دستگاهی 
ناشناخته انجام شده است و نمی توان به صورت قطعی درمورد آن اظهارنظر 
کرد؛ اما اگر دقیق باشد، این آزمایش ها به خوبی عملکرد بسیار خوب تراشه ی 

به کاررفته در مک های مبتنی بر اپل سیلیکون  را نشان می دهند.
 ،A14X طبق شایعات گذشته، اولین محصولاتی که از پردازنده ی جدید
استفاده  خواهند کرد، مک بوک 12 اینچی و مک بوک پرو 13 اینچی خواهند 
بود. براســاس اخبار منتشرشده از زنجیره ی تأمین اپل، علاوه بر پردازنده ی 
A14X کــه با فناوری 5  نانومتری TSMC تولید می شــود، کوپرتینویی ها از 
اولیــن پردازنده ی گرافیکی خود با اســم رمز لیفوکا )Lifuka( نیز در مک ها 
بهره خواهند برد. همچنین A14T، اولین پردازنده های کلاس دسکتاپ اپل 
با اسم رمز کوه جید )Mt Jade(، نیمه ی اول سال آینده از راه خواهند رسید.

 ایکس باکس سری اس 3۶۴ گیگابایت حافظه  در دسترس 
دارد

ایکس باکس ســری اس، کنسول مقرون به صرفه ی مایکروسافت هفته ی 
آینــده با 364 گیگابایت حافظه ی دردســترس، راهی بازارهای بین المللی 

خواهد شد.
طبق اعلام مایکروسافت، کنسول ایکس باکس سری ایکس با قیمت 499 
دلار و ایکس باکس سری اس با قیمت 299 دلار بیستم آبان در بازار جهانی 
 Xbox  Series( عرضه می شود. حال باتوجه به اینکه ایکس باکس سری ایکس
X( و پلی استیشــن 5 )PlayStation 5( تنها یک هفته تا زمان عرضه فاصله 
دارند، بحث درباره ی کنســول های نسل بعدی مایکروسافت و سونی  بیش 

از هر زمان دیگری داغ شده است.
مایکروسافت طبق شایعاتی که از زمان معرفی ایکس باکس سری ایکس 
شــکل گرفت در حال کار روی کنســولی کوچک و اقتصادی و با اسم رمز 
لاکهارت بود؛ در نهایت ردموندی ها با فاش شــدن کامل مشخصات و ظاهر 
کنســول جدید، شــهریور ماه با رویکردی نوآورانه در توییتر از کنســول 
 Xbox Series( ارزان قیمت و اقتصادی خود به اســم ایکس باکس سری اس

S( رونمایی کرد.
شــرکت مســتقر در ردمونــد بــا ایکس باکــس ســری اس و قیمت 
مقرون به صرفه ی آن، کاربران با بودجه ی کم را هدف قرار داده است. به گفته ی 
یکی از کاربران ردیت، ایکس باکس ســری اس تنهــا از 364 گیگابایت از 
مجمــوع 512 گیگابایت حافظه ی SSD خود را برای نصب بازی و برنامه ها 

دراختیار کاربر می گذارد.
صاحب حســاب  کاربــری Uspead20 در ردیــت می گوید اکس باکس 
سری اس را یک هفته زودتر تهیه کرده و برای اثبات آن نیز عکس هایی از 
کنســول جدید به اشتراک گذاشته است. او می گوید که ایکس باکس سری 
اس تنها 364 گیگابایت از 512 گیگابایت حافظه  موجود را دراختیار کاربر 
قرار می دهد. پیش تر، مشــخص شده بود که پلی استیشن 5 هم از مجموع 
825 گیگابایــت SSD تنها 664 گیگابایت آن را برای نصب بازی و برنامه ها 
دراختیــار کاربر قرار می دهد و هچنین ایکس باکس ســری ایکس نیز از 1 

ترابایت حافظه ی اسمی، تنها 800 گیگابایت را دردسترس قرار می دهد .
 Quick باید توجه داشــت کنســول های نســل جدید از قابلیتی به اسم
Resume استفاده می کنند که می تواند چندین بازی را در پس زمینه باز نگه 
دارد و بدین واسطه، سیستم عامل  حافظه ی زیادی را برای این قابلیت رزرو 
می کند؛ البته خبر منتشر شده هنوز به صورت رسمی مورد تأیید مایکروسافت 

قرار نگرفته است و نمی توان به صورت قطعی در مورد آن اظهارنظر کرد.
ایکس باکس ســری ایکس به همراه سری اس از هفته ی آینده 20 آبان 
دراختیار کاربران و علاقه مندان بــه صنعت بازی های رایانه ای قرار خواهد 

گرفت.

 ظاهرا پلی استیشن 5 از خروجی 1440p پشتیبانی نمی کند
گزارشــی جدید ادعا می کند که پی اس 5، کنســول نسل نهمی سونی، 

توانایی ارائه ی بازی های ویدئویی با وضوح 1440p را ندارد.
 Sony( 5 فاصله ی چندانی تا عرضه ی رســمی کنســول پلی استیشــن
PlayStation 5( نداریم و نماینده ی ســونی  در نســل نهم به زودی روانه ی 
بازار می شود. طبق اطلاعات فاش شــده توسط شعبه ی ایتالیای وب سایت 
IGN، کنسول پی اس 5 از وضوح 1440p پشتیبانی نخواهد کرد. این منبع 

مدعی شده که سونی هم این موضوع را تأیید کرده است. 
شــاید پشتیبانی نکردن از خروجی 1440p برای اغلب کاربران )به دلیل 
رایج نبودن این وضوح روی تلویزیون ها( اهمیت زیادی نداشــته باشد، ولی 
افرادی که با مانیتورهای 1440p قصد تجربه ی بازی های پلی استیشــن 5 

را دارند، ممکن اســت کمی دچار مشکل شوند. درصورتی که شما هم جزو 
این افراد باشــید یا تصاویر به صورت 1080p اجرا شــده و به وضوح مانیتور 
شــما آپ اسکیل می شــوند یا اینکه به صورت 4K اجرا شده و به رزولوشن 
1440p داون اســکیل خواهند شــد که البته هنــوز جزییات دقیق در این 

رابطه دردسترس نیست.
پلی استیشــن 5 در تاریخ 12 نوامبر )22 آبان( قرار است روانه ی برخی 
بازارهای منتخب شود. براســاس اعلام سونی، در نهایت تا 19 نوامبر )29 

آبان( شاهد عرضه ی جهانی این کنسول خواهیم بود.
 Sackboy: A Big Adventure ،Demon’s و Spider-Man: Miles Morales
Souls Remake و The Pathless و Godfall بازی هــای زمان عرضه  ی پلی 
 Watch Dogs استیشــن 5 هســتند. البته چندین بازی بین نســلی مانند
Legion ،FIFA 21 و 2K21 NBA نیــز در زمان عرضه ی این کنســول قابل 

تجربه خواهند بود.

 دوربین فوق عریض آیفون ۱3 پیشرفت چشم گیری خواهد 
داشت

مــدت زیادی از معرفی خانواده ی آیفــون 12، پرچم دارهای جدید اپل 
نمی گذرد؛ بااین حال اولین اطلاعات غیررسمی از آیفون 13 منتشر شده است.

در حالی که شاهد آغاز پیش فروش آیفون 12 مینی و 12 پرو مکس بودیم، 
مینگ-چی کو، تحلیل گر نام آشنا از پیشرفت دوربین فوق عریض آیفون 13 
می گوید. به گفته ی او کوپرتینویی ها ســال آینده درست مانند آیفون 12 از 
چهار گوشــی آیفون  در همان اندازه های گذشته رونمایی خواهند کرد؛ کو 
همچنین ادعا می کند که دوربین فوق عریض آیفون 13 پرو و 13 پرو مکس 

پیشرفت چشمگیری خواهند داشت.
 Ultra( در حالی که هر چهار مدل آیفون 12 امسال از دوربین فوق عرض
Wide( یکسانی برخوردار هستند، اپل سال آینده این رویکرد را کمی تغییر 
می دهد و در مدل های پرو و پرو مکس از دوربین فوق عریض پیشرفته تری 
با گشودگی دیافراگم F1.8 همراه با لنز 6تکه و فوکوس خودکار بهره خواهد 
بــرد که می تواند تصاویر با کیفیت تری به ارمغــان آورد؛ برای یادآوری هر 
چهار مدل آیفون 12 از دوربین فوق عریض با گشودگی F2.4، لنز 5تکه و 

فوکوس ثابت استفاده می کنند.
به گفته ی مینگ چی کو، پیشــرفت در دوربین اولتراواید برای آیفون 14 
نیز در سال 2022 اتفاق خواهد افتاد. او در ادامه ی صحبت های خود به این 
نکته اشــاره می کند که ممکن است تعدادی از تأمین کنندگان دوربین های 
اپل تغییر کنند و شرکت تایوانی Largan Precision وظیفه ی تأمین موتور 
سیم پیچ صوتی مورد نیاز برای حرکت لنز های آیفون  را برعهده داشته باشد.

مینگ-چی کو در آخرین یادداشت خود به سرمایه گذاران از انتظار فروش 
بیشــتر برای آیفون های سال آینده نوشــته است؛ او پیش بینی می کند که 
بازگشــت اپل به رونمایی محصولات به حالت عادی در سپتامبر )شهریور( 
می تواند در افزایش فروش مؤثر باشــد؛ کو همچنین معتقد اســت که زیر 
ساخت های 5G تا سال 2021 بسیار گسترش خواهد یافت و این موضوع بر 
فروش آیفون های مبتنی نسل پنچم شبکه ی تلفن همراه بسیار تأثیرگذار است.

 پیش نمایش لینک در پیام رســان ها ممکن است اطلاعات 
کاربران را فاش کند

دو محقــق امنیتــی با انتشــار ویدئویی در یوتیوب گفتنــد که قابلیت 
پیش نمایش لینک در پیام رســان ها ازلحاظ تئوری ممکن اســت به افشای 
داده های کاربران منتهی شود. تقریبا تمامی اپلیکیشن های پیام رسان محبوب 
قابلیــت پیش نمایش لینــک )Link Preview( را ارائه می دهند. این قابلیت 
بــه کاربران امکان می دهد محتوای URL-ها را در زمانی ســریع و پیش از 
بازکردن لینک، مشــاهده کنند. طلال حاج بکری و تامی میسک دو محقق 
امنیتی هستند که می گویند قابلیت پیش نمایش لینک می تواند باعث افشای 
داده های کاربران در اپلیکیشن های سیستم های عامل اندروید  و iOS  شود. 
وقتی لینک مدنظر خود را درون اپلیکیشن های پیام رسان نظیر فیسبوک  
مسنجر )Messenger(، واتساپ و آی مسیج )iMessage( برای طرف مقابل 
می فرستید، اپلیکیشــن به صورت خودکار، پیش نمایشی از آن لینک تولید 
می کند که به طور معمول حاوی عکس و عنوان اصلی و گاهی اوقات متنی 
کوتاه است. در نگاه اول قابلیت پیش نمایش لینک کاربرد بسیار زیادی دارد، 

اما بکری و میسک نگرانی هایی درباره ی امنیت این قابلیت دارند. 
محققان می گویند: »بیایید قدمی به عقب برگردیم و با خود فکر کنیم که 
پیش نمایش لینک ها چگونه خلق می شود؟ اپلیکیشن چگونه می داند که باید 
چه چیزهایی را در پیش نمایش نشان دهد؟ اپلیکیشن باید به نوعی به صورت 
خودکار لینک را باز کند تا محتویاتش را بفهمد. آیا فرایند باز شدن لینک 
توســط اپلیکیشن، امن است؟ اگر لینک مدنظر حاوی بدافزار باشد چه؟ یا 
اینکه اگر لینک موردبحث به فایلی بسیار حجیم مربوط باشد و شما نخواهید 
این فایل را دانلود و حجم اینترنت را مصرف کنید، چه اتفاقی می افتد؟«. 

محققــان امنیتی در ادامه ی ویدئوی خــود می گویند راه های مختلفی 
برای خلــق پیش نمایش لینک وجود دارد و بعضی از این روش ها امن تر از 
روش های دیگر هستند. برای مثال آی مسیج و واتساپ در همان لحظه ای که 
شما URL برای دیگران می فرستید، محتوای درون آن را استخراج می کنند. 
این یعنی شما می دانید چه محتوایی درحال به اشتراک گذاشته شدن است و 
طرف مقابل تان پیش نمایشی دریافت می کند که توسط شما خلق شده است.

ردیت و دیگر اپلیکیشن ها پیش نمایش لینک را روی دستگاهِ فردِ گیرنده ی 
 URL ،می ســازند. در این دسته از اپلیکیشن ها به محض دریافت لینک URL
در پس زمینه باز و پیش نمایش آن خلق می شود. در این روش، فرد سودجو 
 IP ممکن اســت لینکی حاوی بدافزاری که داده های دســتگاه نظیر آدرس
گوشی را جمع آوری کند برای شما بفرستد. چنین بدافزارهایی حتی ممکن 

است موقعیت تقریبی کاربر را نیز مشخص کنند. 
روش ســومی هم وجود دارد که ممکن اســت داده های دستگاه شما را 
در معــرض خطــر قرار دهد. آن طور که طلال حاج بکری و تامی میســک 
می گویند اپلیکیشن هایی همچون دیسکورد، فیسبوک مسنجر، اینستاگرام 
و توییتر پیش نمایش لینک را به جای دســتگاه فرد فرستنده یا گیرنده، در 
ســرورها خلق می کنند. این یعنی پیش نمایش اپلیکیشــن های موردبحث 
برای کاربران از رمزنگاری سرتاسری )End-to-End Encryption( بهره مند 
نیست و هر کسی که به سرور دسترسی داشته باشد، عملا توانایی خواندن 

محتوای چت را دارد. 

استارتاپ بریتانیایی Robotiz3d مشــغول ساخت یک ربات آسفالت پاش 
است که می تواند چاله ها و مشکلات دیگر جاده را شناسایی و در عرض چند 

دقیقه آن ها را رفع کند. 
چاله های جاده به هنگام رانندگی مزاحمت زیادی برای راننده ایجاد می کنند. 
از قرار معلوم به لطف رباتی که در آینده ای نزدیک توسط استارتاپی بریتانیایی 
تولید می شــود در راســتای حل این مشکل قدم برداشــته خواهد شد. ربات 
موردبحث می تواند با بررســی دقیق شرایط، عواملی نظیر فرونشست جاده یا 
شکسته شدن آسفالت را که ممکن است باعث ایجاد دست انداز در جاده شوند، 
زودتر شناسایی می کند. با شناسایی این عوامل، تعداد دست اندازهایی که به مرور 

زمان در جاده ایجاد می شوند به شکلی محسوس کاهش پیدا خواهد کرد.
 سباستیانو فیچرا، مدیر فنی استارتاپ Robotiz3d،  در گفت و گو با دیجیتال 
ترندز اعلام کرد: ما در حال ساخت سیستمی پیشرفته با استفاده از علم رباتیک 
و فناوری هوش مصنوعی هستیم تا بتوانیم به شناسایی، تشریح و اندازه گیری 
دست اندازهای جاده در هنگام حرکت به صورت خودکار کمک کنیم. ما همچنین 
از مدلی ریاضی برای پیش بینی کردن نحوه ی تکامل نقص های پیداشــده در 

جاده، به خصوص شکستگی آسفالت، استفاده می کنیم.
سیستم پیش بینی محور ما می تواند به اولویت بندی تعمیر بخش های مهم تر 
جاده کمک کند؛ این کار در حال حاضر بر اســاس قضاوت و تجارب انســانی 
انجام می گیرد. پیش بینــی تکامل نقص های جاده همچنین امکان مداخله ی 
سریع و زودتر از موعد مقرر را فراهم می کند تا از تبدیل شدن ترک های جاده 
به دست انداز جلوگیری شود. سباستیانو فیچرا در ادامه ی سخنان خود ضمن 
تأکید مجدد روی قابلیت های ربات اســتارتاپ Robotiz3d برای شناســایی 
مشکلات جاده، به یکی دیگر از قابلیت های کاربردی آن اشاره کرد. این ربات 

می تواند به صورت خودکار ترک های کوچک جاده را در صورت نیاز پر کند.
فیچرا همچنین تصویری از ربات موردبحث منتشر کرد که فعلا طرح اولیه 

است و مدل نهایی ربات را در دنیای واقعی نشان می دهد. تصویر منتشرشده 
حال و هوایــی علمی تخیلی دارد و به ما اعلام می کند دورانی که خودروهای 
خودران و ربات های جابه جاکننده ی مســافر در جاده ها حضور داشته باشند، 

نزدیک تر از همیشه به نظر می رسد.
ما تصور می کنیم تیمی از ربات های خودران ما همواره درحال گشت زدن در 
خیابان باشند و ترک ها و دست اندازهای جاده را به محض پدیدارشدن شان، رفع 
کنند. درصورت ایجاد دست انداز و شکستگی آسفالت و روی کار آمدن ربات ها، 
هیچ نیازی به بســته شدن جاده نخواهد بود، زیرا فناوری درحال توسعه ی ما 
توانایی شناسایی مشکلاتی را که برای ترافیک و سرعت حرکت خودروها ایجاد 
می شود، خواهد داشت و باعث خواهد شد ربات در زمانی سریع جاده را تعمیر 
کند. اگر چاله شناســایی شود، ربات ما از حرکت می ایستد، محل دقیق آن را 
شناســایی می کند و در عرض چند دقیقه چاله از بین می رود. وســیله ای که 
درحال تولید کردنش هســتیم می تواند تا چندین ساعت مداوم بدون نیاز به 
شــارژِ مجدد کار کند. فناوری ویژه ای که برای ارزیابی وضعیت جاده در ربات 
قرار می دهیم، می تواند در وسایل نقلیه ی امروزی نظیر خودروهای جمع کننده ی 
سطل آشغال یا تاکســی ها مورداستفاده قرار بگیرد. با این کار، داده ها به طور 
مداوم از وضعیت جاده جمع آوری می شود تا مدیران مربوطه برای رفع کردن 

مشکلات جاده تصمیم های لازم را بگیرند.
Robotiz3d شرکتی اســت که قبلا فعالیت هایش را تحت نظارت دانشگاه 
لیورپول انجام می داد و امروزه به عنوان شرکتی مستقل فعالیت می کند؛ مدیر 
فنی Robotiz3d امروزه در دانشگاه لیورپول به عنوان مدرس مهندسیِ هوافضا 
فعالیت می کند. فیچرا می گوید Robotiz3d قصد دارد دســتگاه ویژه ی خود 
برای تشخیص آسیب های جاده را در بازه ی زمانی 6 ماهه به بازار عرضه کند. 
به علاوه دستگاه پیشرفته تر با توانایی پر کردن ترک های جاده و تعمیر برخی 

مشکلات دیگر تا پایان سال 2021 تولید خواهد شد. 

رباتی که  در عرض چند دقیقه چاله ها و ترك های جاده را از بین می برد

نخستین نوآوردگاه مرکز نوآوری ایرانسل آغاز شد
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امام صادق علیه السلام:
لتَ في عُمرِکَ یوَمَینِ فَاجعَل  إن اجُِّ

أحَدَهُما لأدَِبکَِ لتَِستَعینَ بهِ عَلی 
یوَمِ مَوتکَِ . فقیلَ لهَُ : و ما تلِکَ 

الاستِعانةَُ ؟ قالَ : تحُسِنُ تدَبیرَ ما 
تخَُلِّفُ و تحُکِمُهُ .

اگر از عمرت دو روز باقی مانده 
باشد، یکی از آن دو روز را برای ادب 

)دانشِ( خود صرف کن تا برای روز 
مردنت از آن کمک بگیری. عرض 

شد: آن کمک گرفتن چیست؟ 
فرمود: این که آنچه را پس از خود 

می گذاری تدبیر نیکو و محکم کاری 
کنی. 

الکافي : ۱32/۱۵۰/۸

 دلار                         2۵۹,۵2۰ 
 یورو                          3۱۵,۵۱۰ 
 پوند انگلیس           3۴۵,۸۷۰  
 درهم امارات               ۷۱,۴۷۰   

 لیر ترکیه                    33,۰۰۰
 سکه امامی          ۱2۱,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۱۶,۹۷۰,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۴,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴3,۸۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۴,3۰۰,۰۰۰
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نخستین نوآوردگاه )استارتاپ ویکند( مرکز نوآوری ایرانسل صبح جمعه 16 
آبان ماه 1399 با حضور 10 تیم استارتاپی آغاز شد. در این مراسم دکتر حسن 
بولوردی، معاون فنی و مهندسی ایرانسل و مدیرعامل مجموعه »ایرانسل لبز« و 
مهندس محمد خلج، عضو هیأت مدیره و مدیرعامل اسنپ و عضو هیأت مدیره ی 

ایرانسل لبز به ارائه ی سخنانی پرداختند.
مجموعه ی ایرانسل لبز )Irancell Labs( شامل سه بخش »تحقیق و توسعه«، 
»مرکز نوآوری ایرانســل« و »آکادمی ایرانســل« اســت که از سال گذشته با 
هدف تعمیق ارتباط ایرانســل با جامعه ی دانشگاهی و کمک به مراکز علمی، 
استارتاپ ها و شرکت های فناور تأسیس شد. مدیرعامل ایرانسل لبز در نخستین 
نوآوردگاه ایرانســل، نوآوری را در وهله ی اول، کلیدی برای حل مشــکلات و 
چالش ها و ارائه ی خدمات بهتر به مشــترکان و در وهله ی دوم به عنوان یک 
مزیت رقابتی برای حضور در بازار برشــمرد؛ او تأکید کرد که ایرانسل معتقد 
است نوآوری باید در تمام ارکان شرکت، اعم از فرایندها، محصولات و خدمات 

به مشتریان جاری باشد و در فکر و کردار کارکنان نهادینه شود.
بولوردی همچنین اعلام داشت که نوآوری، منشأ تحولات فناورانه ی سال های 
اخیر بوده و منجر به انقلاب صنعتی چهارم شده است؛ بولوردی گفت»نوآوری 
به رشد سهم اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص ملی کمک کرده، عمده ی سهم 

این رشد، مربوط به اپراتورها و اکوسیستم استارتاپی بوده است.«
به گفته ی مدیرعامل مرکز نوآوری ایرانسل، پس از فراخوان اولیه ی این مرکز، 
50 طرح و ایده ارسال شده که در داوری اولیه، 10 تیم استارتاپی به نوآوردگاه 
راه یافته اند. تیم هایی که از داوری نهایی در مرکز نوآوری ایرانسل عبور کنند، 
در شتاب دهنده ی کهکشانِ مرکز نوآوری ایرانسل تحت حمایت قرار می گیرند.

بولــوردی می گوید دریافت ایده ها برای حضــور در نوآوردگاه های بعدی، 
همچنان ادامه دارد. درادامه ی مراسم، مدیرعامل اسنپ و عضو هیأت مدیره ی 
مجموعه ی ایرانسل لبز با اشاره به گذشت یک سال از راه اندازی رسمی مجموعه 
با حمایت وی اذعان کرد: »ایرانسل سابقه ی خوبی در حمایت از استارتاپ ها دارد 
و ارتباط زنده با اکوسیستم استارتاپی و تجربه ی موفقی که در سرمایه گذاری 
روی اســنپ به عنوان بزرگ ترین استارتاپ ایران داشته است، می تواند موجب 
حمایت مؤثرتر از تیم های استارتاپی شود.« محمد خلج اضافه کرد مجموعه ی 
اســنپ علاقه مند اســت تا ضمن حضور درکنار تیم ها، از ایده هایی که به این 
پلتفــرم کمک می کند حمایت کــرده و چالش های موجود را مطرح و راه حل 
برای آن ها دریافت کند. خلج گفت: »در پارادایم فکری جدید ایجاد شــده در 
بخش دولتی، از بخش خصوصی حمایت بیشتری می شود و شرکت های فناور 
به رسمیت شناخته می شوند، این امر را باید موجب برطرف شدن بسیاری از 

مشکلات موجود در پیش پای نسل قبل شرکت های نوپا دانست.«
 مدیرعامل اســنپ خطاب به تیم های استارتاپی حاضر در نوآوردگاه اظهار 
کرد که در مرحله ی بعدی تیم ها باید برای تقویت هرچه بیشتر اعتماد نسبت 
بــه بخش خصوصی، در بخش دولتی تلاش کنند. نخســتین نوآوردگاه مرکز 
نوآوری ایرانسل، از 16 تا 18 آبان ماه، در »شتاب دهنده کهکشان« مرکز، واقع 
در »ایســتگاه نوآوری شریف« با رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری 
اجتماعی برگزار می شــود. 10 تیم استارتاپیِ شرکت کننده، پس از ثبت نام در 

ارزیابی اولیه پذیرفته شده اند.
 امروز یکشنبه هم داوری نهایی و اختتامیه ی نوآوردگاه، با حضور و سخنرانی 

دکتر بیژن عباسی آرند، مدیرعامل ایرانسل برگزار می شود.

خداحافظی عجیب ترامپ با کاخ سفید!


